
زیبایی قسطی با یک مشت طلا

چراغ سبز طالبان برای حقابه

بعضی از مطب ها و کلینیک های زیبایی برای ارائه 
خدمات قسطی، علاوه بر چک و سفته، طلا هم از 

مشتری می پذیرند

معاون رئیس جمهوری از اتفاقــات خوش برای 
 دریاچه ارومیــه و آزادســازی حقابــه ایران از
هیرمند خبر داد 
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تلویزیون همشهری

قصه ساخت فاز11 پارس جنوبی و تحقیری که به غرور تبدیل 
شد را با اسکن این کیو آرکد  ببینید.

صفحه6

تصاویری از جایگاه های جدید شــارژ برقــی در پایتخت را با 
اسکن این کیو آرکد  ببینید.

 مروری بر ممنوعیت های پوشــش در کشــورهای اروپایی را 
با اسکن این کیو آرکد  ببینید.
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یادداشت
هادی بیگی نژاد ؛ نایب رئیس دوم کمیسیون انرژی مجلس

آغاز بهره برداری از فاز 11پارس جنوبی از جنبه های 
مختلفی اهمیــت دارد، اما برخــی جنبه های آن 
شاخص تر از سایر موارد اســت. نکته اول اهمیت افتتاح فاز 11پارس جنوبی از 
جنبه فنی طرح است چرا که لایه های زمین شناسی این طرح به قدری پیچیده 
است که استخراج گاز از آن به راحتی امکان پذیر نیست و به تکنولوژی بالایی 
نیاز دارد. همین موضوع ما را در طول سال های گذشــته وابسته به توان فنی 
شــرکت های خارجی کرده بود. به همین دلیل از ســال 1379تاکنون بار ها 
مذاکراتی با شرکت های خارجی انجام شد و شرکت های مختلف برای اجرای 
کار، قرارداد منعقد کردند، اما کار نهایتا اجرا نشــد و بهره برداری از این میدان 

گازی مشترک با قطر به سرانجام نرسید.
حتی شرکت توتال فرانسه یک بار در ابتدای دهه 80 و یک بار هم در سال1396با 
انعقاد قرارداد، ملزم به توسعه این فاز شد، اما به دلیل تحریم ها حاضر به ادامه 
همکاری نشــد و بالاخره مراحل بهره برداری از این فاز با 20سال تعویق انجام 

شد.
نکته دیگری که سبب شده بهره برداری از فاز 11پارس جنوبی اهمیت داشته 
باشد، این است که کار توسعه و بهره برداری به دست شرکت های خارجی انجام 
 نشــده و همه ابعاد کار، توسط متخصصان داخلی به ســرانجام رسیده است.
در واقع بعد از 20سال آمد و رفت شرکت های خارجی، کار طرح توسعه فاز 11 

از طریق توان فنی داخلی انجام شد و در نهایت به بهره برداری رسید.
نکته بعدی که اهمیت زیادی دارد ابتکاری اســت که شرکت ملی نفت به کار 
گرفت تا ماشــین آلات و امکانات فنی و مهندســی فاز 12را به فاز 11منتقل 
کند. با ابتکار شــرکت ملی نفت، یک ســکوی شــناور بــه وزن 3200تن از 
فاز12پارس جنوبی به فاز11 منتقل شد که از نظر فنی یک ابتکار بزرگ و به نفع 
کشور بود. این کار منجر شد تا بهره برداری از این فاز زود تر از موعد و برآورد ها 

انجام شود.
حال، کشــور از این پس از منافع افتتــاح این فاز در میدان مشــترک گازی 
برخوردار خواهد شــد. در واقع با آغاز بهره برداری از فاز 11 تا پایان سال، قادر 
خواهیم بود روزانه 12میلیون متر مکعب گاز اســتخراج کنیم و با توسعه این 
 فاز، ظرف 3 ســال آینده، میزان اســتخراج گاز، روزانه 56میلیون مترمکعب 

خواهد بود که منافع اقتصادی زیادی برای کشور دارد.
همچنین افتتاح فاز 11پارس جنوبی ارزش افزوده زیادی برای اقتصاد کشــور 
ایجاد خواهد کرد؛ به طوری که هم می تواند درآمد های ارزی کشور را افزایش 
دهد و هم به تامین انرژی نیروگاه ها و کاهش خاموشــی صنایع فولاد سازی  و 
پتروشــیمی کمک کند؛ به طور مثال اگر میزان گاز اســتخراج شده از این فاز 
را با میزان مصرف گازوئیل مقایســه کنیم متوجه می شــویم که در ازای گاز 
استحصال شده از این فاز روزانه در مصرف 12میلیون لیتر گازوئیل صرفه جویی 

می شود و کشور می تواند از این محل منافع زیادی به  دست بیاورد.
در حال حاضر مقادیر زیادی گازوئیل به نیروگاه ها اختصاص می یابد که اگر گاز 
استخراج شــده از این فاز، جایگزین گازوئیل مصرفی نیروگاه ها شود، ظرفیت 
زیادی برای صادرات گازوئیل ایجاد می شود و ظرفیت صادرات روزانه 12میلیون 

لیتر گازوئیل که در حال حاضر هر لیتر آن 60سنت است، خواهیم داشت.
از سوی دیگر باید توجه کنیم که هر سال در مقاطع مختلفی از سال برق برخی 
صنایع از جمله تولید کننده های فولاد و محصولات پتروشیمی به  دلیل کمبود 
برق قطع می شــود؛ درحالی که اگر ســوخت نیروگاه ها تامین شود، خاموشی 
صنایع کاهش خواهد یافت و از این محل نیز ارزش افزوده مناسبی برای صنایع 

و اقتصاد کشور ایجاد خواهد شد.

اهمیت افتتاح فاز11 
پارس جنوبی در چیست؟

 دوازدهمین نشست   
مرکز تهران شناسی همشهری برگزار می شود

نانآنسالهانشست

رجوع به  صفحه 3زمان: سه شنبه 7 شهریور، ساعت14-16

تهران؛  عضو جدید باشگاه 
شهرهای برقی

بی حجابی اجباری در مهدآزادی بیان

 تحقیر توتال 
توسط مهندسان ایرانی

شهردار تهران از 74 جایگاه شارژ وسایل نقلیه برقی رونمایی کرد

فرانسه، پوشیدن یک نوع لباس اسلامی در مدارس را ممنوع کرد

بهره برداری از بخش جدید پارس جنوبی توسط رئیسی

 کار 20ساله ساخت فاز11 پارس جنوبی2ساله
با توانایی داخلی انجام شد

7 پیام خوش  
 که در24 ساعت  دریافت کردیم

همه حســاب وکتاب های  واردات خــودرو به کشــور که از 
روزگذشته شروع شد را با اسکن این کیو آرکد  ببینید.

صفحه7

ورود ماهانه 20هزار خودروی خارجی
آغاز تحویل وارداتی ها، افت شدید قیمت را در بازار رقم زد

70هزار خودرو
  ثبت سفارش
 خرید شده 

 10هزار خودرو 
 در مرحله ارسال

 به ایران

35شرکت
  برای واردات
 تأیید شدند.

2
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داده نما
گرافیک: آرش شاه سمندی

 افتتاح فاز 11پارس جنوبی
 شکسته شدن قفل 20ساله

روز گذشته با حضور رئیس جمهوری، عملیات بهره برداری از فاز 11پارس جنوبی 
به  عنوان مرزی ترین فاز پارس جنوبی، بین ایران و قطر آغاز شد. بهره برداری از 

این سکوی تولیدی، قفل 20ساله توسعه فاز 11پارس  جنوبی را شکست.

میزان درآمد های ارزی

میلیون 800
دلار

مجموع چاه های 
قابل برداشت پس از 
بهره برداری کامل

انتقال یک سکوی 
3200تنی در 
شرایط ناآرام و 
متلاطم دریا از 
 فاز12 پارس جنوبی
 به فاز 11

چاه 24
حفاری

انتقال 
سکو

تولید گاز و میعانات 
گازی 3سال زودتر از 
زمان پیش بینی شده

3
سال

میزان افزایش تولید 
ناخالص داخلی 

1
درصد

در شرایطی که 20سال 
از زمان انعقاد نخستین 
 قرارداد برای توسعه 
فاز 11پارس جنوبی 
می گذشت دولت سیزدهم 
در طول 20 ماه مراحل 
توسعه را تکمیل کرد.

20
ماه

صرفه جویی در هزینه 
و زمان ساخت یک 

سکوی بزرگ 3200تنی

3200
تن 

با تکمیل چاه های 
فاز11، روزانه 56میلیون 
مترمکعب گاز از این فاز 

برداشت خواهد شد.

56
میلیون متر 

مکعب
برداشت روزانه 7میلیون 
متر مکعب گاز در شروع

7
میلیون متر 

مکعب



گزارش 2

تعامل سازنده میان دولت و مجلس
سیدمحمد حسینی در حاشیه بازدید از نمایشگاه روایت 

خدمت تعامل مجلس و دولت گفت:
با همت و غیرت متخصصــان ایرانی فاز 11پارس جنوبی 
با حضور رئیس جمهور افتتاح شــد. پیش بینی می شود 
افتتاح این فاز 5 میلیون دلار درآمد برای کشور به همراه 
داشته باشد. اما در ادامه معتقدم باید دستاوردهای دولت 
سیزدهم برای مردم تشریح شود تا آنان به خوبی متوجه 
پیشرفت در امور کشور شوند. همچنین در شهریور سال 
گذشته و در هفته دولت و دیدار دولتمردان با رهبر معظم 
انقلاب، ایشان 10 ویژگی  دولت مردمی را بیان کردند که 
یکی از آنها زدودن رقابت های منفی بین قوا و ایجاد تعامل 
ســازنده و در پرتو آرامش بین آنان بوده است. بنابراین 
تعامل دولت و مجلس بسیار مهم است اما این بدین معنا 
نیست که استیضاح و تذکر نباشد. اما طبق فرموده های 
رهبر انقلاب نباید در اســتیضاح افراط شــود که وقت 
وزیران کشور گرفته شود. بنده نیز هر زمان که در مجلس 
حضور دارم، موارد مطرح شده در مجلس را مرتبا به اطلاع 
وزرا می رسانم. در مجموع کل مجموعه دولت سیزدهم 
از پویایی بهتری نســبت به دوره های گذشته برخوردار 
هستند. بعد از اربعین ادامه امور تشکیل وزارت بازرگانی 

نیز در مجلس پیگیری می شود.

مکث
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روایت 2 سال خدمت برای مردم
نمایشگاه تبیین و گزارش دســتاوردهای دولت مردمی با 
عنوان »روایت خدمت« از صبح روز شنبه چهارم شهریور ماه 
در محل نمایشگاه بین المللی تهران آغاز به کار کرد. همچنین 
این نمایشگاه قرار است تا هفتم شهریورماه و همزمان با هفته 
دولت در محل دائمی نمایشــگاه های بین المللی تهران برپا 
باشد و دستگاه های اجرایی مهم ترین دستاوردها و خدمات 
خود را به بازدیدکنندگان ارائه می کنند. اما در حاشــیه این 
نمایشگاه، مسئولان و اعضای دولت سیزدهم نیز با برگزاری 
نشســت های خبری، دســتاوردهای دولت مردمی را برای 
بازدیدکنندگان و رســانه ها تشــریح می کنند. در ادامه به 
گزارش همشهری از بازدید مسئولان دولت سیزدهم از روز 

سوم نمایشگاه» روایت خدمت« خواهیم پرداخت.

ارزشگذاری اموال مازاد دولت
سیداحســان خاندوزی، وزیر اقتصاد و دارایی که نشســت 
خبری خود را در نمایشــگاه روایت خدمت برگزار کرد، در 
پاسخ به سؤال همشــهری درباره فروش اموال مازاد دولت 
گفت: در فرایند واگذاری و مولدسازی اموال دولت بیش از 
۳۵۰۰ واحد شناسایی شده که ۱۵۰۰ واحد آن به عنوان اموال 
مازاد به تصویب رسیده است. همچنین برای اینکه واحدهای 
مازاد بــه بهترین کاربری برســند این اموال ارزشــگذاری 
شده اند. ۱۱۷ مورد از اموال مازاد دولت آماده قیمت گذاری 
هســتند. تاکنون ۶۹ مورد از این تعداد برای قیمت گذاری 
رفته که ۳۴ مورد آن برای عرضه آماده شده است.اما مسئله 
مهم برای دولت تنها فروش این اموال نیست. خوشبختانه 
دولت ســیزدهم این امکان را فراهم کرده تا پول حاصل از 
فروش اموال مازاد دولت در هر اســتان، خــرج پروژه های 
نیمه تمام و یا پروژه های حیاتی استان مورد نظر شود که این 

مورد نقش اساسی در پیشرفت های استانی خواهد داشت.

مردم؛ بازیگران اصلی کشور
علی بهادری جهرمی، ســخنگوی دولت در حاشیه بازدید 
از نمایشــگاه روایت خدمت در جمع خبرنگاران درباره این 
نمایشگاه و دستاوردهای دولت سیزدهم در حوزه سیاست 
خارجی گفت: سال گذشــته عضو پیمان شانگهای شدیم و 
امسال به گروه کشورهای بریکس پیوستیم که ظرفیت های 
ما را توسعه می دهد. بریکس یک ســوم مساحت دنیا را در 
اختیار دارد و ۴۰ درصد جمعیت دنیا در این کشــورها قرار 
دارند که هم می توانند بازار خوبی برای محصولات ما باشند 
و هم می توانند بخشی از نیاز ما را تامین کنند. همچنین در 
بخش تجارت خارجی دســتیابی به ۱۱2 میلیارد دلار کار 
مردم بود و بخش خصوصی و سایر شرکت ها این کار را انجام 
دادند و دولت صرفاً زمینه صادرات را فراهم کرد. این میزان 
تجارت، غیراز فروش نفت است.در بحث مبارزه با فساد نیز 
سامانه محور شدیم و به جای آنکه مدیر شخصاً تصمیم بگیرد 
با سامانه محوری کاری کردیم که مردم بازیگران اصلی آن 
شوند مثلًا در حوزه درگاه ملی مجوز کار بزرگی انجام شده 

است.

دیــروز )دوشــنبه( روز متفاوتی برای مردم و کشــور رقم 

خورد؛ چراکه در انتشــار خبرهای خــوب از اطراف و اکناف 
ایران و حوزه های گوناگون، بازتــاب ویژه ای در افکار عمومی 
داشت؛ اخباری که دشــمنان ایران و ایرانی را ناامیدتر از قبل 
می کند.7خبر خوب و حتی شگفت انگیزی که دیروز )دوشنبه( 

منتشر شد، بار دیگر ثابت کرد تلاش ها برای بازگرداندن کشور 
به ریل توسعه و ثبات در مســیر صحیحی در جریان است و 
سنگ اندازی های دشمنان و معاندان نتوانسته خللی در حرکت 

قطار پیشرفت، آبادانی و توسعه کشور ایجاد کند.

یکروزشگفتانگیز
بررسی ۷خبر خوبی که در یک روز اعلام شد

علیرضا احمدیگزارش
روزنامه نگار

خبرسازان

تیتر خبر

مکرون: می خواهیم به برجام بازگردیم
امانوئل مکرون، رئیس جمهور فرانســه در 
ســخنرانی ســالانه خود درجمع سفرای 
این کشــور گفــت: می خواهیــم درباره 
فعالیت های هســته ای ایران شــفافیت 
داشــته باشــیم و بــه توافق هســته ای 
 بازگردیم. وی همچنین خواســتار آزادی

 ۴ فرانسوی بازداشتی در ایران شد که به ادعای وی »در شرایط 
غیرقابل قبول هستند. «  ایسنا

مهدی یراحی بازداشت شد
بعد از اطلاعیه قوه قضاییه مبنی بر تشکیل 
پرونده قضایی برای مهدی یراحی به دلیل 
انتشار موسیقی غیرقانونی)آهنگ روسریتو( 
این خواننده، دیروز با دستور دادستان تهران 
بازداشت شد. مضمون این آهنگ مرتبط با 

اغتشاش های سال گذشته و دعوت به کشف حجاب بود./ میزان

روضه خوانی برخی استادان
وحید یامین پور، معاون وزیــر ورزش در 
واکنش به خبر اخراج استادان منتقد گفت: 
برخی اســتادان بــرای آدم کش ها روضه 
خواندند. وزارت کشــور نیز در بیانیه ای از 
اقدام انقلابی وزارت علــوم در برابر برخی 
استادان تقدیر کرد. در این بیانیه آمده است: 

از جامعه دانشگاهیان و نخبگان علمی کشور انتظار می رود با 
قدرت اراده در مسیر تولید علم و ارتقای فرهنگ بکوشند.

خبرهای کوتاه از دنیای سیاست
  سیدابراهیم رئیســی، رئیس جمهور در حکمی هادی 
بیگی نژاد، نایب رئیس کمیســیون انــرژی مجلس را به 
 عنوان عضو »هیــأت تطبیق قراردادهای نفتی کشــور« 

منصوب کرد.
  رئیس قوه قضاییه بر ضرورت بازنگری و به روزرســانی 
ســند تحــول قضایی بــا محوریت ســنجش مســتمر 

عدالت گستری تأکید کرد.
  سرلشکر محمد باقری، رئیس ستاد کل نیروهای مسلح 
گفت: در سال جاری تردد زائران اربعین نسبت به سال های 

گذشته وضعیت مطلوب تری داشته  است.
  احسان خاندوزی، ســخنگوی اقتصادی دولت گفت: با 
رویه برخی مسئولان دولت قبل، برای تنویر افکار عمومی 

به آمارهای مقایسه ای متوسل شدیم.
  در نشست کمیسیون شورای  عالی هماهنگی اقتصادی 
سران قوا، بر تعامل سهامداران شرکت هفت تپه با شرکت 

ملی توسعه  نیشکر تأکید شد.
  حســن نوروزی، نایب رئیس کمیسیون قضایی مجلس 
گفت: لایحه حجاب پس  از رأی گیــری درباره مدت زمان 

اجرایی شدن آن، به شورای  نگهبان ارسال می شود.
  سیدمحمد حسینی، معاون امور مجلس رئیس جمهور 
اعلام کرد: لایحه تشکیل سازمان ملی مهاجرت در انتظار 

بررسی در صحن علنی مجلس است.
  روزنامه »چاینــا دیلی«، عضویت ایــران در بریکس را 

پادزهری در برابر تنش توصیف کرد.

پیام آمریکایی ها به تهران 
چه بود؟

ناصــر کنعانــی، ســخنگوی وزارت امورخارجه در 
 نشست  خبری دیروز )دوشنبه( خود که در نمایشگاه 
»روایت خدمت« برگزار شد، به تشریح آخرین تحولات 
عرصه سیاســت خارجی کشــور پرداخت. در ادامه 

مهم ترین محورهای این نشست  را می خوانید.
  طرف آمریکایی پیام هایــی مبنی بر آمادگی برای 
گفت وگوی مستقیم و به سرانجام رساندن برجام به 

ایران ارسال کرده  است.
  توقیف محموله نفتی ایران ازسوی آمریکا، اقدامی 

برخلاف توافقنامه تبادل زندانیان است.
  موعد 2۸شهریورماه برای خلع سلاح گروهک های 
تروریست تجزیه طلب به هیچ عنوان تمدید نمی شود. 
حضور تروریست ها در شمال عراق نقطه سیاهی در روابط 

دوجانبه است و بغداد باید این نقطه سیاه را برچیند.
  تهران به مسیر مذاکره برای رفع تحریم ها پایبند 
است و از فرصت های دیپلماتیک برای رفع تحریم ها 

غفلت نمی کند.
  در موضوع ازسرگیری روابط با بحرین، پیام هایی 
مبادله شــده و گفت وگوهای غیرمستقیمی هم در 

جریان است.
  نشســت مجمــع گفت وگوهای منطقــه حوزه 

خلیج فارس
   قرار است در حاشیه مجمع عمومی سازمان ملل 

برگزار شود.
  میزبانی کشــور ثالــث برای میزبانــی بازی های 

عربستان و ایران موضوعیت ندارد.

افزایشنقشآفرینیایراندرحوزهامنیتمنطقهای
ژنرال آناتولی ســیدوروف، رئیس ســتاد مشــترک ســازمان پیمان امنیت دســته جمعی از دعوت از ایران به عنوان 
 »ناظر« بر رزمایش های نظامی این ســازمان خبرداد؛ خبری که از افزایش نقش آفرینــی منطقه ای تهران در حوزه 

دفاعی – امنیتی حکایت دارد. این سازمان یک ائتلاف نظامی بین دولتی در اوراسیاست.

دانشبنیانهادرخدمتارتقایتواندفاعی
بررســی ها نشــان می دهد شــرکت های دانش بنیان، نقش مهمی در ارتقای توان دفاعی کشور داشــته اند. براین 
اساس، با افزایش مشارکت شرکت های دانش بنیان در این عرصه، حدود ۸۵هزارشغل ایجاد شده  و بومی سازی 

بیش از ۵۸0قلم از تجهیزات  دفاعی و حدود 404میلیون دلار صرفه جویی ارزی، از دیگر دستاوردها بوده  است.

دیپلماسی

»ایران دیگر پول بلوکه  شــده ای در هیچ کشوری ندارد«؛ 
خبر خوشی که دیروز)دوشنبه( در حاشیه حضور حسین 
امیرعبداللهیان، وزیر امورخارجه در مرکز ارتباطات مردمی 
ریاست جمهوری اعلام شد و بازتاب گسترده ای هم یافت. 
اعلام این خبر ازسوی رئیس دستگاه دیپلماسی از موفقیت 
دولت سیزدهم در پیشبرد رویکردهای دیپلماتیک مبتنی 
بر »دیپلماســی منطقه ای و همســایگی« حکایت دارد؛ 
این درحالی اســت که مقام های دولــت دوازدهم همواره 
بر این موضوع تأکید می کردند که آزادســازی منابع مالی 

مسدود شده جمهوری اسلامی در برخی کشورها، ازجمله 
کره جنوبی، عراق و ژاپن، بدون رفع تحریم ها و البته پذیرش 
»اف.ای.تی.اف« ممکن نیست. با وجود این اما با آغازبه کار 
دولت ســیزدهم، دور تازه ای از رایزنی ها در این زمینه در 
دستورکار قرار گرفت و دیپلماســی فعال منطقه ای نیز به 
کمک آمد تا با میانجیگری برخی دولت های منطقه، مانند 
قطر و عمان، مذاکرات موازی برای پیشــبرد پرونده تبادل 
زندانیان آمریکایی در ازای آزادســازی منابع مسدودشده 
ایران در کشورهای مختلف جهان، پس از 2سال کش و قوس 

به نتیجه برســد. اعلام خبر دسترسی 
ایران به منابع مســدود شده اش 
ازســوی امیرعبداللهیــان در 
شرایطی اســت که در روزهای 
اخیر برخی تــلاش می کردند 

این گونــه جلــوه دهند که 
ایران همچنــان به منابع 

آزاد شده اش دسترسی 
ندارد.

ایراندیگرپولبلوکهشدهایندارد

یکی از شگفت انگیزترین اخباری که دیروز شبکه های اجتماعی 
را تحت تأثیر قرار داد، اعلام آمار خروج زائران ایرانی از مرزهای 
کشور برای شــرکت در راهپیمایی عظیم اربعین حسینی بود. 
احمد وحیدی، وزیر کشــور در جریان ســفر دیروز )دوشنبه( 
خود به استان کرمان، اعلام کرد براساس آخرین آمارها، تاکنون 
حدود 2/۵میلیون  زائر ایرانی برای شرکت در راهپیمایی باشکوه 
اربعین حسینی، عازم کشور عراق شــده اند و روند تردد زائران 

نیز به صورت مطلوبی ادامه دارد و مشــکل ویــژه ای در مبادی 
خروجی کشور وجود ندارد. اعلام آمار شگفت انگیز و بی سابقه 
از حضور زائران ایرانی در راهپیمایی اربعین درحالی اســت که 
در سال های نه چندان دور، مجموع آمار زائران اربعین در کشور 
عراق به 2میلیون  نفر نمی رسید، اما اکنون بیش از 2میلیون  زائر، 
آن هم فقط از ایران، در فاصله ۸روز مانده به اربعین  حسینی، عازم 

عتبات عالیات در عراق شده اند.

نوسازی ناوگان هواپیمایی کشور، یکی از مهم ترین مطالبات 
عمومی طی سال های گذشته بوده است؛ مطالبه ای که دیروز 
)دوشنبه( اعلام شد با خریداری ۶۰هواپیمای جدید درحال 
تحقق اســت. اگرچه طی سال های گذشــته و به ویژه پس از 
اجرایی شــدن توافق برجام، مقام های دولتــی وقت از خرید 
هواپیماهای جدید و نوســازی این ناوگان خبر می دادند، اما 
بدعهدی آمریکایی ها در اجرای تعهدات برجامی شان از یک سو 
و معطل ماندن مقام های دولتی برای برجام از سوی دیگر، مانع 

تحقق این مهم شــد. دیروز اما محمد محمدی بخش، رئیس 
سازمان هواپیمایی کشور خبر داد طی 2۰ماه گذشته ۶۰فروند 
هواپیما و بالگرد خریداری شــده که ۳۰فرونــد آن عملیاتی 
شده است. با خریدهای تازه، امید می رود عمر 2۶ساله ناوگان 
هوایی کشور ۵سال کاهش یابد. ازسوی دیگر مقام های دولتی 
اعلام کرده اند زیرســاخت های لازم بــرای تعمیر و نگهداری 
هواپیماهای جدید نیز آماده شده  و در این بخش هم مشکلی 

وجود ندارد.

 پس  از اما و اگر درباره خودروهای وارداتی و گمانه زنی های فراوان 
در ساختارهای مختلف تصمیم گیری در این زمینه، از مجلس 
گرفته تا مجمع تشــخیص مصلحت نظام، دیروز )دوشــنبه( 
بالاخره تحویل نخســتین خودروهای وارداتی به مشتریان با 
حضور وزیر صمت کلید خورد؛ خودروهایی که طی ۶ماه اخیر 
وارد کشور شده  اند. تحویل نخستین خودروهای وارداتی که از 

دی ماه ۱۴۰۱تاکنون، پس  از حدود ۵ســال توقف، وارد کشور 
شده اند در شرایطی انجام شد که در سال های اخیر واردات خودرو، 
مسیر پرپیچ و خمی را طی کرده  و اکنون به نظر می رسد یکی از 
مهم ترین مطالبات عمومی درباره ساماندهی بازار خودرو در حال 
تحقق است و پیش بینی می شود با ادامه این مسیر، قیمت ها در 

بازار خودرو به ثبات مناسبی برسد.

بهره بــرداری رســمی از فاز۱۱پارس جنوبــی بــا حضــور 
سیدابراهیم رئیســی، رئیس جمهور از مهم ترین خبرهای خوب 
دیروز )دوشــنبه( در حوزه اقتصادی بود. آخرین فاز باقیمانده 
از این میدان مشــترک گازی درحالی به بهره برداری رسید که 
حدود 2۰سال از آغاز عملیات راه اندازی این فاز می گذرد. فاز۱۱، 
جنوبی ترین، مرزی تریــن و البته مهم ترین فــاز میدان گازی 
پارس جنوبی است. مهم از این نظر که درصورت برداشت نشدن از 

آن، گاز به بخش های جنوبی می رفت. ازسوی دیگر طی 2۰سال  
گذشته راه اندازی این فاز بارها به شرکت های خارجی واگذار شده 
بود، اما هربار به بهانه تحریم ها، بی سرانجام مانده بود. اکنون اما به 
همت شرکت ها و متخصصان داخلی، پس از 2سال کار جهادی، 
فاز۱۱به بهره برداری رسید تا ســالانه درآمد ۵میلیارد دلاری را 
نصیب کشــور کند و تولید ناخالص داخلی را حدود یک درصد 

افزایش دهد.

آغاز بهره برداری از ۱۵ایستگاه شــارژ خودروی برقی در تهران، از 
دیگر خبرهای خوبی بود که دیروز )دوشنبه( بازتاب گسترده ای در 
افکارعمومی داشت و گویای تحولی تازه در حوزه حمل ونقل شهری 
بود. روز دوشنبه برج آزادی میزبان مراسمی تاریخی برای افتتاح 
این ایستگاه ها با حضور وزیر صمت بود؛ چراکه بالاخره پس از سال ها 
گمانه زنی در این زمینه، شاهد عملی شدن حضور خودروهای برقی 
در پایتخت هستیم. با این اقدام، گام تازه ای در مسیر تولید و واردات 

خودروهای برقی برداشته و یکی از مهم ترین موانع در این مسیر 
رفع شد. طی سال های گذشته کارشناسان و دست اندرکاران این 
عرصه، نبود ایستگاه های شارژ را یکی از اصلی ترین موانع حرکت 
خودروهای برقی در کشور و به ویژه تهران می دانستند؛ آرزویی که 
بالاخره محقق شد. خودروهای برقی علاوه بر صرفه اقتصادی، نقش 
مهمی را در کاهش آلودگی کلانشهرهای کشور، ازجمله تهران ایفا 

خواهند کرد.

احیای حدود ۴هزار و ۶۹۸واحد تولیدی، خبر خوب دیگری بود 
که دیروز )دوشنبه( در نشست خبری احسان خاندوزی، سخنگوی 
اقتصادی دولت سیزدهم در حاشیه نمایشگاه »روایت خدمت« 
اعلام شد؛ آماری شگفت انگیز که با هدف خنثی سازی تحریم ها 
و البته بدون معطلی برای به نتیجه رســیدن مذاکرات برجامی 
محقق شده است. براســاس آمارهای اعلام شــده، با اقدام های 
انجام شده طی 2سال گذشــته هزارو ۷۴۷ واحد تولیدی راکد به 

چرخه فعالیت بازگشــته اند. هزارو ۷۵۷واحد دیگر هم بازسازی 
شــده اند و هزارو۱۹۴واحد که امکان تعطیلی آنها وجود داشت 
نیز به فعالیت خود ادامه داده اند. در شــرایطی که تا پیش از این، 
مقام های دولتی سابق، تحریم ها را عاملی برای رکود در چرخ های 
صنعتی و تولیدی کشور اعلام می کردند، احیای این تعداد واحد 
تولیدی بدون رفع تحریم ها نشان دهنده وجود عزمی جدی برای 

خنثی سازی تحریم هاست.
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بی حجابی اجباری در مهدآزادی بیان
ممنوعیت نمادهای اسلامی در فرانسه به ایستگاه ممنوعیت پوشیدن یک نوع لباس اسلامی در مدارس رسید
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عکس نوشت

انتشار تصویر مقام ارشد حماس در لباس نظامی پس از تهدیدات نتانیاهو
درپی تهدید معاون دفتر سیاســی جنبش حماس از ســوی نخســت وزیر رژیم 

صهیونیستی، وی تصویری از خود با لباس نظامی و سلاح منتشر کرد.
»عمری حاییم«، خبرنگار امور عربی شبکه عبری »کان« در واکنش به این تصویر گفت: 
العاروری با لباس نظامی می خواهد بگوید من صالح العاروری هستم و صرفا لباس رسمی 
نمی پوشم، بلکه لباس نظامی و رزم نیز دارم و اینجا می نشینم و جنگ را هدایت می کنم 

و حاضرم در زمره رزمندگان مقاومت باشم و در صورت نیاز شهید شوم.

چهره بین الملل

دادگاهی در پاکســتان دیروز )دوشــنبه(، اتهامات قتل علیــه »عمران خان« 
نخست وزیر پیشین این کشور را رد کرد. خبرگزاری رویترز گزارش کرد که وکیل 
نخست وزیر سابق پاکستان اطلاع داده اســت که دادگاه پاکستان روز دوشنبه 
اتهامات قتل علیه عمران خان، نخست وزیر سابق پاکســتان را رد کرد. »نعیم 
پانجوثا« یکی از وکلای »عمران خان« در پیامی در شــبکه اجتماعی »ایکس« 
)توییتر سابق( نوشت: »خدا را شکر« و افزود که اتهامات علیه عمران خان مربوط 
به قتل یک وکیل مدافع در شهر »کویته« توسط دادگاهی در پاکستان رد شد. 
عمران خان در ماه ژوئن متهم به قتل شده بود و از 
زمان برکناری از سمت نخست وزیری پاکستان 
در پــی رأی عدم اعتماد پارلمان کشــورش در 
آوریــل ۲۰۲۲، با بیــش از ۱۰۰ پرونده قضایی 
مواجه است. براساس این گزارش، دادگاه عالی 
اســلام آباد همچنین درصدد است امروز، 
دوشنبه در مورد درخواست تجدیدنظر 
خان کــه به دنبال تعلیق 
محکومیت خود در 
یک پرونده اختلاس 

است، حکم دهد.

نخست وزیر پیشین پاکستان از اتهام قتل تبرئه شد

به آتش کشیده شدن پرچم 
صهیونیست ها در لیبی

در پی انتشار اخباری مبنی بر دیدار »نجلا المنقوش« 
وزیر خارجه لیبی با »الی کوهــن« وزیر خارجه رژیم 
صهیونیســتی مردم شــهر الزاویه لیبی با برگزاری 
تظاهراتی پرچم رژیم صهیونیستی را به آتش کشیدند. 
به گزارش المیادین، در شهر تاجورا واقع در شرق طرابلس 
نیز تظاهرات کنندگان خیابان اصلی این شهر را مسدود و 
تهدید کردند که به سمت مقر دولت لیبی حرکت خواهند 
کرد. پیش تر وزارت خارجه رژیم صهیونیستی از دیدار 
الی کوهن، وزیر خارجــه رژیم و »نجلا المنقوش« وزیر 

خارجه لیبی در شهر رم ایتالیا خبر داده بود. 

 انتقاد حزب الله لبنان
 از ترویج همجنس گرایی 

شیخ نعیم قاســم، معاون دبیرکل حزب الله تأکید کرد 
همجنس گرایــی که غرب آن را ترویــج می کند، یک 
مشکل بیولوژیکی نیســت بلکه یک انتخاب شخصی 
است، مانند کسانی که مواد مخدر را انتخاب می کنند. 
مسلما نه مسلمانان و نه مسیحیان هرگز این پروژه های 
فاسد و منحرفانه را قبول ندارند. به گزارش المنار، وی 
همچنین مواضع »محمد وسام اولمرتضی« وزیر فرهنگ 
دولت موقت لبنان در رد و محکومیت همجنس گرایی و 

ناهنجاری های اخلاقی در این کشور را ستود. 

مشارکت ۲۰ هزار نیروی 
امنیتی عراق در طرح اربعین

تحسین الخفاجی، سخنگوی فرماندهی ستاد عملیات 
مشترک عراق گفت که ۲۰ هزار نیروی ارتش، پلیس، 
حشد شعبی و سایر دستگاه های امنیتی نظیر اطلاعات، 
امنیت ملی و دستگاه های اطلاعاتی در طرح امنیتی 
اربعین مشارکت دارند. به گزارش خبرگزاری رسمی 
عراق، الخفاجی افزود که این طرح با پشتیبانی ارتش 
و نیروی هوایی انجام می شود و پیش از آن نیز عملیات 
پیش دستانه ای برای تامین امنیت جاده ها و شهر کربلا، 

گذرگاه ها و پاسگاه های مرزی انجام شده بود.

واکنش رسانه های صهیونیست 
به موزه نظامی حزب الله

رســانه های رژیم صهیونیســتی در واکنش به 
موزه ای که حزب الله لبنان در بعلبک افتتاح کرده 
اعلام کردند  نمایش غنیمت های جنگی بخشــی 
از مهندسی آگاهی بخشــی، نمایش ضعف دشمن 
و احتمال پیروزی مجدد بر آن اســت. شبکه ۱3 
تلویزیون رژیم صهیونیســتی گزارش داد  در این 
موزه آنها ضعف در داخل اسرائیل شامل ضعف در 
حوزه های نظامی و سیاســی و شکاف و جدایی را 
بررســی کرده اند و باید تأکید کنم زمانی که آنها 

ضعفی را تشخیص می دهند، روی آن کار می کنند.

جهان مقاومت

استخدام مردان مسلح در 
پمپ بنزین های آمریکا

بــا افزایــش قیمــت ســوخت به 
ســطحی بی ســابقه در ایــالات 
متحــده، آمریکایی ها به ســرقت 
بنزیــن از جایگاه هــای ســوخت 
به صورت حضوری یا هک شــبکه 

سوخت رسانی یا سوراخ کردن باک خودروهای پارک شده 
در پارکینگ ها روی آورده اند. برخی جایگاه داران برای مقابله 
با این مشکل، راهکاری متفاوت را انتخاب کرده اند. به عنوان 
نمونه در شهر فیلادلفیا، صاحبان جایگاه های سوخت، مردان 

مسلح را برای جلوگیری از سرقت بنزین استخدام کرده اند.

رانش زمین در تگزاس بر اثر بارندگی
بارندگی های ناشی از طوفان استوایی 
»هارولــد« در ایالت تگزاس آمریکا، 
باعث رانش زمین و آب گرفتگی در 
معابر شــده اســت. ریزش سنگ و 
گل ولای   باعث کندی تردد شــد و 

رواناب های جاری بخش هایی از جاده ها و آزادراه ها را به آبراه 
تبدیل کرد. زمستان سال گذشته در اثر بارندگی و رانش زمین 
در کالیفرنیا چند نفر از جمله یک کودک جان خود را از دست 

داده و خسارات زیادی به تاسیسات شهری وارد شد.

گسترش اعتیاد درآمریکا
در ویدئویی از خیابان های آمریکا، 
3 نفر دیده می شوند که در نگاه اول 
به نظر می رســد که در حال تعظیم 
به یکدیگرند. در ادامه اما مشخص 
می شــود که این 3 نفــر معتادند و 

از فرط ناتوانی حالتی شــبیه تعظیم به خود گرفته اند. این 
ویدئو برشی بسیار کوچک از گسترش اعتیاد در آمریکاست. 
براســاس داده های فدرال، فقط در شهر نیویورک طی یک 
بازه 5ساله بیش از 3هزار معتاد جان خود را از دست داده اند.

جهان نما

شورای نظامی نیجر آب وبرق سفارت فرانسه را قطع کرد
شــورای نظامی جدید حاکم بر نیجر پس از ضرب الاجل ۴۸ســاعته به ســفیر فرانســه برای ترک این کشــور، دیروز 
دوشــنبه آب و برق ســفارت فرانســه در شــهر نیامی، پایتخت نیجر را قطع و تأمین هرگونه غذا و کالا برای ســفارت 

فرانسه را ممنوع کرد. به گزارش آناتولی، همچنین آب و برق کنسولگری فرانسه در شهر زیندر قطع شده است.

بیمارستان های رژیم صهیونیستی اوکراینی ها را اخراج کردند
روزنامه صهیونیستی »هاآرتص« اعلام کرد که برخی بیمارستان های رژیم صهیونیستی پناهندگان اوکراینی را بیرون 
کرده  و از ارائه خدمات درمانی به آنها خودداری کرده اند. اخیرا سفارت اوکراین در تل آویو درباره اخراج اوکراینی ها 

از سرزمین های اشغالی هشدار داده است.

هشتگ

نویتسا بانج
اکانت خبری - تحلیلی

بائربوک، وزیر خارجه آلمان حملات هواپیماهای بدون 
سرنشین به مسکو را مشروع می داند)مقاومت خوب( اما 
می گوید حمله های تروریستی موشکی علیه اسرائیل باید 

متوقف شود)مقاومت بد(.

احسان موحدیان
کارشناس مسائل بین الملل

فیدان، وزیر خارجه ترکیه خبر دیدارش با قیس 
الخزعلی دبیر کل جنبش عصائب عراق را سانسور 

کرد، زیرا او در این دیدار خواستار عقب نشینی 
سربازان اشغالگر ترکیه از عراق و رعایت حقابه دجله 

و فرات توسط ترکیه شد و این صحبت ها به مذاق 
فیدان- که دنبال تروریست اعلام شدن پ.ک.ک و 

ایجاد کریدور فاو به ترکیه است- خوش نیامد.

نرمین شروانی
خبرنگار و تحلیلگر 

چه کسی از مرگ پریگوژین سود بیشتری می برد؟ 
مسلماً روس ها سود نمی برند. پوتین هرگز روز 

برگزاری اجلاس بریکس را برای این کار انتخاب نکرده 
چراکه اعتبار روسیه  در این صورت ویران می شد.

دولت فرانســه در تازه ترین محدودیــت خود برای 
اســتفاده از نمادهای مذهبی در مدارس، اســتفاده 
از ردای تمام قد گشــادی که زنان مسلمان معمولا 
استفاده می کنند را در مدارس ممنوع می کند. دولت 
فرانسه از سال ۲۰۰4 نیز داشتن حجاب در مدارس 
را ممنوع کرده اســت. اما این تنها فرانسه نیست که 
به رغم داعیه دفــاع از آزادی های فــردی، روزبه روز 
زنان و دختران مســلمان را محدود می کند. دادگاه 
عالی فرانسه سال گذشته نیز از ممنوعیت استفاده از 
لباس شنای اسلامی )بورکینی( در شهرهای ساحلی 
حمایت کرد. براساس این قانون کسانی که ممنوعیت 
اســتفاده از بورکینی را نقض کنند 35یورو جریمه 
می شوند. افزون بر این، دســتکم ۱۱کشور اروپایی 
نیز مشــابه همین قانون را در سال های گذشته اجرا 
کرده اند. این در حالی اســت که برخــی از مدافعان 

فرهنگ غرب، این ممنوعیت های مغایر با حقوق بشر 
را نه تنها محکوم نمی کنند، بلکه آن را مُرّ قانون دانسته 
و عین قانونمداری می دانند، اجبــار به بی حجابی و 
کنار گذاشتن اعتقادات مذهبی در غرب را تحسین 
کرده و در مقابل، از اروپــا و آمریکا می خواهند که در 
برابر قانون حجاب در ایران بایســتند و به آنها برای 
برقراری »بی حجابی اجبــاری« کمک کنند.  از نظر 
این گروه، محدود کردن زنان مسلمان در غرب به امور 
داخلی آنها باز می گردد ولی دخالت غرب در پوشش 
کشورهای اسلامی از جمله در ایران، به مفهوم حمایت 
از حقوق زنان است! اســتاندارد دوگانه این جماعت 
آنقدر رسواست که ابتدا دم از پوشش اختیاری زدند 
اما بعدها ثابت شد که با هرگونه نمادگرایی دینی چه 
در موضوع حجاب و چه در مقوله عزاداری و... به شدت 
مخالفند. در هر صورت، مبارزه برخی از کشــورهای 
غربی با حجاب نظیر آنچه در این گزارش به آنها اشاره 
شــده، به افزایش آمار توجه غیرمسلمانان به اسلام 

منجر شده و نتیجه عکس داده است.  

آلمــان: ســال۲۰۱۷ بود 
که قانون منــع حجاب در 
پارلمان تصویب شــد. در 
حال حاضر بیش از نیمــی از ایالت های آلمان، 
معلمان و مدرسان مســلمان زن را از استفاده 

از پوشش اسلامی ازجمله برقع منع کرده اند.

اتریش:   براســاس قانون 
منع حجاب در اتریش، زنان 
نمی تواننــد در مکان  های 
عمومی ازجمله مدارس و دادگاه  چهره خود را 
بپوشانند و تخلف از این قانون۱۷۰یورو جریمه 

خواهد داشت.

بلژیــک:  قانون ممنوعیت 
حجاب کامل ســال ۲۰۱۱ 
اجرایی شــد. این قانون 
پوشیدن هرگونه لباسی را که هویت فرد را پنهان 
می کند ازجمله در پارک هــا و اماکن عمومی 

ممنوع کرده است. 

ایتالیا: برخی از شهرهای ایتالیا 
استفاده از روبنده را برای زنان 
ممنوع کرده اند. به عنوان مثال، 
در منطقه لومباردی از سال ۲۰۱6 زنان حق استفاده از 
حجاب کامل را ندارند. زمزمه ممنوعیت اســتفاده از 
روسری در این کشور نیز مدتی است که شنیده می شود.

اسپانیا:  گرچه قانون ملی 
ممنوعیت حجاب در اسپانیا 
وجود ندارد اما مسئولان 
شهر بارسلونا در سال ۲۰۱۰ استفاده از برقع را 
در اماکن دولتی و عمومی این شهر ازجمله دفاتر 

شهرداری و کتابخانه ها ممنوع کرده اند.

هلنــد:  از ســال ۲۰۱6 زنان 
در هلند حــق ندارند تا در 
چون  عمومــی  مکان های 
مدارس، بیمارستان ها و وسایل نقلیه عمومی از برقع 
استفاده کنند. کسانی که این قانون را زیر پا بگذارند 

به پرداخت 4۱۰یورو جریمه محکوم خواهند شد. 

براســاس  انگلیــس: 
شــیوه نامه ای که وزارت 
فرهنگ انگلیس در سال 
۲۰۰8 به مدیران مدارس دولتی و مذهبی ابلاغ 
کرده، مدارس این حق را دارند تا پوشــیدن 
روبنده و برقع را بــرای دانش آموزان و معلمان 
در این مکان ها ممنوع کنند. در سپتامبر ۲۰۱3، 
جرمی براون، وزیر کشــور فرانسه، خواستار 
»گفت و گوی ملی« درباره رعایت حجاب اسلامی 

در اماکن عمومی مانند مدارس شده بود.

نــروژ: دولت نروژ سال 
۲۰۱۷ اعــلام کرد که 
پوشــش برقع را برای 
مســلمانان در مهدکودک هــا، مدارس، 
بیمارستان ها و دانشگاه ها ممنوع می کند. 
در آن زمــان اعــلام شــد کارمندان و 
دانشجویانی که بر استفاده از حجاب تأکید 
کنند ممکن است شغل خود را از دست داده 

یا از دانشگاه اخراج شوند.

دانمارک: براساس قانونی 
که در سال ۲۰۱8 تصویب 
شده، کســانی که از برقع 
اســتفاده کنند، با جریمه نقدی ۱۰۰۰کرونی 
)۱۲۰پوندی( روبه رو شده و درصورت تکرار، مبلغ 
این جریمه می تواند تا ۱۰برابر افزایش پیدا کند.

ســپتامبر  ســوئیس: 
۲۰۱3بود که منطقه  جنوبی 
»تسِــن« در ســوئیس 
استفاده از پوشــش برقع را ممنوع اعلام کرد 
و برای کسانی که از این قانون تخطی کنند ۱۱۰ 

فرانک سوئیس جریمه درنظر گرفت.

دولــت  بلغارســتان: 
در ســال   بلغارســتان 
۲۰۱6 به بهانــه مبارزه با 
گروه تروریستی داعش، ضمن تصویب قانون 
ممنوعیت اســتفاده از برقع، جریمه بســیار 
سنگینی را برای ناقضان این قانون درنظر گرفت.

حسین ارجلوگزارش
دبیر گروه بین الملل
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   تبریک به تهران
عباس علی آبادی، وزیر صمت گفت: »برقی شدن 
تهران آرزویی بود که ســال ها بــرای آن تلاش 
کردیم و حالا به ثمر نشسته است؛ البته که آینده 
این شــهر از آن ناوگان برقی است.« به  گفته او از 
سال ۱۹۳۶ در دنیا برقی سازی  ناوگان آغاز شد، 
اما ســوخت ارزان مانع از ادامه پیشرفت کار شد. 
حمل ونقل برقی آنگونه کــه وزیر صمت تصویر 
کرده، به  شدت اقتصادی و محیط زیستی است. 
البته قدم بعدی ما رســیدن به مد حمل ونقلی با 
سوخت هیدروژن است، اما به هر ترتیب هم اکنون 
به شهردار تهران برای برداشتن این گام تبریک 
می گویم. علی آبادی افــزود: »البته پیش از این 
نیز به شهرداران قبلی تهران برقی سازی  ناوگان 
را پیشــنهاد داده بودیم، اما آنهــا توجهی به این 
مهم نداشتند. برقی ســازی  امروز تهران حرکت 
ارزشــمندی اســت.« علی آبادی با بیان اینکه 
خودروی برقی امروز در دنیا به ســرعت در حال 
گسترش است، خاطرنشــان کرد: »ماشین های 
برقی اقتصادی اند، بــرای ۱۰۰کیلومتر پیمایش 
۱۵کیلو وات برق و ۱۰لیتر بنزین لازم است، هزینه 
برقی آن حدود یک دلار خواهد شد، درحالی که 
۱۰لیتر بنزین حدود ۸دلار هزینه دارد.« وی تأکید 
کرد: »همچنین امکان شارژ خودرو در منزل نیز در 
حال فراهم شدن است. این فناوری در داخل کشور 
بومی شده و می توانیم در اقصی نقاط کشور امکان 

شارژ خودرو را داشته باشیم.«

تهران؛ عضو جدید باشگاه شهرهای برقی
۷۴ شارژر وسایل نقلیه برقی با حضور شهردار تهران و وزیر صمت رونمایی شد

سه شنبه سه شنبه 77 شهریور  شهریور 14021402- شماره - شماره 488708870
پرداخت وام اربعین در شهرداری تهران به  صورت خوداظهاری

مجید باقری، معاون برنامه ریزی، توســعه سرمایه انسانی و امور شورای شــهرداری تهران:  امسال برای 
نخستین بار تسهیلات سفر به عراق در ایام اربعین حســینی به صورت خوداظهاری در شهرداری تهران 

پرداخت می شود.

اعتماد دولت به شهردار تهران در حوزه آسیب های اجتماعی
میثم لطیفی، معاون رئیس جمهور و رئیس سازمان امور اداری و استخدامی کشور: شهردار تهران مردانه در 
مسیر آســیب های اجتماعی و مشکلات شــهر تهران که انســان را دل نگران می کند، ورود کرد و دولت هم به 

ایشان اعتماد و فرماندهی مدیریت آسیب های اجتماعی را به صورت متمرکز به شهردار تهران تفویض کرد.

چرا سامانه 134پاسخگو نیست و از کار افتاده است؟
سال هاســت که از طریق تماس با سامانه ۱۳۴از اوضاع شرایط 
آب و هوایی کشور با خبر می شدیم. معلوم نیست که چرا مدتی 
است این سامانه از کارافتاده و پاسخگو نیست. دلیل این اختلال 
چیست؟ خواهشمندیم هر چه زودتر قطعی این سامانه اصلاح و 

یا سامانه جدیدی برای جایگزینی آن معرفی شود.
مرادی از تهران

پسماندهای پزشکی در محله امانیه اهواز جمع آوری شود
مدتی است که پسماندهای پزشــکی در محله امانیه اهواز رها 
می شود که این امر سلامت اهالی را به خطر انداخته است. ضمن 
اینکه زباله ها به خودی خود ســر موقع جمع آوری نمی شوند و 
انباشته شدن زباله های بیمارستانی نظیر سرنگ،  گاز آلوده به 
خون، بتادین،  گان های استفاده شــده و... در کنار منازل مردم 
بسیار ناراحت کننده است. مســئولان به محله امانیه،  خیابان 
پوراندخت،  پشت سیلو،  محدوده پشت استادیوم مراجعه کرده و 
از نزدیک شاهد باشند که چه زباله هایی در اینجا تخلیه می شوند.
موسوی از اهواز

قطع برق روزانه شهرک های صنعتی کارها را فلج کرده است
براساس برنامه اعلامی روزانه در شهرک های صنعتی به تناوب 
برق قطع می شــود. اما کجای دنیا برق یک شهرک صنعتی را 
در بهترین روزهای کاری هفته آن هم به مدت ۱2ساعت قطع 
می کنند. هر هفته یــک روز کاری از ۱۱ظهر تا ۱۱شــب برق 
شــهرک ثامن در جاده خاوران قطع می شود و چون آخر هفته 
است عملا ۳روز شهرک تعطیل می شود. لطفا این روند متوقف 
شود و به جای آن شب ها برق واحدهای صنعتی و شهرک ها را 

قطع کنند.
گودرزی از تهران

استعلام بیمه های تکمیلی آنلاین شود
الکترونیکی کردن نسخ پزشکان جهت ثبت در سامانه یکپارچه 
به علت جدید بودن این طرح ایرادات و مشکلاتی را برای بیماران 
و کادر درمان به وجود آورد اما با وجود این مشکلات، از بسیاری 
جهات طرح کارآمد و مفیدی است که مهم ترین آن ایجاد یک 
شناسنامه از پیشینه بیماران و امکان دسترسی همه پزشکان و 
مراکز درمانی به این شناسنامه است. پیشنهاد می کنم استعلام 
بیمه های تکمیلی هم مشمول این طرح شود تا تمامی مطب ها 
و مراکز درمانی بتوانند به صورت آنلاین و اینترنتی از بیمه های 
طرف قرارداد بیماران و همینطور نوع، میزان و سقف خدماتشان 
مطلع شوند. مســلما اجرای این طرح هم مزایای زیادی مثل 
صرفه جویی در وقت و هزینه بیماران، کاهش ترافیک و کاهش 

مصرف کاغذ رابه دنبال خواهد داشت.
میناوند از تهران

زنبورداران مورد حمایت قرار گیرند
طی چند ســال گذشــته هزینه های زنبورداری و تولید عسل 
به شدت بالا رفته است. فقط قیمت جعبه نگهداری از زنبورها 
از ۱۵۰هزار تومان به ۶۶۰هزار تومان افزایش پیدا کرده که این 
یک نمونه از افزایش قیمت هاست. ولی با این حال خرید عمده 
از زنبورداران کمــاکان به قیمت قبل اســت. درواقع زنبوردار 
نه تنها سود نمی کند بلکه به قول معروف باید از جیب بخورد. با 
توجه به جایگاهی که کشورمان در تولید عسل در سطح جهانی 
دارد ضروری است تا مســئولان با حمایت و خرید منصفانه و 
کوتاه کردن دست دلالان از این بازار، زنبورداران را به ادامه کار 

و تولید دلگرم کنند.
رفیعی از اردبیل

شماره تلفن ارتباطي با خوانندگانبا مردم

ارسال پیام کوتاه خوانندگانپیامک

پاسخ مسئولان

راه های روستایی و فرعی لواسان ایمن سازی  می شود
سازمان راهداری و حمل ونقل جاده ای وزارت راه و شهرسازی 
کشــور پیرو چاپ پیام مردمی با عنوان »راه های دسترسی به 
لواسان ایمن سازی  شود« در ستون با مردم روز ۱۳خردادماه 
پاســخ داده اســت: » ضمن ســپاس از انعکاس دیدگاه ها و 
نقطه نظرات هموطنان و ظرفیت ایجاد شده برای پاسخگویی 
به مردم به استحضار می رساند:  لکه گیری و روکش محورهای 
فرعی و روســتایی بخش فوق جــزو برنامه هــا و پروژه های 
ســال ۱۴۰2 اداره کل راهداری و حمل ونقل جاده ای اســتان 
تهران قرار دارد و در مرحله برگزاری مناقصه و انتخاب پیمانکار 
اســت که پس از طی فرایند برگزاری مناقصه عملیات اجرایی 

محورهای مذکور انجام خواهد شد.«

سیدمحمد فخارگزارش
روزنامه نگار

دوشنبه ۶ شهریور 14۰۲؛ این تاریخ را به خاطر 
بسپارید. تهران از این روز، نخستین گام عملی 
خود را برای زیرساخت  های برقی شدن تردد 

در شهر ۹میلیون نفری برداشت. این همان 
نکته ای است که مهدی چمران، رئیس شورای 
شهر تهران در مراسم رونمایی از 1۵ایستگاه 
شارژ وسایل نقلیه برقی پایتخت درباره آن 
گفت: ما مدت ها می گفتیم اتوبوس، خودرو و 
موتور برقی به این شهر بیاورید ولی زیرساخت 
آن فراهم نبود، اما دیگر این زیرساخت فراهم 

شده است. چمران که در چهاردهمین سال 
هدایت پارلمان شهری تهران سکاندار است، 
گفت: باید ۸سال عدم حمایت دولت از تهران 
را به یاد بیاوریم که حتی یک دستگاه اتوبوس 
به این شهر داده نشد و هرساله ما در آبان و آذر 

فریاد داشتیم هوا آلوده است. 
حالا اما شــرایط متحول شــده و در انتظار 

اتوبوس های برقی هســتیم کــه علاوه بر 
اتوبوس های حاضر و جدید بتوانند ضلع سومی 
برای خدمت رسانی در معابر شهری به مردم 
باشند. چمران گفت: این کار همت بالایی نیاز 
دارد، اما امیدواریم در سال 14۰3 تردد وسایل 
نقلیه برقی و از جمله اتوبوس های برقی را در 

تهران شاهد باشیم.

برنامه های آینده برقی سازی تهران

تامین باتری سوآپ موتور سیکلت ها
تامین و نصب ۵هزار شارژر

تامین خودروهای برقی برای شهر
ایجاد شرکت تامین زیرساخت و بهره برداری

چالش های برقی کردن تهران

مکان یابی ایستگاه ها
امنیت ایستگاه ها

تامین برق فعلی
تامین برق پایدار آینده

آماده باش شهرداری برای اربعین
مهم ترین خدمات و اقدامات شهرداری تهران در مراسم اربعین امسال

مبدأ: تهران، مقصد: کربــلا؛ آنانی که تجربه  دارند، 
معتقدند زیباترین مقصد دنیا، همین است. می گویند 
آن لحظه که نگاهت به حرم می افتد و یا آن دقایقی 
که پا در بین الحرمین می گــذاری دلت می خواهد 
ساعت  در همان لحظه بایستد و تو همانجا بمانی و 

دیگر هیچ. این روزهای ســال که  ماه صفر به میانه 
می رسد، دلدادگان حســینی برای رسیدن به این 
لحظه، بی تاب و بی تاب تر می شوند، کوله پشتی ها 
آماده، لباس عزا بر تن و پاسپورت ها به دست، هر که 
به نوعی می خواهد خود را به آن مقصد تکرارنشدنی 
برساند؛ زمینی و یا هوایی فرقی ندارد، مقصد همه 

یکی است؛ اربعین، کربلا.
شــهرداری تهران بــرای برگــزاری هرچه بهتر 

و باشــکوه تر مراســم اربعین امسال با 

برنامه ریزی دقیق و با تمام توان خود در بخش های 
مختلف به میدان آمده است تا علاوه بر ارائه خدمات 
مطلوب به زوار اباعبدالله الحســین)ع(، در مباحث 
فرهنگی و تبلیغاتی هم حضور مؤثر و پررنگی داشته 
باشــد. از مناطق و معاونت ها گرفته تا سازمان ها و 
شرکت های شــهرداری تهران هرکدام به فراخور 
نیاز و توان خودشان پای کار آمده اند و گوشه ای از 
کار را گرفته اند تا پیاده روی میلیونی و بین المللی 

اربعین14۰۲ به بهترین شکل ممکن برگزار شود.

جزئیات اقدامات مدیریت 
برپایی موکب محیط زیستیشهری برای اربعین حسینی

 
  پرتابل انرژی ٣ کیلوواتی

 مکان: مرز چذابه

برپایی کانکس محیط زیستی

  پنل های خورشیدی ٥٤٠ وات
  سانورتر

  باتری ١٠٠ آمپر
  تابلوی برق 

  سیستم مانیتورینگ 
  مکان: مرز چذابه

کانکس اداری و پشتیبانی محیط زیستی

  آبگرمکن خورشیدی ٢٥٠ لیتری
  اجاق خورشیدی

  چراغ قوه خورشیدی
  شارژر تلفن همراه خورشیدی
  کولر گازی، یخچال صندوقی

  دستگاه تصفیه آب
  لامپ کم مصرف خورشیدی

  پنکه مه پاش 

جزئیات اقدامات 
مناطق شهرداری تهران در اربعین

شهرداری منطقه یک )مرز شلمچه(
   خدمات رسانی ۱۵۰نیرو 

   پاکسازی حدود ۲۴کیلومتر مسیر 
   احداث ۲سوله هزار مترمربعی در موکب محبان الرضا)ع(

   احداث بیش از ۱۰۰چشمه سرویس بهداشتی
   ۵۰ چشمه حمام 

   نصب و راه اندازی کولر، مه پاش و ...
   استقرار موکب های فرهنگی برای اطلاع رسانی و اقدامات فرهنگی به زائران 

   استقرار نیروهای آتش نشانی 
شهرداری منطقه2 )زرباطیه(

   خدمتگزاری، نظافت و پاکسازی
   خدمتگزاری ۲۰۰نفر از نیروهای خدماتی

   اعزام ۱6دستگاه ماشین آلات سنگین و سبک 
   ارسال بیش از 6۰۰قلم کالا از قبیل مخازن1100 تا 2400لیتری،  ۵تن کیسه زباله، 

پک بهداشتی، 6۰۰متر موکت و ۲تن مواد شوینده 

شهرداری منطقه3)چذابه(
   خدمات رسانی به زائران حسینی

   ساخت سایه بان 7۰۰متری مجهز به مه پاش و کولر در مسیر
   دیوارچینی سایت ۴هزار متری در گذرگاه مرزی 

شهرداری منطقه 5 )مرز مهران(
   اعزام ۱۲۰نفر از کارگران، کارشناسان و مدیران داوطلب

   نصب سازه های فلزی سبک
   جمع آوری زباله

   ایجاد خانه مادر و کودک 
شهرداری منطقه6 )کربلا(

   رفت  و روب نقاط پرتردد کربلا
 شوارع روضتین

  سعدیه
  باب القبیله از شارع جمهوری تا میدان لواء

   شارع جمهوری، حد فاصل میثم تمار تا قبله امام حسین)ع(
   شارع قبله امام حسین)ع( از جمهوری تا میدان لواء)پرچم(

   استقرار ۴۰۰نیروی انسانی
   نظافت، جمع آوری زباله، توزیع کیسه های زباله، توزیع مخازن پسماند و ...

مهدی اسماعیل پور، فرناز محمدزادهگزارش
روزنامه نگار



ویدئوی مرتبط با  این گزارش 
را با اسکن این کد  ببینید

   برقی شدن تهران دور نیست
شهرداری تهران، وزارت صمت، سازمان محیط زیست 
و وزارت اقتصاد، فصل جدیدی را در حوزه برقی کردن 
در پایتخت ایجاد می کنند تا تهران به باشگاه شهرهای 
دارای ناوگان برقی دنیا بپیوندد.حدود یک ســال پیش 
زاکانی در شورای شهر تهران ۹۰کلان پروژه تعریف کرده 
که یکی برقی کردن تهران بود. شهردار تهران در این باره 
گفت: »ضرورت دارد تهران به سمت برقی شدن برود تا 
رفاه، هوای پاک، نظم و قانونمندی و ایمنی اتفاق بیفتد. 
برای تهرانی که امروز آلودگی هوا دارد، یک افقی ترسیم 
کردیم که تهران از خوش آب و هوا ترین نقاط کشور شود 
که با برقی کردن به این افق نزدیک می شویم.« شهردار 
تهران با اشــاره به اینکه وقتی قرار بر برقی شدن تهران 
شد، جلسات مهمی در دفتر وزیر تشکیل شد، ادامه داد: 
»امروز در ۱۵ ایستگاه، ۷۴دستگاه شارژ افتتاح شد و در 
انتهای سال۱۴۰۳، ۵هزار دستگاه در حدود ۱۷۰۰نقطه 
ایجاد خواهد شد.« به گفته شهردار تهران، سرفصل دوم، 
تامین ناوگان بود که با جلسات منظمی که برگزار شد با 
استفاده از توان داخلی و بین المللی اتوبوس برقی را در 
دستور قرار دهیم. تاکنون قرارداد هزار اتوبوس برقی امضا 
شــده و ۵۰هزار خودروی برقی در دستور کار است. در 
تفاهمنامه با وزارت صمت قرارداد ۴۰۰هزار موتور برقی 
را داریم. تهران ۳۰۰هزار موتور دارد که علت ۱۳درصد 
آلودگی هوای تهران هستند. البته در موضوع موتور هم با 
راهور تهران جلسات مختلفی داشتیم. همچنین موضوع 
تراموا در تهران جدی است زیرا تراموا با یک پنجم قیمت 
مترو، دوســوم خدمات آن  را ارائه می دهد. یکی دیگر از 
موضوعات مورد اشاره زاکانی، تبعات ارزشمند اقتصادی 
برقی ســازی  ناوگان بود. وی گفــت: »۳۶۰هزار لامپ 
روشنایی در تهران اســت که توافق کردیم چراغ های 
۱۴۰وات را ال ای دی کنیــم تا ۵۴ مگاوات صرفه جویی 
در مصرف برق داشته باشیم. با صرفه جویی در این بخش 
می توانیم تهران را روشن و به سمت ارزان ترکردن تهران 

حرکت  کنیم.«
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لزوم ایمن سازی  سراهای محلات تهران

نرگس معدنی پور، رئیس کمیسیون فرهنگی و اجتماعی شورای اسلامی شــهر تهران: درخصوص سراهای 
محلات، نکته قابل توجه موضوع ایمن سازی  آنهاست که باید مورد توجه و اهتمام جدی قرار گیرد. واگذاری 
املاک حوزه فرهنگی و اجتماعی با مشکلاتی روبه روست و آن اینکه باید وارد فرایند مناقصه و مزایده شوند. 

خدمات رایگان اتوبوسرانی و مترو برای شرکت کنندگان در مراسم جاماندگان اربعین
مهدی گلشنی، مدیرکل حمل ونقل عمومی و امور مناطق شهرداری تهران:  خدمات رایگان اتوبوسرانی و مترو 
به شرکت کنندگان در مراسم جاماندگان اربعین در تهران ارائه می شود. طبق روال سال های گذشته، مراسم 

راهپیمایی جاماندگان اربعین از میدان امام حسین)ع( تا حرم حضرت عبدالعظیم)ع(برگزار خواهد شد.

گزارش کار امروز

مهم ترین اقدامات مدیریت شهری،کف مناطق رخ می دهد 
و همشهری در پی مطالبه گری از شهرداری های مناطق است 
تا مشــخص شــود هر منطقــه در هــر روز چــه اقدامــی انجام 

داده است.

منطقه 

روز دوشنبه به همراه حسین نظری، رئیس ســتاد خدمات اربعین 1
کشــوری بودم و از محــور قــرارگاه مرزی شــلمچه بازدیــد کردیم و با 
حضــور در موکب شــهید حاج حســین همدانــی منطقه یــک نیز از 

برپایی 2 سوله هزار متری برای اسکان زائران حسینی تقدیر شد.

سیدمهدی صباغ

منطقه 

در بیست و دومین جشنواره شهید رجایی شــرکت کردم که در آن 9
به عنوان شــهردار نمونه در بین مناطق 22 گانه معرفی شــدم. این 
جشــنواره با حضور شــهردار تهــران، معــاون رئیس جمهــور، رئیس 
ســازمان امور اداری و استخدامی کشــور، اســتاندار تهران و رئیس 

شورای اسلامی شهر تهران در برج میلاد برگزار شد.

محمدرحیم مرتضوی

منطقه 

صبح دوشــنبه با حضور در مــرز مهــران از نزدیک شــاهد اقدامات 5
و خدمات نظافتی، عمرانــی، فرهنگی و اجتماعی کــه همکارانم به 
زائران اربعین حســینی علیه الســلام ارائه می دهند بودم. خادمین 
شــهری منطقــه۵ از هفتــه گذشــته تــا روز اربعین، بــا اعــزام نیروی 
انسانی، ماشین آلات خدمات شهری و تجهیزات عمرانی شبانه روز 

در خدمت زائران اربعین حسینی در مرز مهران هستند.

احسان شریفی

منطقه 

روز گذشــته اتفاق مهمــی را در منطقــه رقم زدیــم و بــا پیگیری ها و 12
هماهنگی هایی که انجام دادم، توانســتیم مخــازن زباله قدیمی را 

جمع آوری و 900مخزن زباله نو را جایگزین کنیم.

وحید رضا انارکی محمدی

منطقه 

در جلســه ملاقات مردمی شــرکت کردم و بیش از 20 نفــر از اهالی 18
آمدند و مشــکلات و مواردی مطرح کردند که اغلــب آنها مربوط به 

حوزه شهرسازی و خدمات شهری بود.

محمد جواد خسروی

منطقه 

همــراه بــا امیــن توکلــی زاده، معــاون امــور اجتماعــی و فرهنگــی و 3
رئیس ســتاد برگــزاری مراســم اربعیــن حســینی شــهرداری تهران، 
قــدرت الله محمــدی، مدیرعامــل ســازمان آتش نشــانی و خدمات 
ایمنی شهرداری تهران، رضا محمدی، مدیرعامل سازمان مدیریت 
پسماند شهرداری تهران و جمعی از مدیران شهری از روند اقدامات 

و فعالیت های منطقه ۳ در مرز چذابه بازدید داشتیم.

حمید جوانی

منطقه 

به دلیــل عدم همــکاری مؤثــر مالــکان ســاختمان  بســیار پرخطــر 11
علاءالدیــن، مطابــق دســتور قضایــی بــرای قطــع انشــعابات ایــن 

ساختمان اقدام شد و اقدامات لازم را  در این زمینه انجام دادم.

سید محمد موسوی

منطقه 

بازدیدی از میدان شــوش و محور خیابان صابونیان داشــتم، چــرا که این 16
محورها بــا چالش هــای شهرســازی، فنــی و عمرانــی، ترافیکــی و خدمات 
شهری، مانند سد معبر و نظافت و ... مواجه هستند و از معاونان و مدیران 
مربوطه خواستم مسائل را پیگیری کنند و نتایج اقدامات را گزارش دهند.

محمدامین سالاری پور

منطقه 

جلســه برنامه ریــزی و طراحــی پروژه هــای۱۴0۳ منطقــه بــا حضــور 7
معاونــان و مدیــران اجرایــی برگــزار شــد و در آن بر طراحــی پروژه ها 

براساس نیاز و با هدف ارتقای زندگی شهروندان تأکید کردم.

نصرالله آبادیان

منطقه 

کاهش آلودگی های زیست محیطی و استفاده کمتر از سوخت های 14
آلاینده در دستور کار منطقه قرار دارد و به همین منظور روز گذشته 
نخستین ایستگاه شارژ خودروهای برقی را در منطقه ۱۴افتتاح کردم.

امیر یزدی

منطقه 

ملاقات مردمی با ۱۳0نفر از هموطنان منطقه با همراهی سیدجعفر 20
شربیانی، رئیس شورای شهرستان ری برگزار شد و درخواست های 

شهروندان مورد بررسی قرار گرفت.

رضا شنگی

منطقه 

روز گذشته بیستمین جلسه ملاقات مردمی را داشتم و ضمن دیدار 2
وگفت وگو با شهروندان به درخواست های آنان رسیدگی کردم.

مهدی صالحی

منطقه 

در موکــب محبان الرضــا)ع( ســتاد مردمــی منطقــه ۱0بــرای 10
خدمت رسانی هرچه بهتر و بیشتر به زائران حسینی، در کنار دیگر 

خادمان کار و تلاش می کنیم.

مهدی اخ الصنایع

منطقه 

از حوزه و عوامل اجرایی خدمات شــهری شــهرداری تهران در شهر 6
کربلا بازدید کــردم و هماهنگی هــای لازم را بــرای افزایــش آمادگی 

قرارگاه شهرداری منطقه ۶ انجام دادم.

مرتضی روحانی

منطقه 

در قالــب برنامــه دوشــنبه های پاســخگویی، در جلســه ملاقــات 13
بــا شــهروندان بــه مســائل و مشــکلات مطــرح شــده در حوزه های 
شهرســازی و معماری، فنــی و عمرانی، املاک و حقوقی رســیدگی و 
دستورات لازم را در چارچوب قوانین و مقررات برای رفع مشکلات 

و تسریع در امور صادر کردم.

محمد هادی علی احمدی

منطقه 

روز گذشته بیست ویکمین جلسه ملاقات مردمی در ساختمان مرکزی 19
شهرداری برگزار شد و با حضور در این جلسه با شهروندان دیدار چهره 
به چهره داشتم و درخواست های بیش از ۵0 نفر از اهالی در حوزه های 
شهرسازی، املاک، حقوقی و مالی و اداری مطرح و به آنها رسیدگی شد.

تورج فرهادی

منطقه 

در ســی  و ششــمین جلســه ملاقــات مردمی بــا شــهروندان پس از 4
بررسی درخواســت های افراد به صورت چهره به چهره، دستورات و 
راهکارهای مناسب برای بررسی مشــکلات این عزیزان صادر و در 

اسرع وقت به آنها رسیدگی خواهد شد.

علی اصغر کمالی زاده

منطقه 

روز گذشــته در شصت وهشتمین جلســه ملاقات مردمی با مردم 17
منطقه دیــدار و گفت وگو داشــتم که در این جلســه دســتوراتی در 

موضوعات املاک و شهرسازی صادر کردم.

رضا سیفی

منطقه 

روز دوشــنبه ملاقــات مردمی با شــهروندان منطقــه برگــزار کردم و 8
درخواســت ها مورد بررســی قرار گرفت. همچنین هماهنگی لازم 
برای برپایــی موکب زینبیــه در کربــلا را نیز انجــام دادم و ســپس از 

خیابان غذا بازدید کردم تا بعد از ماه صفر به بهره برداری برسد.

فاطمه تنهایی

منطقه 

بــه مناســبت گرامیداشــت روز پزشــک بــا حضــور در بیمارســتان 15
بیماری های خاص شــهدای گمنام،از پزشــکان و حافظان سلامت 
ایــن مرکز در مانــی بیمارســتان تقدیر شــد. همچنین  بــا حضور در 
ســرای محله مشــیریه از اجرای طرح اردوی جهادی پزشــکان ویژه 
محلات کم برخوردار نیز بازدید کردم و ضمن خداقوت به داوطلبان 
این طرح جهادی با اهدای گل ازخدمات و تلاش های آنان در زمینه 

ارتقای سلامت محلات کم برخوردار قدردانی شد.

محمد شیری

منطقه 

بازدیدی از برخــی صنایع واقع در منطقه داشــتم تا شــرایط بهتری 21
برای کمک به رونق تولید در واحدها با تسهیلگری در ارائه خدمات 
شهرداری به صنایع ایجاد شود. آمادگی داریم با تسهیلگری و ایجاد 
بستری مناسب برای توسعه های فیزیکی و شهرسازی صنایع، گامی 

در رونق تولید صنایع برداریم.

رضا پوریافر

منطقه 

در جلسه ای که با مدیران و معاونین شهری داشتم بر این موضوع 22
مهم تأکید کردم که ساکنان منطقه 22در حوزه های حمل ونقلی و 
ترافیک، فرهنگی  و خدمات شهری انتظارات به حقی دارند که با یک 
انسجام و تبادل اطلاعات درست بین بخشی، اتفاقات خوبی برای 

مردم منطقه رقم خواهد خورد.

مسعود نصرتی

نصب شارژر وسایل برقی

 پارکینگ
 طالقانی

AC
ژر 

شار
DC

ژر 
شار

4
دستگاه

1
دستگاه

 پارکینگ
 امیرکبیر

AC
ژر 

شار
DC

ژر 
شار

4
دستگاه

1
دستگاه

پارکینگ 
نهج البلاغه

AC
ژر 

شار
DC

ژر 
شار

4
دستگاه

1
دستگاه

 تره بار
 بیهقی

AC
ژر 

شار
DC

ژر 
شار

4
دستگاه

1
دستگاه

معاونت 
حمل ونقل

AC
ژر 

شار
DC

ژر 
شار

4
دستگاه

1
دستگاه

 پارکینگ 
حافظ

AC
ژر 

شار
DC

ژر 
شار

4
دستگاه

1
دستگاه

 پارکینگ
 سعدی

AC
ژر 

شار
DC

ژر 
شار

4
دستگاه

1
دستگاه

میدان آزادی
AC

ژر 
شار

DC
ژر 

شار

4
دستگاه

1
دستگاه

شهرداری

AC
ژر 

شار
DC

ژر 
شار

4
دستگاه

1
دستگاه

نمایشگاه 
بین المللی

AC
ژر 

شار
DC

ژر 
شار

2
دستگاه

1
دستگاه

 پارک
آب و آتش

AC
ژر 

شار
DC

ژر 
شار

4
دستگاه

1
دستگاه

 پارکینگ
 اندیشه

AC
ژر 

شار
DC

ژر 
شار

4
دستگاه

1
دستگاه

 معاونت
 اجتماعی

AC
ژر 

شار
DC

ژر 
شار

0
دستگاه

2
دستگاه

بوستان 
یاس فاطمی

AC
ژر 

شار
DC

ژر 
شار

2
دستگاه

5
دستگاه

 بوستان
 ولایت

AC
ژر 

شار
DC

ژر 
شار

2
دستگاه

5
دستگاه
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8

منطقه

4
منطقه

3
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1

  تعداد شارژرهای
فعلی کشور

100 دستگاه 
تعداد شارژرهای 

فعلی تهران

50 دستگاه  معمولی74 دستگاه 
24 دستگاه  شارژ سریع

تعداد سوکت های 
فعلی تهران

96 عدد 
انعقاد قرارداد 
نصب در تهران

9 مرداد 
زمان نصب 

۴۷دستگاه شارژر تهران

24 روز 
تعداد شارژرهای 
تهران تا پایان۱۴0۳

5000 دستگاه 

نیروهای آتش نشانی شهر تهران

  استقرار ۱۵0 آتش نشان در نقاط مرزی 
  استقرار ۶0دستگاه خودروی سبک و سنگین در نقاط مرزی 

فعالیت منطقه 8

  برپایی حسینیه بانوان در شهر کربلا
  برپایی غرفه و موکب های ویژه بانوان در مرزهای مهران، خسروی و چذابه 

  برپایی موکب های ویژه مادران و کودکان در نجف و کربلا، کوفه و سامرا 
  برپایی موکب بین المللی زنان در مسیر کربلا 

  برنامه ریزی ویژه برای کودکان و نوجوانان در کربلا
  بسته هایی برای اسکان زائران ایرانی و غیرایرانی 

  برگزاری روزانه یک نشست تخصصی با محوریت زنان، قیام کربلا و حضرت زینب)س( 

جزئیات وام اربعین شهرداری تهران

  مبلغ: 9میلیون تومان
  بدون کارمزد
  بدون ضامن
  تنفس 2 ماه

  اقساط ۱0ماهه تا اربعین سال آینده

کانکس اداری و پشتیبانی محیط زیستی

  آبگرمکن خورشیدی ٢٥٠ لیتری
  اجاق خورشیدی

  چراغ قوه خورشیدی
  شارژر تلفن همراه خورشیدی
  کولر گازی، یخچال صندوقی

  دستگاه تصفیه آب
  لامپ کم مصرف خورشیدی

  پنکه مه پاش 

جزئیات حضور کلانشهرها در مرزها

  شهرداری های مناطق ۵ و ۱۱ در مرز مهران
  شهرداری منطقه2 در مرز زرباطیه

  منطقه یک در مرز شلمچه
  شهرداری منطقه۳، مستقر در مرز چذابه

  شهرداری منطقه22 در مرز خسروی 
  کلانشهر تهران در شهر کربلا
  کلانشهر تهران در شهر نجف
  کلانشهر تهران در شهر کوفه

  کلانشهر تهران در مسیر نجف به کربلا )عمود ۱0۷0 تا ۱۱۷0( 
  کلانشهر تهران در شهرهای کاظمین و سامرا 

جزئیات اعزام اتوبوس ها به اربعین

   330دستگاه اتوبوس از تهران 
   30دستگاه اتوبوس از مشهد
   75دستگاه اتوبوس از شیراز
   135دستگاه اتوبوس از کرج

برنامه ریزی پایانه های مسافربری

   پیش بینی اعزام حدود ۱۵0هزار نفر 
   آمادگی ترمینال های غرب، جنوب و بیهقی تهران به سمت مرزهای غربی و جنوبی 

   طرح موکب عمود صفر در پایانه های جنوب، غرب و بیهقی 

شهرداری منطقه11 )مهران(
   حضور در موکب محبان الرضا)ع(

     استقرار مواکب در مرز به مساحت ۱200مترمربع 
     توزیع اقلام فرهنگی

     اتاق های مادر و کودک
     خدمات سلامت محور

     غرفه مراسم مذهبی
   استقرار استیج های فرهنگی

   اعزام 200 نفر در زمینه فرهنگی و خدمات شهری
منطقه 18)نجف(

   اعزام 44نیروی خدماتی
   پاکسازی و آراستگی روزانه معابر منتهی به حرم 

شهرداری منطقه19 )نجف(
   اعزام 43نیروی خدماتی 

   پاکسازی و آراستگی روزانه معابر

منطقه 21 )کوفه(
   اعزام 150نفر نیروی کارگری

   ارسال 10چشمه سرویس بهداشتی پرتابل
   ارسال 10واحد حمام پرتابل

   نصب 6 سرویس بهداشتی و حمام
   نصب 12دستگاه کولر گازی ۵۵000 

شهرداری منطقه22 )مرز خسروی(
   خدمت رسانی 100نفر از جهادگران

   احــداث بیمارســتان 60 تختخوابــی مجهز بــه بخش های 
اورژانــس، اتــاق عمــل، آی ســی یو، سی ســی یو، آزمایشــگاه و 

داروخانه
   توزیع بیش از 1000 بطری آب آشامیدنی بین زائران

ستاد مرکزی معاینه فنی تهران )تهران(
   خدمات ویژه به زوار اربعین در نیمه اول شهریور ماه

   مرکز معاینه فنی نیایش و الغدیر

برنامه های فرهنگی شهرداری تهران در اربعین

   استقرار موکب داران شهر تهران به نام »محبان امام رضا)ع(« در 2شهر کربلا و نجف 
   اجرای برنامه کاروان سرودی در قالب 200گروه سرود به نام »حبیب شوکت« 

   برگزاری مسابقات و ویژه برنامه هایی در موکب ها و محل های ستاد اربعین
   برپایی دســته عزاداری نوجوانان جهان اســلام با حضور دانش آمــوزان ایرانی، عراقی، 

لبنانی و کشورهای حاشیه خلیج فارس
   برگزاری مسابقه آیات عاشورایی

منطقه
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شهرداری منطقه8 )کربلا(
   برپایــی موکــب زینبیــه )نخســتین موکــب خدمت رســانی بــه 

زن( زائران 
   استقرار 12چادر با ظرفیت ۱20نفر

شهرداری منطقه9 )سامرا(
   اعزام 90نفر از نیروهای خدمات شهری 

 شهرداری منطقه10 )مسیر پیاده روی نجف-کربلا(
  استقرار ستاد مردمی اربعین حسینی منطقه۱0 در قالب موکب 

امام هادی)ع( در دانشگاه جامع اهل بیت)ع( 
  ارائه خدمات رسانی شــهری از قبیل نظافت و جمع آوری زباله، 

توزیع کیسه های پسماند، نصب ابرپرچم 
   فعالیت های فرهنگی از قبیل اسکان زائران و پذیرایی، برپایی 
ایســتگاه صلواتی، اســکان پزشــکان مجموعه مدیریت شهری و 

داوطلب
   برگزاری پویش های دانش آموزی

  ارائــه خدمــات فرهنگــی و اجتماعــی ازجملــه اهــدای نــذورات 
مردمی و بسته های تبرکی آستان قدس به زائران اربعین حسینی 

در موکب امام هادی)ع(



چهره

نقد خبر

خبر

 تولیدکننده آبگرمکن
واردکننده آیفون شد

مدیرکل صنایع لوازم  خانگی و اداری وزارت صنعت، معدن 
و تجارت با بیان اینکه بازار تلفن همراه یک حوزه تخصصی 
اســت، گفت: نباید تولیدکننده لوازم  خانگی و آبگرمکن، 
به واردکننده آیفون و تلفن بالای ۶۰۰دلار تبدیل شــود. 
به گزارش همشــهری، قرار بود نابســامانی بازار موبایل با 
اجرای طرح رجیستری رفع شود، اما شواهد حاکی از این 
است که حتی با این ترفند هم بازار موبایل سربه راه نشده 
و این بار به جای واردات و قاچاق مکرر گوشی های موبایل 
به کشور، واردکنندگان غیرتخصصی به مشکل بازار موبایل 
تبدیل شــده اند تا جایی که به گفته یک مقام مســئول در 
وزارت صنعت، معدن و تجــارت، تولیدکننده آبگرمکن به 
واردکننده لوکس ترین موبایل وارداتی به کشــور تبدیل 
شده است. محسن شکراللهی، مدیرکل دفتر تخصصی تلفن 
همراه وزارت صنعت، معدن و تجــارت گفت: برای اصلاح 
وضعیت رفــع تعهد ارزی حوزه موبایــل، نیازمند کمک و 
همراهی بانک مرکزی هستیم. از خردادماه سال قبل قرار 
شد جهت واردات موبایل بالای ۶۰۰دلار از ارز صادرات خود 
استفاده شود که از ابتدا با این مدل مخالف بودم. درخواست 
اخیر از ریاست توسعه تجارت براساس جلسات برگزار شده 
دفتر معاون اول تأکید بر اصلاح این موضوع و اســتفاده از 
ظرفیت فعالان تخصصی این حوزه بود. شــکراللهی افزود: 
در واقع باید بخشــی از این بازار با ارز صادرات غیر در یک 
بستر شفاف تأمین شــود. تلفن همراه یک حوزه تخصصی 
است و نباید یک واحد لوازم  خانگی تولیدکننده آبگرمکن 
گوشی بالای ۶۰۰دلار وارد کشــور کند. شکراللهی گفت: 
باید شاخص های ســختگیرانه تر برای ســاماندهی بازار 
تلفن همراه در دستور کار قرار گیرد که این مسیر از طریق 

رتبه بندی تخصصی پیگیری خواهد شد.
وی با بیان اینکه در 2 ســال اخیر در حــوزه موبایل دچار 
سیاستگذار متناقض بودیم که برای ســاماندهی آن اقدام 
کردیم، افزود: بر این اساس مسائل، شفاف شده و به سمت 
اصلاح حرکت کردیم. حدود 1۰مورد اصلاحی در دســتور 
کار قرار گرفت و از شــهریور ســال قبل وارد دوره ثبات در 

بازار شدیم.

تحقیر توتال با مهندسان ایرانی
با حضور رئیس جمهوری عملیات بهره برداری از فاز 11پارس جنوبی با استفاده 

از توان داخلی آغاز شد

روز گذشته با حضور رئیس جمهوری، عملیات 
بهره برداری از فــاز 11پارس جنوبی به  عنوان 
مرزی ترین فاز پارس جنوبی، بین ایران و قطر 
آغاز شــد. بهره برداری از این سکوی تولیدی، 
قفل 2۰ساله توســعه فاز 11پارس  جنوبی را 

شکست.
بــه گــزارش همشــهری، روز گذشــته بــا 
حضور ابراهیم رئیســی، عملیــات تولید گاز 
از فاز11پارس جنوبــی به مقــدار 7میلیون 
مترمکعب در روز و از طریــق 4چاه حفاری از 
مجموع 24چاه این پروژه، آغاز شد. قرار است به 
مرور زمان، با حفاری چاه های جدید، تولید گاز 

از فاز11 به 5۶میلیون مترمکعب در روز برسد. 
برای تحقق این هدف، علاوه بر حفاری 2۰حلقه 
چاه باقیمانده، ساخت و نصب یک سکوی جدید 

در فاز11 در دستورکار است.
فــاز 11پارس جنوبی تنها فاز توســعه نیافته 
میدان مشــترک گازی ایران و قطر بود که با 
وجود مرزی بودن، توسعه آن در 2دهه گذشته، 
بارها توسط شــرکت های ایرانی و خارجی به 

تعویق افتاده بود.
آخرین بار در تیر ماه 139۶ قراردادی به ارزش 
4.8میلیارد دلار میان شرکت ملی نفت ایران 
و کنسرسیومی متشکل از شرکت های توتال 
فرانسه، شــرکت ملی نفت چین )CNPC( و 
شرکت پتروپارس به امضا رســید و قرار بود 
4۰ ماه بعد از امضــای قــرارداد، یعنی پاییز 
1399 تولید گاز از میدان فاز11پارس جنوبی 

آغاز شود.
طبق قرارداد امضاشده در سال 139۶ توتال، 
رهبری کنسرســیوم پــروژه توســعه فاز11 
پارس جنوبــی را بــر عهده داشــت و ســهم 
این شــرکت فرانســوی در این کنسرسیوم 
5۰.1درصد، ســهم شــرکت ملی نفت چین 
3۰درصد و سهم شرکت پتروپارس 19.9درصد 
تعیین شده بود، اما این قرارداد با خروج آمریکا 
از برجام در اردیبهشت 1397 به در بسته خورد 
چرا که شــرکت های چینی و فرانسوی دیگر 

حاضر به همکاری با ایران نشدند.
امــا از ســال14۰۰ و با آغــاز بــه کار دولت 
ســیزدهم اقدامات تازه ای برای بهره برداری 
از فاز11پارس جنوبــی بــا اســتفاده از توان 
متخصصان داخلی آغاز شد و در نهایت در نیمه 
نخست سال  جاری یک سکوی دریایی از فاز 12 

به فاز 11منتقل شد و در نهایت روز گذشته با 
حضور رئیس جمهوری، عملیات بهره برداری و 
تولید گاز از این میدان مشترک گازی آغاز شد.
اهمیت این اقدامــات صرف نظر از درآمد های 
ارزی این میدان گازی که بیــش از 5میلیارد 
دلار در ســال برآورد می شود، در این است که 
عملیات جابه جایی یک ســکوی 32۰۰تنی 
نصب شده در دریا که ســنگین ترین سکوی 
دریایی در میان فاز های پارس جنوبی اســت، 
مراحــل پیچیده ای داشــته و یــک عملیات 
بی سابقه در صنعت نفت کشــور بود. با وجود 
همه این پیچیدگی ها در نهایت کار جداسازی 
ایمن این سکو از موقعیت قبلی و نصب آن در 
موقعیت جدید در دریا به  دســت متخصصان 
داخلی با موفقیت انجام و مراحل بهره برداری از 

روز گذشته آغاز شد.

در 20 ماه اخیر به طور میانگین، هر  ماه 

گپ
3هواپیمای جدید به ناوگان هوایی 
کشور اضافه شــده اند و همزمان با 
پیگیری تعمیر و اورهــال هواپیماهای زمین گیر، 
تعداد ناوگان هوایی فعال در کشور از 100فروند به 

190فروند افزایش یافته است.
به گزارش همشــهری، صنعت هوایی ایران بعد از 
4دهه تحریم های ســنگین، فرصتی برای بازیابی 
قوا پیدا کرده و متولیــان این حوزه ضمن اورهال 
کردن هواپیماهای زمین گیر، دســت  به کار خرید 
هواپیماهای جدید شــده اند. طبــق گفته رئیس 
ســازمان هواپیمایی کشــوری، در20 ماه اخیر، 
60فروند هواپیما و بالگرد جدید مسافربری وارد 
کشــور شــده که از این تعداد 30فروند مراحل 
فعال ســازی را پشت ســر گذرانده اند و مشغول 

خدمات دهی هستند.

آسمان ایران شلوغ تر می شود
نتیجه اقدامات دولت سیزدهم در صنعت هوایی، جهش 
9۰درصدی هواپیماهای فعال بوده و آنگونه که محمد 
محمدی بخش، رئیس ســازمان هواپیمایی کشــوری 
می گوید: این اقدامات همچنان ادامه خواهد داشــت تا 
جایی که انتظار می رود تا پایان سال جاری، تعداد ناوگان 
هوایی فعال کشــور به 25۰فروند برســد. نتیجه دیگر 
تمهیدات هوایی دولت سیزدهم در 2 سال گذشته این 
بوده که میانگین عمر ناوگان هوایی کشور از 28.5سال 
به 2۶سال رسیده اســت؛ درحالی که اگر این اقدامات 
انجام نمی شد، حالا میانگین عمر این ناوگان 3۰.5سال 
شــده بود. به عبارت  دیگر، عمر ناوگان هوایی کشور در 
2سال اخیر، 4سال بهبود پیدا کرده و متولیان صنعت 
هوایی در نظــر دارند تا این رقم را به کمتر از 2۰ســال 
برســانند. کاری که با توجه به تحریم ایــران در خرید 

هواپیماهای نو و جوان، بسیار سخت به نظر می رسد.

راهبرد دانش بنیان برای عبور از تحریم
رئیس سازمان هواپیمایی کشوری، با تأکید بر اینکه صنعت 
حمل ونقل هوایی، پیشران توسعه کشور است، می گوید: این 
صنعت در ایران بیش از 43سال است که در جنگ تمام عیار 
و تحریم قرار داشته؛ اما باوجود قرار داشتن در شرایط سخت 
تحریم، یاد گرفتیم که چگونــه این صنعت را حفظ کنیم 
و بتوانیم در حوزه ایمنی و امنیــت، رتبه قابل قبولی را در 
سطح دنیا کسب کنیم. محمدی بخش می افزاید: برای رفع 
نیازهای این صنعت یک برنامه 1۰ساله و 4راهبرد ازجمله 
تاب آوری، نهضت تعمیر قطعــات، تأمین نقدینگی برای 
نوسازی ناوگان و ساخت هواپیمای بومی تعریف شده است. 
او اظهار می کند: استفاده از ظرفیت شرکت های دانش بنیان 
یک راهبرد در صنعت حمل ونقل هوایی است تا جایی که 
امروز هیچ موتور و قطعه ای برای تعمیر به خارج از کشور 
نه تنها ارسال نمی شود، بلکه تعدادی از شرکت های صاحب 

سبک قطعات شان در ایران تعمیر می شود.

مهمانان جدید آسمان ایران
در 2۰ ماه گذشته، ۶۰فروند هواپیما و بالگرد وارد کشور شده که 3۰فروند از آنها عملیاتی شده اند

کلید کاهش تورم ماهانه
مرکز آمار در تازه ترین گزارش خود اعــلام کرد، نرخ تورم 
سالانه در مرداد ماه امســال به 4۶.7درصد رسیده که این 
مقدار در مقایسه با ماه قبل ۰.8درصد کاهش نشان می دهد. 
با این حال نرخ تــورم ماهانه و نقطه به نقطــه در مرداد ماه 

امسال نسبت به ماه قبل رشد نشان می دهد.
به گزارش همشهری، شــیب نمودار تورم سالانه از ابتدای 
سال تاکنون نزولی شده است. تازه ترین گزارش مرکز آمار 
نیز نشــان می دهد، روند نزولی نرخ تورم همچنان ادامه 
دارد و از 47.5درصد در تیر ماه به 4۶.7درصد در مرداد ماه 
رسیده است. این به معنای آن اســت که نرخ تورم سالانه 
۰.8درصد کاهش یافته اســت. این موضوع امیدواری را 
برای تداوم روند نزولی شــاخص بهای مصرف کننده _که 
بیانگر نرخ تورم و ســطح عمومی قیمت هاست_    افزایش 
داده اســت. با این حال طبق گزارش مرکز آمار نرخ تورم 
ماهانــه از 2درصد در تیر مــاه به 2.4درصــد و نرخ تورم 
نقطه به نقطه از 39.4درصد بــه 39.8درصد در مرداد ماه 
رسیده اســت. اکنون این پرسش مطرح اســت که چرا با 
وجــود افزایش نرخ تورم ســالانه که بر اســاس میانگین 
تغییرات 12 ماه گذشته است، تورم ماهانه و نقطه  به نقطه 

افزایش یافته است.
نگاهی دقیق به نرخ بهای کالاها و خدمات مصرفی نشــان 
می دهد که بخش عمده رشــد تورم ماهانه و نقطه به نقطه 
ازمحل افزایش سطح عمومی قیمت کالاهای خوراکی اتفاق 

افتاده است.
آنطورکه داده های مرکزآمار نشــان می دهــد قیمت انواع 
گوشــت قرمز و سفیددرمرداد ماه امســال به طور میانگین 
7.5درصد افزایش یافته که تفاوت زیادی با میزان افزایش 

سایر کالاها و حتی اقلام خوراکی دارد.
در مرداد ماه امســال همچنین نرخ تورم چــای و قهوه به 
3.4درصــد و لبنیات و تخم مرغ به 3.3درصد رســیده که 

نشان دهنده افزایش قیمت این اقلام خوراکی است.
اطلاعات مرکزآمار همچنین نشــان می دهدکه نرخ تورم 
نقطه به نقطه گروه هتل و رســتوران با ۶۰.3درصد بیش از 
ســایر کالاها و خدمات مصرفی بوده و بخش عمده فشاری 

که بر تورم نقطه به نقطه وارد می شود از این ناحیه است.
ایــن اطلاعات همچنین نشــان می دهــد هزینه هایی که 
خانواده های ایرانی برای تهیه پوشاک و کفش صرف کرده اند 
48.5درصد بیشتر از مرداد ماه پارسال بوده است. همچنین 
در این مدت هزینه های بهداشــت و درمــان و حمل ونقل 
نیز به ترتیب 4۶.۶و 44.۶درصد بیشــتر از مرداد پارســال 

بوده است.
برخی کارشناســان بر این باورند که با کاهش قیمت اقلام 
خوراکی و برخــی کالا ها نرخ تورم ماهانــه و نقطه به نقطه 
می تواند با کاهش مواجه شود؛ با این حال اقتصاد دانان بر این 
باورند که دولت باید توان خود را صرف کاهش نرخ رشد پایه 
پولی و نقدینگی کند؛ چرا که طبق اصول علم اقتصاد تورم 
یک پدیده پولی است. آنطور که گزارش های بانک مرکزی 
نشان می دهد  نرخ رشد نقدینگی در ماه های گذشته کاهش 
یافته است اما  نرخ رشد پایه پولی هنوز نزولی نشده است؛ به 
همین دلیل کارشناسان تأکید می کنند که در طول ماه های 
آینده دولت باید تمرکز بیشتری بر کاهش پایه پولی داشته 
باشد و این موضوع از محل انضباط مالی دولت برای کاهش 

کسری بودجه اتفاق می افتد.

دستور رئیس جمهور را اجرا کنید
سال هاســت بحــث واگذاری ســهام 
شرکت های خودرو ســاز و شرکت های 
زیر مجموعه آنها مطرح است اما تاکنون 
اقدام عملی در این باره انجام نشده است، 
11اسفند 14۰۰رئیس جمهوري ضمن بازدید از شرکت های 
خودروسازی با صدور یک فرمان 8ماده ای خواستار واگذاری 
سریع مدیریت شرکت های خودرو ساز، حداکثرظرف ۶ماه شد. 
از آن زمان تاکنون یک سال و نیم می گذرد اما تا کنون اقدامی 
انجام نشده اســت. متولی اصلی واگذاری سهام شرکت های 
خودرو سازی  و زیر مجموعه های آنها سازمان گسترش است 
چرا که این سازمان به طور مستقیم و غیرمستقیم بخش مهمی 
از سهام این شــرکت ها را در اختیار دارد. در چنین شرایطي 
روزگذشته بابک احمدی، رئیس هیأت عامل ایدرو گفت: ما در 
حال اجرای مرّ دستور رئیس جمهور هستیم و کمیته ای برای 

واگذاری تشکیل داده ایم. 
هرچند اصل سخنان سرپرست ســازمان گسترش مثبت است 
اما خبرگان مالی به خوبی می دانند که واگذاری سهام به تشکیل 
کمیته نیاز ندارد. سال هاست که مسائل و مشکلات صنعت خودرو 
در حال بررسی اســت و بارها از زوایای مختلف مورد پژوهش و 
مطالعه قرار گرفته است. بنابراین تشکیل کمیته و معطل کردن کار 
فقط به افزایش زیان انباشته شرکت های خودرو ساز منجر می شود. 
زیانی که اکنون از مرز 13۰هزار میلیارد تومان نیز فراتر رفته است. 
در چنین شرایطی باید گفت به جای تشکیل کمیته کافی است 

دست به عمل بزنید و دستورات رئیس جمهوری را اجرا کنید.

گندم 23هزار تومانی
  خبر: شورای قیمت گذاری محصولات کشاورزی، نرخ خرید 
تضمینی محصولات کشاورزی برای سال زراعی آینده را بررسی 
کرد. تعیین قیمت گندم برای ســال زراعی 14۰2-14۰3، 
مهم ترین دستور جلسه این شورا بوده و یک منبع آگاه، احتمال 

تصویب مبلغ 23هزار تومان را برای آن مطرح کرده است.
   نقد: یک منبع آگاه در وزارت جهاد کشاورزی به فارس گفته 
است: در بحث تعیین قیمت خرید تضمینی گندم، بخش خصوصی 
روی کیلویی 25هزار تومان تأکید دارد و معتقدند که کمتر از این 
قیمت برای تولیدکننده به صرفه نخواهد بود، اما سازمان برنامه  و 
بودجه که مسئول پرداخت پول خرید تضمینی است، در مقابل 
این نرخ مقاومت دارد و خواستار تعیین قیمت های پایین تر است. 
در این مبحث، گرچه اهمیت اصلی مربــوط به  صرفه اقتصادی 
کشــاورزی اســت و نرخ خرید تضمینی باید روی رقمی بسته 
شود که فعالیت کشاورزی را به صرفه کند، اما همزمان، سنجش 
قیمت های جهانی برای این محصول نیز مهم است. در حقیقت، 
کشورهایی نظیر اوکراین، روسیه و آمریکا که سهم بزرگی در تولید 
و بازار جهانی غلات دارند، برای تولید بخش قابل توجهی از گندم 
خود مانند کشاورزی سنتی ایران نیازمند کشت غرقابی نیستند و 
به اتکای طبیعت مستعد خود از کشت دیم گندم برخوردار هستند 
و همین مسئله هزینه تمام شده آنها را به  شدت کاهش می دهد. در 
این مورد، اگر دولت قادر به کاهش قابل توجه هزینه های کشاورزی 
داخلی نیســت و همچنان اصرار به  خودکفایی گندم دارد، باید 
تمهیداتی مدنظر قرار دهد که در معامله با کشــاورزان وطنی، 

مقایسه قیمت های جهانی گندم ملاک عمل نباشد. 

بهزاد رنجبرگزارش
روزنامه نگار

مراحلاجراییتوسعهفاز11پارسجنوبی

توافق سه جانبه شرکت ملی نفت، 
توتال فرانسه و پتروناس مالزی

عقد قرارداد شرکت 
ملی نفت و پتروپارس

واگذاری قرارداد 
به شرکت پتروپارس

افزایش سرعت 
حفاری و حفر 
4چاه در مرحله 
نخست

آغاز بهره برداری از 
فاز 11پارس جنوبی

عقد قرارداد 
شرکت ملی نفت با 
سی ان پی سی چین

عقد قرارداد میان 
شرکت ملی نفت 

و کنسرسیومی 
متشکل از 

توتال فرانسه، 
سی ان پی سی چین 

و پتروپارس

آغاز عملیات 
توسعه در 

دولت سیزدهم 
با استفاده از 

متخصصان داخلی

جابه جایی و نصب 
سکوی 3200تنی 

1379

1388

1392

1396

1398

1400

1401

1402

1402

با 
در متـرومتـرودیدهشوید

تبلیغات محیطی ایستگاه های مترو
تبلیغات بدنه قطار

تبلیغات درون واگن ها
1پذیرش آگهی 8 1 9

دستاوردهای
صنعتهوایی

تعداد 
ناوگان فعال

190فروند
خرید 

ناوگان جدید

60 فروند
برنامه افزایش 

ناوگان فعال

250 فروند
فعال سازی 
ناوگان جدید

30 فروند

میانگین 
عمر ناوگان

26 سال

چک های کاغذی جمع می شود
مهران محرمیان، معاون فناوری های نوین بانک مرکزی: در برنامه هفتم توسعه بانک مرکزی مقرر شده چک های 
کاغذی جمع و تنها از چک الکترونیک استفاده شود. هم اکنون نیز بانک های صادرات، تجارت، پارسیان، آینده و 

کشاورزی چک الکترونیک صادر می کنند و به زودی بانک های ملی و ملت نیز به آن اضافه می شوند.

تغییر نام در بلیت های اربعین امکان پذیر نیست
حسام قربانعلی، سخنگوی هواپیمایی هما: طبق بخشنامه ســازمان هواپیمایی کشوری امکان تغییر نام به 
هیچ عنوان در بلیت های پرواز داخلی و خارجی وجود ندارد و به منزله استرداد است. امکان ویرایش نام مسافر 

تنها در حد یک حرف وجود دارد.
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3000

3500

4000

4500

5000

5500

6000

6500

1402-05-22

1402-05-23

1402-05-24

1402-05-25

1402-05-28

1402-05-29

1402-05-30

1402-06-04

1402-06-05

1402-06-06

تعداد بنگاه های احیا شده

5700 بنگاه
ظرفیت اشتغال فعال شده

124.000 نفر
دارایی و سرمایه احیا شده

135.000 میلیارد تومان

سوپر مارکت

میادین

ورود ماهانه 20هزار خودروی خارجی
آغاز تحویل خودروهای صفر وارداتی افت شدید قیمت را در بازار رقم زد

سس گوجه فرنگی و قیمت های جدید
نگاهی به آخرین قیمت انواع سس گوجه فرنگی نشان می دهد 
این محصولات از نیمه دوم سال گذشته تا امروز بسته به برند بین 
15تا 40درصد افزایش قیمت داشته اند. به گزارش همشهری، 
طی 9 ماه منتهی به شــهریور، بعضی برندها قیمت انواع سس 
قرمز تولیدی خود را تا 10هزار تومــان نیز افزایش داده اند اما 
به طور متوسط رشد قیمت این محصول 5هزار تومان بوده است. 
در حال حاضر بازه قیمت سس  گوجه فرنگی 500گرمی بین 35تا 

50هزار تومان است.

 قیمت بعضی انواع سس گوجه فرنگی در سوپرمارکت های تهران

پنیر در میادین 8درصد گران شد
قیمت انواع پنیر در میادین میوه و تره بار طی ماه گذشته 8درصد 
افزایش یافته است. به گزارش همشــهری، آخرین نرخنامه 
سازمان میادین میوه و تره بار نشان می دهد قیمت هر کیلو پنیر 
سنتی حدود 10هزار تومان و هر کیلو پنیر یو اف 6هزار تومان 
در مقایسه با قیمت های اردیبهشت ماه بالا رفته است. به دنبال 
افزایش نرخ مصوب شیر خام، قیمت تمام اقلام لبنی از خرداد 

امسال 30تا 35درصد افزایش یافت.

 قیمت انواع پنیر در میادین میوه و تره بار تهران 

بازگشت 5700 واحد  اقتصادی 
به مدار تولید

با اجرای نهضت احیای بنگاه های اقتصادی، ۱۳۵هزار میلیارد تومان از 
دارایی و سرمایه های راکد شده، احیا شده است

از زمان آغاز به کار دولت سیزدهم تاکنون 
۵۷۰۰واحــد اقتصادی خــرد، کوچک، 
متوســط و بزرگ راکد یا مشــکل دار در 
سراسر کشور به مدار فعالیت بازگشته اند. 
ایــن دســتاورد، جــدای از مزیت های 
اقتصادی و حفاظت از منابع کشور، منجر 
به فعال سازی ظرفیت اشتغال برای بیش 

از ۱24هزار نفر شده است.
به گزارش همشهری، بنگاه های اقتصادی با 
مشکلاتی روبه رو هستند. در این وضعیت، 
گاه بحران های کوچکی نظیر معوق شدن 
تسهیلات بانکی، بدهی مالیاتی یا به روز 
نشدن خطوط تولید، می تواند لطمه جدی 
به فعالیت بنگاه وارد کــرده و حتی آن را 
به تعطیلی بکشــاند. نمونه های مشهور 
این اتفاق، بنگاه های نــام آوری نظیر ارج 
و آزمایش بودند که زمانــی در منطقه و 
جهان، سرآمد صنعت محسوب می شدند 
و در تنگنای مشکلات به تعطیلی کشیده 
شدند. احیای این بنگاه ها که البته غالبا از 
شــهرت ارج و آزمایش برخوردار نیستند 
از 2ســال پیــش در دســتور کار دولت 
قرار گرفت و با راه انــدازی نهضت احیای 

واحدهای اقتصادی عملیاتی شد. 

احیاگران مشغول کارند
نماینده دولت در نهضت احیای واحدهای 
اقتصادی می گوید: تاکنون ۵۷۰۰واحد 
اقتصادی خرد، کوچک، متوسط و بزرگ 
در سراسر کشــور با ظرفیت فعال سازی 
اشــتغال برای بیش از ۱24هزار نفر احیا 
شده اند و بازگشت آنها به فعالیت عادی 
اقتصــادی، ۱۳۵هزار میلیــارد تومان از 
دارایی و ســرمایه های راکد شده را احیا 
کرده است. سیدامیرحسین مدنی، صبح 
دیروز در جریان بازدیــد از ۳ واحد احیا 
شده در پارک علم و فناوری البرز، گفت: 

در نهضت احیای واحدهــای اقتصادی، 
بیش از ۳۰۰پرونده پیچیــده حقوقی و 
بانکی به ســرانجام رســیده و شناسایی 
احیاگران واحدهــای اقتصادی از طریق 
ایجاد و ســاماندهی شــبکه احیاگران 

۳2۰۰نفری در کشور انجام شده است.

ابزارهای احیاگری
نماینده دولت در نهضت احیای واحدهای 
اقتصادی، ایجاد و فعال ســازی ابزارهای 
تأمین مالی صندوق احیــا، تأمین مالی 
جمعی، تأمین مالی زنجیره تأمین و ایجاد 
صندوق در صندوق را عملکردهای نهضت 
احیای واحدهای اقتصادی عنوان می کند 
که به ابزارهای مؤثر برای احیای بنگاه های 
مشکل دار تبدیل شده اند. مدنی می گوید: 
نهضت احیای واحدهای اقتصادی، بیش 
از هزار میلیارد تومان منابع مالی موردنیاز 
برای احیاي واحدهای اقتصادی را از طریق 
سکوهای تأمین مالی جمعی تأمین کرده 
است. او می افزاید: ۳۵هزار میلیارد تومان 
منابع مالی از طریق فعال سازی ابزار خرید 
اعتباری در صنعت پتروشیمی نیز تأمین 
شــده و تخصیص بیش از 6هزارمیلیارد 
تومان تسهیلات برای واحدهای اقتصادی 

مسئله دار نیز در حال پیگیری است.

ارزش بازار سهام

ارزش کل ســهام شــرکت های حاضــر در بــورس و 
فرابورس درمبــادلات دیــروز 127هزارمیلیاردتومان 
رشــد کــرد و بــه 9240هــزار میلیــارد تومــان رســید. 
ایــن به معنــای آن اســت کــه ارزش دلاری کل بــازار 
ســهام ایران)بــورس و فرابــورس( بــا توجــه بــه اینکه 
هــردلار آمریــکا دیــروز در بــازار آزاد در محــدوده 
49هزارو100تومــان دادوســتد شــد، درحــال حاضــر 

188میلیارد و 190میلیون دلار است.
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ارقام به هزارمیلیاردتومان
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روند شاخص  كل بورس تهران در روز گذشته
ارقام به میلیون واحد

دیــروز  مبــادلات  در  تهــران  بــورس  کل  شــاخص 
32هزارو735واحــد، معــادل 1.6درصــد رشــد کــرد و بــه 
2میلیون و 84هزارو206واحد رسید. شاخص کل هم وزن 
نیز با 4هزارو740واحد رشد به 705هزار و 146واحد رسید.

تالار شیشه ای

1337خرید  حقوقی

1182 فروش حقوقی

ارقام به میلیارد تومان
ترکیب دیروز معاملات بازار سهام

بازارســهام، ســهامداران حقیقــی  در مبــادلات دیــروز 
4هزارو491میلیارد تومان ســهام خریدند اما در مقابل حجم 
فروش سهامداران حقیقی به 4هزارو646میلیارد تومان رسید. 
155میلیارد تومان از ســهامی کــه دیروز ســهامداران حقیقی 

فروختند توسط سهامداران حقوقی خریداری شد.

4491خرید  حقیقی

4646 فروش حقیقی

ورود و خروج نقدینگی به بازار سهام

ســهامداران حقیقی دیروز 155میلیارد تومان نقدینگی از 
بازار ســهام خارج کردند و با خــروج این میــزان نقدینگی از 
بورس، نسبت خروج پول حقیقی به ارزش معاملات خرد به 
2.7درصد رسید که نشان می دهد شتاب خروج پول از بازار 

سهام در مقایسه با روز معاملاتی قبل بیشتر شده است.
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ارقام به میلیارد تومان
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دیروز قیمت 308نماد معاملاتی در بازار سهام 
رشد و قیمت 167نماد، کاهش یافت. قیمت 

8نماد معاملاتی هم تغییر نکرد.

ارقام به درصد
تراز صعود و نزول در بازار سهام

صعود
نزول

بدون تغییر

34

64
2

ارزش معاملات خرد بازار سهام

در مبــادلات دیــروز 236هزارو135میلیــارد تومــان اوراق 
بهــادار دربــازار ســرمایه دادوســتد شــد کــه از ایــن میــزان 
5هزارو828میلیارد تومان به معاملات خرد سهام و بقیه به 
اوراق بدهــی و معاملات عمده اختصاص یافــت. این ارقام 
نشان می دهدکه ارزش کل معاملات خرد در دادوستد های 
دیروز 228میلیارد تومان معادل 3.8درصد در مقایســه با 

روز معاملاتی قبل نزول کرده است.
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قیمت- تومان   شهریور 1402   آذر 1401

قیمت هر کیلو- تومان   شهریور   اردیبهشت

تحقق همه تعهدات تا پایان آذر
رئیس سازمان توسعه تجارت در حاشــیه این مراسم در گفت وگو با 
همشهری از سرعت گرفتن جریان واردات گفت و وعده داد تا پایان آذر 
تمام تعهدات طرح سامانه فروش خودروهای خارجی به ثبت نام شدگان 
این سامانه محقق شود. مهدی ضیغمی تعداد خودروهای وارداتی تا 
روز گذشته را قریب به ۵هزار دستگاه عنوان کرد و افزود: با همکاری 
سازمان اســتاندارد روند واردات خودرو تسریع شــده و حجم اصلی 
واردات را از اواخر این ماه و  ماه آینده شــاهد خواهیــم بود. او افزود: با 
اتفاقاتی که در بحث ترخیص در حال وقوع اســت و با همکاری بانک 
مرکزی در زمینه تامین ارز، تا اواخر آذر همه تعهدات ۳۱هزار ثبت نامی 
طرح عرضه خودروهای وارداتی ادا می شــود و در زمینه خودروهای 
هیبرید، هیبرید پلاگین و خودروهای برقی هم واردات قابل توجهی تا 
آخر امسال خواهیم داشت. به گفته رئیس سازمان توسعه تجارت، بیش 
از ۷۰هزار دستگاه خودرو ثبت سفارش شده و ۱۰هزار دستگاه خودرو 
در مرحله تولید یا بارگیری برای ارسال به ایران هستند. ۳۵شرکت تا 
به حال برای واردات خودرو تأیید شده اند که از این تعداد ۱8شرکت 
ثبت سفارش کرده اند و ۱4شــرکت خودروهای خود را در نمایشگاه 

عرضه کرده اند.

رکوردشکنی واردات خودرو
ضیغمی در پاســخ به این پرســش 
همشــهری که چه تعداد از 2۰۰هزار 
دســتگاه وارداتی که تا پایان امسال 
در برنامه وزارت صمــت بوده، محقق 
خواهد شــد، گفت: تحقــق واردات 
این تعداد خودروی صفــر تا پایان 
امسال دشوار اســت اما ارز واردات 
خودرو بــا همکاری بانــک مرکزی 
به خوبی تخصیص پیدا کــرده و با 
گشایش دیگر منابع ارزی کشور، این 
امیدواری وجود دارد که از زمستان 
بتوانیم ماهانــه 2۰هزار خودرو وارد 
کشور کنیم. او احتمال داد که با آغاز 
واردات خودروهای کارکرده مجموع 
رقــم واردات بتواند بــه 2۰۰هزار 
دستگاه هم برســد و رکورد واردات 

خودرو شکسته شود.

سقوط قیمت در بازار خودرو
همزمان با آغاز تحویل خودروهای صفر وارداتی، قیمت ها در کف بازار خودرو با 
افت شدیدی همراه بود. دیروز قیمت تمام خودروها از تولید داخل و مونتاژی تا 
محصولات خارجی موجود در بازار کاهش یافت و این کاهش تا آخرین لحظات 
تنظیم این گزارش همزمان ادامه داشــت. دیروز قیمت محصولات پرفروش 
ایران خودرو مثل 2۰6و پژو پارس به ترتیب ۱۰ و ۵میلیون تومان پایین آمد. 
2۰6دیروز46۰میلیون تومان و پژو پارس سفارشی سال، 66۰میلیون تومان 
قیمت خوردند. از میان محصولات سایپا بیشترین افت را چانگان تجربه کرد 
که با کاهش ۵۰میلیون تومانی نسبت به روز یکشــنبه، یک میلیارد تومان 
قیمت خورد. کاهش قیمت دیگر محصولات براســاس آمار و ارقام آگهی ها 
حدود۵میلیون تومان بود. کاهش قیمت در دیگر محصولات مونتاژی نیز دیده 
شد ازجمله هایما که با ۱۰میلیون تومان افت قیمت، یک میلیارد و 84۰میلیون 
تومان قیمت خورد. در خودروهای خارجی حتی برندهایی مثل بنز و بی ام و 
که براساس سقف قیمت آیین نامه واردات نمی توانند در میان محصولات صفر 
وارداتی قرار گیرند نیز دیروز کاهش قیمت چشمگیر بود. بی ام و ایکس وان، 
میتسوبیشی ASX و تویوتا راوفور از خارجی هایی بودند که دیروز دست کم 
2۰۰میلیون تومان از قیمت شان کم شــد. افت قیمت در برخی خودروهای 

خارجی تا ۵۰۰میلیون تومان هم رسید.

اولین خودروهــای وارداتی به 
کشور بعد از تأخیری یک ساله 
در روند واردات، سرانجام صبح 
دیروز طی مراسمی با حضور وزیر 
صنعت، معدن و تجارت رونمایی 
شدند. فیات، هیوندا و اشکودا 
ازجمله خودروهــای وارداتی 
رونمایی شــده دیــروز بودند 
و یک دســتگاه از چانگان های 
وارداتی شرکت ســاپیا نیز در 
این مراسم به نخستین متقاضی 
ثبت نام شده در طرح یکپارچه 
واردات تحویل داده شد. به گفته 
رئیس سازمان توسعه تجارت تا 
آخر شهریور تنوع خودروهای 
وارداتی بیشــتر خواهد شد و 
محصولاتی مثل تویوتا، نیسان، 
جتا )فولکس آلمانی- چینی( 
و محصولات کیا نیــز به بازار 

نزدیک تر می شوند.

فرخنده رفائیگزارش
روزنامه نگار

7 سه شنبه سه شنبه 77 شهریور  شهریور 14021402- شماره - شماره 88708870
ایران ۴2.۶ میلیارد دلار نفت صادر کرد

جواد اوجی، وزیر نفت: طبق آمارهای اوپک، ارزش صادرات نفت ایران در ســال 2022، به 42.6میلیارد دلار 
رسید که در مقایسه با رقم 25.5میلیارد دلار در سال 2021 و 7.9میلیارد دلار سال قبل تر و 19.4میلیارد دلار 

در سال 2019 افزایش چشمگیری نشان می دهد.

آزادسازی وجوه مسدود شده ایران در چند کشور
داوود منظور، رئیس ســازمان برنامه و بودجه: وجوه بلوکه شــده ایران در کشــورهای ژاپن، ترکیه، کره جنوبی 
و عراق آزاد شــده اســت. ایــن وجوه متعلــق به بانــک مرکزی اســت و می تــوان از آنها اســتفاده کرد و برایشــان 

برنامه ریزی داشت.
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مهار تورم و رشد تولید روزنامه  اجتماعي، فرهنگي، اقتصادي سه شنبه سه شنبه 77 شهریور  شهریور 14021402  ســال سی ویکمســال سی ویکم     شماره شماره 88708870 

 دفتر مرکزي: تهران، خیابان ولیعصر )عج(، کوچه شهید سیدکمال قریشی، شماره14
 کدپستي 45956-19666  تهران، صندوق پستي19395/5446

 تلفن :23023000، نمابر :22046067

 چاپ: همشهري  

 تلفن: 48075000

   توزيع و اشتراك:
موسسه نشرگستر امروز نوین

 تلفن:91304142

   پذيرش آگهي :

   تلفن: 84321000

 w w w . h a m s h a h r i o n l i n e . i r  همشهري: 

 n e w s p a p e r . h a m s h a h r i o n l i n e . i r  سايت روزنامه: 

 صاحب امتیاز: مؤسسه همشهري
 مدیر مسئول: محسن مهديان

 سردبیر: دانیال معمار 

 معاونان سردبیر:  علی عمادی، شهرام 
فرهنگی،شاهین امین، حامد فوقانی

 مدیر فنی: حامد يزدانی
 مدیر هنری: مهدی سلامی

 دبیر سیاسی: علی ترابی
 دبیر شهری: سیمین برادران

 دبیر اقتصادی: سروش خسروی

  دبیر فرهنگی: سعید مروتی
 دبیر حوادث: جواد عزيزی

 دبیر بین الملل: حسین ارجلو
 دبیر جامعه: عیسی محمدی

 دبیر زیست بوم: محمد باريکانی
 دبیر ایرانشهر:  سیده زهرا عباسی

 دبیر دانش و فناوری: محمد کرباسی
 دبیر ورزشی: امیرمحمد يعقوب پور

 دبیر همشهری جمعه:پروانه بهرام نژاد
 دبیر صفحه آخر: مسعود میر
 دبیر عکس: فرشاد عباسی

 حضرت امیر المؤمنین علي ع: 
هر که عیب خود را ببیند، از پرداختن به عیب 

دیگران، باز می ماند.

  اذان ظهــر:  12:05   غــروب آفتــاب: 18:37 
  اذان مغرب: 18:55   نیمه  شــب  شــرعي: 23:22 

  اذان صبح فردا: 4:06    طلوع آفتاب فردا: 5:34 
حافظ

حال دل با تو گفتنم هوس است
خبر دل شنفتنم هوس است

بی تعـارف و تـکلف   مـثـل هـمـین 
مـتن کوتاهی که می بیـنید، ما منتظريم 
تا نوشته هايتان درباره مسائل روزمره، 
مشــکلات و دغدغه هايتان را برای ما 
ارسال کنید. اگر اهل طنز و کاريکاتور و 
طراحی هم هستید جايتان اينجا محفوظ 
است. متن يا طرح تان که آماده شد يک 
تماس  با شــماره 23023636 بگیريد تا 
برای رساندنش به ما ، راهنمايی تان کنیم. 

فراخوان

سگ شیطانی

انتشــار فیلم کوتاهی از یک نژاد خاص سگ، حسابی مورد 
توجه قرار گرفته و خیلی ها چنان ترسیده اند که گفته اند فعلا 
نمی  خواهند اصلا هیچ سگی را ببینند. این سگ که حتی لقب 
»سگ شیطانی« هم به آن داده شده، در واقع یک نژاد خاص 
از سگ هاســت که به نام »پولی مجارستان« معروف است.  
موهای ضخیم و بلند خاکستری که حتی صورت این حیوان 
را هم پوشانده، به آن هیبتی شیطانی داده و به همین خاطر 
برخی به آن، این لقب را داده اند. ویدئوی این سگ، میلیون ها 
بار در شبکه های اجتماعی دیده شده و برخی کاربران گفته اند 
این ویدئو، از فیلم های ژانر وحشت هم بیشتر آنها را ترسانده 
است. این نوع سگ، برخلاف هیبتش بسیار چابک و سریع 

است و لقب آکروبات باز سگ ها را یدک می کشد.

تلاش ناکام دانشمند پیگیر

یک دانشمند ژاپنی، چنان در کارش متعهد بوده که نزدیک 
به یک سال، یک کلاه بزرگ به شــکل کله پرندگان را روی 
سرش گذشته بود تا توجه و اعتماد آنها را جلب کند و البته 
در این کار ناکام ماند. توشیتاکا ســوزوکی اخیرا عکسی از 
یکی همکارانش را در توییتر منتشــر کرده و نوشته بود که 
تصویر متعلق به همــکارش اســت. او در توضیح گفته بود 
 که این مرد، نزدیک به یک ســال تمام، خود را به این شکل 
در می آورده و وسط جنگل می نشسته تا توجه پرنده ها را جلب 
کند اما تلاشش، در پایان ناکام مانده است. پرنده شناس ها 
می گویند که پرنده ها چهره انسان را تشخیص می دهند و به 
همین خاطر به انسان ها نزدیک نمی شوند. تلاش ناکام این 
دانشمند، البته با توجه مردم در فضای مجازی در ژاپن مواجه 

شده و تعهدش مورد ستایش قرار گرفته است.

تجمع مو قرمزها در هلند

مو قرمزها به خاطر ظاهر متفاوت شــان، همیشــه احساس 
غریبگی در جمع را دارند اما این روزها، شهر تیلبورگ در جنوب 
هلند را خانه خود احساس می کنند؛ چون هزاران نفر دیگر مثل 
خودشان در جشنواره سالانه مو قرمزها در این شهر شرکت 
کرده اند. این افراد، از سراسر دنیا خود را به این شهر رسانده اند 
تا دست کم برای چند روز، احساس تنهایی و غریبگی نکنند. 
مقامات برگزارکننده گفته اند حدود 5هزار نفر از سراسر دنیا به 
این شهر آمده اند و در کارگاه های مختلف جشنواره، ازجمله 
عکاســی، موســیقی و آموزش آرایش مخصوص مو قرمزها 
شــرکت کرده اند. مو قرمزها حدود یک تا 2درصد جمعیت 
جهان را تشــکیل می دهند و حدود 2تا 6درصــد مردم در 

کشورهای شمالی و شمال شرقی اروپا مو قرمز هستند.

ایده خوبگرینویچ

نخستین سلام پس از 18سال

حتما برای یک بار هم که شده 
از ناتوانی ترسیده ایم؛ از اینکه 
نتوانیم راه برویم، حرف بزنیم یا جهان را ببینیم. اما علم 
و پیشــرفت آن می تواند به ترس های ما غلبه کند و در 
صورت بروز نقص و آسیب های جسمی باز هم بتوانیم با 

جهان مرتبط باشیم.
هفته گذشته، برای نخستین بار در جهان، زنی که پس از 
سکته مغزی، فلج شده بود و به مدت 18سال در سکوت 
کامل به سر می برد، توانست نخستین کلمه های خود را 
بیان و جمله های خود را هرچند با صدای عجیب و خاص، 
ادا کند. این زن که در ســن 30سالگی دچار این عارضه 
شده، اکنون در 48سالگی با کمک فناوری پژوهشگران 
دانشــگاه کالیفرنیا در آمریکا به حرف آمده است؛ مثل 

یک معجزه.
پژوهشگران دانشــگاه کالیفرنیا با قرار دادن مستطیلی 
نازک به اندازه یک تکه کاغذ با 253الکترود روی سر این 
زن، بخش گفتاری مغز او را به کامپیوتر مرتبط کردند. 
سپس با اســتفاده از هوش مصنوعی، ارتباط بین مغز و 

کامیپوتر )BCI( را برقرار کردند.
 ســیگنال های مغزی، »صحبت کننــده« را رهگیری 
می کند و از طریق کابلی به بانکی از رایانه متصل می شود. 
رایانه ها سیگنال ها را با سرعت 80کلمه در دقیقه، به متن 
رمزگشایی شــده تبدیل می کنند. اگرچه صدا به شکل 
اصطلاحا آواتار شنیده می شــود. به گفته پژوهشگران 
دانشگاه کالیفرنیا در سانفرانسیسکوی ایالات متحده، این 
نخستین بار است که برای تصویر کردن گفتار یا تصویر 

چهره، سیگنال های مغز سنتز می شود.
به گفته دکتــر ادوارد چنگ، رئیس بخــش جراحی و 
مغز اعصاب دانشــگاه کالیفرنیا )UCSF( و سرپرست 
 این تیم پژوهشــی، هدف نهایی بازیابی یک راه کامل و 
تجســم یافته برای برقراری ارتباط اســت؛ راهی که به 
طبیعی ترین راه برای صحبت کــردن با دیگران تبدیل 
شــود. به مدت یک هفته، برای شناسایی صداها توسط 
رایانه، کلمه ها بارها و بارها برای دســتگاه تکرار شــد. 
برای مثال به مدت یک هفته، 1024کلمه بارها تکرار و 
اصوات آن توسط یارانه شناسایی شــد. در این روش به 
جای آنکه هوش مصنوعی اصوات یک کلمه را به صورت 
کلی شناسایی کند، پژوهشگران روشی ابداع کردند که 
 کلمه ها را از واج ها شناســایی می کند. برای مثال کلمه 
 » Hello« انگلیسی، به صورت تفکیک شده یعنی به شکل

 OW وAH، HH، Lبه شــکل 4 واج دریافت و در ذهن 
رایانه ثبت می شود. به این ترتیب رایانه با فراگیری 39واج، 
برای رمزگشایی هر کلمه در زبان انگلیسی نیاز داشت. 
 بنابراین دقت سیســتم افزایش یافت و ســرعت آن نیز

 سه برابر شد. علاوه براینکه حالت های چهره فرد نیز روی 
رایانه، براساس کلمه های به کار رفته به ویژه غم و شادی 

را منعکس می کند.
این تیم درحال کار روی ساخت نسخه بی سیم دستگاه 
است تا امکان استفاده از آن راحت تر شده و نیاز به اتصال 
مستقیم به رایانه نباشــد. درصورت تکمیل این پروژه 
انقلابی برای بیماران و آسیب دیدگان فلج ها می شود و 
این یافته برای آنهایی که دچار آسیب های جنگی شده اند 

نیز مورد استفاده قرار خواهد گرفت.

گرمای همدلی 
هوا گرم است و اين گرما حالا حالاها قصد 
تمام شدن ندارد. همین که پايت را از خانه 
بیرون می گذاری، تیغ آفتاب روی سرت 

می افتد و عطش می نشــیند به جانت. 
همین تعريق مداوم باعث کمبود ذخاير 
آب بدن می شــود. اين کمبود آب در 
کنار هوای گرم تابستان ممکن است به 
گرمازدگی ختم شود. آن وقت است که 

سرگیجه، منگی و خستگی غیرعادی، 
شکم درد و درد عضلات و سردرد، تعريق 
زياد، خســتگی و بی حالی، حالت تهوع 
و افزايش ضربان قلب به ســراغ انسان 
می آيد. گرچه بهترين راه پیشــگیری از 
گرمازدگی اين اســت که در ساعت های 
گرم از فعالیت خــارج از خانه خودداری 
کنیم اما اين رفت وآمــد بیرون از منزل 
و فعالیت خارج از خانه به واســطه شغل 
بعضی از ما گره خورده به زندگی مان. حالا 
خبر خوب ما برای شما اين است که هوای 
گرم، شعله های همدلی و مهربانی را در دل 
مردم عزيزمان بیشتر کرده. يک نمايشگاه 
برای جلوگیــری از گرمازدگی هموطنان 

و عابران پیاده، محلی را برای استراحت 
چند دقیقه ای آنها فراهم کرده اســت. 
صاحب اين نمايشــگاه خطاب به عابران 
پیاده نوشته:»ســلام اگر گرم تان است و 
ممکن است گرمازده شويد، می توانید در 
نمايشگاه ما چند دقیقه ای را استراحت 
کنید. کولر روشــن است و آب خنک هم 

داريم.«

مهتاب خسروشاهی

ویزای عاشقی

مرزهای ايران و عراق ايــن روزها در حال ثبــت تصاويری جديد از 
عاشقی دوستداران سیدالشــهدا)ع( است؛ مردمی که گرمای سوزان 
50درجه ای مهران، شــلمچه و... مانع از ابراز ارادتشان به ارباب شهدا 
نشده و مجنون وار ساعت ها جاده های طولانی را طی و خود را به مرز برای 
عزيمت به کوی دوست رسانده اند. آنطور که از آمارها پیداست، از اول 
 ماه صفر تاکنون بیش از يک میلیون و 700نفر از زائران اربعین کشورمان 
از طريق مرزهای مجاز کشور به سمت عراق رفته اند تا خودشان را به 
مراسم اربعین در کربلا برســانند. رئیس ستاد کل نیروهای مسلح هم 
گفته که اين زوار بدون اينکه کوچک ترين مشکلی به وجود آيد از مرز 
خارج شده اند و کارها به خوبی در حال انجام است. اتفاق خوبی که امسال 
برای زائران اربعین افتاده و کارشان را آسان تر کرده اين است که پلیس 
با استفاده از سامانه های هوشمند امسال سرعت خدمات خود به زوار را 
دوچندان کرده است. صدور روزانه 100هزارگذرنامه زيارتی توسط نیروی 
انتظامی هم باعث شده مردم استقبال خوبی از اين طرح داشته باشند 
و برای دريافت گذرنامه به دردسر نیفتند. اگر سال های گذشته مسافر 
اربعین بوده ايد، حتما می دانید که يکی از مشکلات آنهايی که با خودروی 
شخصی به مرز می آيند، پارکینگ است. خوشبختانه امسال ظرفیت 
پارکینگ ها در مرزهای مشخص شده برای عبور زوار، افزايش پیدا کرده 
و حتی در برخی از مرزها دوبرابر شــده بود. به اين ترتیب ديگر کسی 
نگرانی بابت جای پارك در مرز نخواهد داشت؛ ضمن اينکه يک هزار و 
700گشــت پلیس هم برای مديريت و روان سازی  ترافیک و همچنین 
معطل نشــدن زائران در گیت های گذرنامه در محورهای مواصلاتی 
مسیرهای منتهی به مرزهای شــش گانه فعالیت می کنند. خلاصه که 
هم و غم پلیس و ارگان های مربوطه، راحتی زائران اربعین و فراهم بودن 
امکانات و زيرســاخت ها و ارائه خدمات مطلوب است تا زائران خاطره 

خوبی از سفر به کربلا در ذهنشان ماندگار شود.

وقتی جنگ تمام شد، ادامه  
تنفر از دشمن کار قشنگی 
نیست. وقتی پشت طرف به خاک آمد، کار تمام است. 

دیگر لگد زدن به او معنی ندارد.

کازوئو ایشی گورو

بوک مارک

بازمانده روز

»جهان تغییر کرده. من این 
را در آب احساس می کنم. 
در زمین احســاس می کنم. این را در هوا استشــمام 
می کنم. بسیاری چیزها که قبلا وجود داشت، از دست 
رفته چرا کــه زندگان امروز هیچ کدام آن گذشــته را 

به خاطر نخواهند آورد.«

پیتر جکسون

دیالوگ

ارباب حلقه ها )ياران حلقه( 

خوش خبر

بومی سازی انسولین 
 

استرس کمبود انسولین و عدم دسترسی آسان به این داروی حیاتی، درست مثل شمارش 
معکوس برای انفجار بمبی در آستانه انفجار است. اینطور برایتان مثال زدیم تا بدانید که 
انسولین چه حکمی برای بیماران دیابتی دارد و کمبودش چطور قادر است سلامت بیماران 
و آرامش روانی خانواده هایشان را تحت تأثیر قرار دهد؛ مســئله ای که متأسفانه بیماران 
دیابتی کشورمان به سبب شرایط تحریم ها و بدعهدی های دشمن در ادعای  عدم تحریم 
دارو، گاهی با آن دست و پنجه نرم می کنند. اگر امروز دیابتی های عزیز بشنوند که کشورمان 
با اتکا بر توان نخبگان خود توانسته نخستین خط تولید ماده اولیه انسولین یعنی »بایوتک« 
را راه اندازی کند و به جمع 7کشــور توانمند در تولید این ماده بپیوندد، بسیار خوشحال 

خواهند شد. 

کاروانی پر از برکت
راه انداختن کاروانی متشکل از پیرمردها و پیرزن ها و حتی افرادی با برخی محدودیت ها 
و معلولیت ها اصلا کار آسانی نیست و هرکســی هم جرأت و توان اداره چنین کاروانی را 
ندارد، اما به هرحال عشــق اباعبدالله)ع(، پیر و کم توان نمی شناسد و گاهی لازم است تا 
شیرمردانی از جنس امام جمعه محله مســجد امام علی)ع( خرم آباد دست به کار شوند و 
با عشق و جسارتشان، دل جماعتی را شاد کنند. خبر رسیده که این طلبه جوان کاروانی 
راه انداخته تا علاوه بر زوار عادی، کهنســالان و افراد کم توان را که دیگر کاروان ها، تمایل 
چندانی برای همراهــی آنها ندارند، با خود به کربلا ببــرد.  او می گوید: »گرچه مراقبت و 
حمایت از این افراد کار آسانی نیست، اما خدا را شــکر تا به حال با هیچ کدام از مسافران 

خود مشکلی نداشته ایم.«

هوای گرم، شعله های 
همدلی و مهربانی را در 

دل مردم عزیزمان بیشتر 
کرده است

هايدرا، در نــگاه اول يکی از چنديــن و چند جزيره 
توريستی دريای اژه در يونان و اطراف به شمار می رود، 
اما آنهايی که وارد آن می شوند، خیلی زود متوجه غیبت 
خودروها و البته نوای ريتمیک سم چهارپايان می شوند؛ 
مردم در هايدرا، متفاوت ترين سیســتم حمل ونقل 
عمومی دنیا را دارند و بار جا به جايی مسافر و بار، بر گرده 

اسب ها، خرها و قاطرهاست.
مردم جزيره، عامدانه خودروها را از جزيره شان دور 
نگه داشته اند )به جز آمبولانس و خودروهای امدادی( 
و به جای آن، از خر، قاطر و اسب برای جا به جايی مسافر 
و بار استفاده می کنند. گردشگران به محض اينکه از 
قايق و کشتی پیاده و وارد جزيره می شوند، با صف  های 
بلند قاطرها و اســب های کوچک مواجه می شوند که 

برای حمل افراد و بارشان آماده اند. غیبت خودروها در 
جزيره، حسی عجیب و جالب به آن داده و گردشگرانی 
که به آنجا رفته اند و حتی خود ساکنانش، از اينکه در اين 
وضعیت انگار در زمان به گذشته سفر کرده اند، صحبت 
می کنند. مردم محلی به شدت از اين وضعیت راضی اند 
و گفته اند نبود خودرو، در کل زندگی آنها را آرام تر کرده 
اســت. تا يکی، دو دهه پیش نگه داشتن اسب در  اين 
جزيره، چندان از نظر اقتصادی به صرفه نبوده، اما حالا 
به لطف گسترش سیستم حمل ونقل حیوانی و کسب 
درآمد از آن، داشتن اسب برای بیشتر ساکنان امری 
عادی است. البته مردم همیشه از اين مدل حمل ونقل 
دلخوش نبوده اند؛ در ابتدای قرن بیســتم که يونان 
متحول می شد و خودروها چهره حمل ونقل را در سراسر 

دنیا تغییر می دادند، ايــن جزيره به خاطر خیابان ها و 
کوچه های باريکش نمی توانست میزبان خودروها باشد 
و دوران شکوفايی اش به عنوان يک جزيره مهم صیادی 
که از قرن هجدهم و نوزدهم شروع شده بود، به قرن 
جديد کشیده نشد، اما مردم در طول دهه های گذشته، 
سیســتم حمل ونقل خود را حفظ کردند و حالا به آن 
افتخار هم می کنند؛ چون يکی از جاذبه های گردشگری 

جزيره شان شده است.
آرامش جزيــره، در کنار مناظر زيبــا و فضای آرام و 
بدون اســترس آن، هايدرا را به مقصدی مشهور در 
يونان تبديل کرده که از ستاره های هالیوود گرفته تا 
ثروتمندان، افراد زيادی اين جزيره را برای تعطیلات 
انتخاب می کنند. خود مردم معتقدند پايبندی آنها به 
سیستم حمل ونقل قديمی شان باعث شهرت اين جزيره 
در دنیای گردشگری و در نتیجه شکوفا شدن مجدد آن 

در قرن بیست ويکم شده است.

شکوفایی به لطف چهارپایان



ان
بری

ن اک
هوم

ی/ 
هر

مش
 : ه

رح
ط

پروانه بندپیگزارش
روزنامه نگار

عدد خبر

 دعوای توزیع متادون
در داروخانه یا کلینیک ها  

اواخر خرداد امسال بود که کارشناس اداره کل 
درمان ســتاد مبارزه با مواد مخــدر درباره ارائه 
متادون در مراکــز ترک اعتیاد یــا داروخانه ها 
اعلام کرد: ســازمان غذا و دارو درخواست کرده 
ارائه متادون از مراکز گرفته شده و به داروخانه ها 
سپرده شود؛ درخواستی که البته جدید هم نبود، 
اما به گفته این کارشــناس باید توجه داشت که 
مراکز درمانی پکیج های درمانــی هم دارند که 
علاوه بر ارائه دارو، خدمات روانشناســی، انجام 
آزمایش های مختلف و بحث آموزش به خانواده ها 
را هم در خود جای داده اند. همان زمان منتقدان 
توزیع متادون در مراکز ترک اعتیاد تأکید کردند 
که توزیع دارو در این مراکز باعث نشــت آن هم 
شده و با عرضه در داروخانه ها می توان از نشت آن 
جلوگیری کرد. به تأکید آنها این مراکز به صورت 
فیک و غیرواقعی پرونده سازی و داروها را از مراکز 
خارج و وارد بازار ســیاه می کنند. با وجود این تا 
همین حالا هیچ تغییری در توزیع این فرآورده 
دارویی صورت نگرفته و حتی ســعید کریمی، 
معاون درمان وزارت بهداشت هم از تداوم توزیع 
متادون در مراکز ترک اعتیاد خبر داده است، اما 
داروسازان همچنان تأکید می کنند که براساس 
همه قوانین موجود ازجمله قانون اصلی که قانون 
مقررات امور پزشــکی و دارویی مصوب ۱۳۴۴ 
اســت، هیچ محلی غیر از داروخانه، برای عرضه 

داروها معرفی نشده است.

عرضه متادون با قیمت مصوب 
در داروخانه ها 

سیدحیدر محمدی، رئیس ســازمان غذا و دارو 
درباره تعیین تکلیف عرضه ایــن دارو در مراکز 
ترک اعتیاد یا داروخانه ها می گوید: »محل عرضه 
دارو، داروخانه است. پیش از این، روند اشتباهی 
بود که داروهای درمان اعتیــاد به مراکز درمان 
اعتیاد ارائه می شدند. با پیشــنهاد ستاد مبارزه 
با مواد مخدر مقرر شد که داروهای درمان اعتیاد 
نیز مانند سایر داروها در داروخانه ها عرضه شوند، 
اما هنوز هیچ اقدامی در این باره انجام نشــده و 
داروخانه ها هم خودشــان پیگیری در این باره 
نداشته اند.« او ادامه می دهد: »عرضه و فروش این 
داروها از سوی مراکز درمان اعتیاد، سود هنگفتی 
برای این مراکــز دارد و طبیعی اســت که پیرو 
پیشنهاد عرضه متادون در داروخانه ها، نگرانی 
برای این مراکز ایجاد شده باشد. فروش دارو در 
داروخانه نرخ مصوب دارد و آیا عرضه این داروها 
در مراکز ترک اعتیاد هم براســاس قیمت های 
مصوب صورت می گیرد؟ ما به این موضوع ورود 
نکرده ایم، اما زمانی که قانونگذار به ما دســتور 
دهد، آن را انجام خواهیم داد.« محمدی با تأکید 
بر اینکه هنوز توزیعی از این داروها به داروخانه ها 
صورت نگرفته است، می گوید: »در حال حاضر 
داروهای مخــدر از معاونت های غــذا و داروی 
دانشگاه ها در مراکز ترک اعتیاد توزیع می شوند. 
برخی دانشگاه ها اعلام کردند که با مشکل نیروی 
انسانی مواجهند و بر همین اساس پیشنهاد شد 
داروهای مخدر به داروخانه ها ارائه شده و از آنجا 
به مراکز MMT عرضه شــوند. بنابراین باز هم 
نگرانی برای مراکز MMT وجــود ندارد و آنها 
داروهای خود را دریافت می کنند و فروش خود 
را خواهند داشت. تنها اتفاقی که رخ می دهد این 
است که توزیع این داروها از سازمان غذا و دارو به 

داروخانه ها تغییر می کند.« 

۵ استان، نیازمند حمایت 
خیرین سلامت

»برای جلب حمایت خیرین سلامت در ۵ استان 
هدفگذاری شده و طی 2سال اخیر کمک های این 
حوزه نسبت به پیش از ســال ۱۴۰۰ بیش از ۸۰ 
درصد افزایش داشته است.« به گزارش همشهری، 
محمدجواد حیدری پــور، مدیرکل امور خیرین و 
مؤسسات خیریه سلامت با بیان این مطلب گفت: 
»وزارت بهداشت در دولت سیزدهم تلاش کرده 
با توجه به وقفه ای که پیــش از این رخ داده بود با 
بهره گیری از مشــارکت مردمی، این نگاه فاخر به 
سلامت برگردد و مشارکت سرمایه های اجتماعی 
افزایش پیدا کند. تعامل با خیرین خارج از کشور 
هم افزایش پیدا کرده اســت. آنها دغدغه مندتر 
هستند، اما ملاحظاتی وجود دارد که تمایلی ندارند 
مطرح و دیده شوند.« به گفته حیدری پور از سال 
۹۵ تا ۱۴۰۰ سالانه 2هزار میلیارد تومان در همه 
زمینه های حمایت خیرین جذب شد، اما این رقم 
طی سال هال ۱۴۰۰ تا ۱۴۰۱ بیش از ۸۰ درصد 
رشد داشته اســت. در نیمه اول امسال هم همین 
روند افزایشی را داشتیم که البته بیشترین هزینه 
در حوزه درمان بوده است.« او با اشاره به شناسایی 
2۱هزار خیر سلامت و تهیه بانک اطلاعاتی تمامی 
خیرین حتی در سال های گذشته، عنوان می کند: 
»خیرین واقعی به طور میانگین در 2۵ تا ۳۰درصد 
پروژه های عمرانی نظام سلامت حضور دارند. در 
حال حاضر ۳هزار مؤسســه، ســازمان مردم نهاد 
و ســمن با ما همکاری می کنند، امــا رویکردی 
متفاوت هم رقم خورده؛ اینکه از ســال گذشــته 
ســعی کردیم ســازمان های مردم نهاد در حوزه 
آموزش، پیشگیری و اطلاع رسانی فعال تر شوند.« 
او با بیان اینکه به دنبال جلب مشارکت های بیشتر 
در این حوزه هســتیم، تأکید کرد: »سیســتان و 
بلوچســتان، خوزســتان، جنوب کرمان، ایلام و 
خراسان شــمالی جزو اهداف این اداره کل برای 
افزایش حمایت خیرین سلامت هستند. حتی در 
برخی شهرستان های اســتان تهران هم باید این 

حمایت بیشتر شود.« 

30برگ 
کاغذ با استفاده از پرونده 
الکترونیک سلامت برای 
بیمار کمتــر مصرف  هر 
می شــود. با اجرای طرح 
»تبادل الکترونیک پرونده 
پزشکی بیماران با پزشکی 
قانونی« پرونده های بیماران 
به صورت الکترونیک ارسال 
می شــود که در ارسال هر 
پرونده مصرف این میزان 
کاغذ برای هر بیمار در طول 
سال کاهش پیدا کرده است.

۲ ماه
است که یارانه دارو پرداخت 
نشده اســت. سیدحیدر 
محمدی، رئیس ســازمان 
غــذا و دارو در این بــاره 
گفته قرار بــود ماهانه ۴ تا 
۵.۷هزار میلیــارد تومان 
برای یارانــه ارزی حوزه 
دارو به سازمان های بیمه گر 
تخصیص داده شــود ولی 
خــرداد آخرین پرداختی 
انجام شــد و برای تیر و 
مرداد پرداختی نداشتیم 
که حداقل لازم است 8هزار 
تخصیص  تومان  میلیارد 
دهند. در این باره نباید وقفه 
ایجاد شــود چون ممکن 
اســت مجددا با مشکل 

تامین مواجه شویم.

۱۵۴ هزار 
و ۷۵8نفر از ابتدای امسال 
تا کنون بــه مراکز اهدای 
خون تهــران مراجعه و از 
میان آنها ۲۹هزار و ۳۶۲نفر 
برای نخســتین بار اقدام 
به اهدای خــون کرده اند. 
به گفته سیدمنتظر شبر، 
سرپرست اداره کل انتقال 
خون استان تهران در حال 
حاضر میزان ذخیره خون و 
فرآورده های خونی مناسب 
است، اما نیاز به خون به دلیل 
انجام عمل هــای جراحی 
سنگین در بیمارستان ها 
و مراکز درمانــی تهران 
همیشگی است و توصیه 
می شود تا افراد بیشتری در 
این امر خیر مشارکت کنند.

با مسئول
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بعضی از مطب ها و کلینیک های زیبایی برای ارائه خدمات قسطی، علاوه بر چک و سفته، طلا هم از مشتری می پذیرند

افزایش چندبرابری نرخ خدمات جراحی پلاســتیک 
و زیبایی پوســت و... در کشــور باعث رواج چشمگیر 

آگهی هــای خدمات زیبایــی اقســاطی در تهران و 
شهرستان ها شده اســت. با یک جست وجوی ساده در 
اینترنت می توانید انواع سایت ها و پیج های اینستاگرامی 
را پیدا کنید که ادعا می کنند بخشی از هزینه خدمات 
زیبایی را »به صورت اقساط« از شما دریافت می کنند و 

بعضی ها هم برای دلگرمی بیشتر و جلب نظر مشتری، 
در آگهی خود می زنند »حتی بدون پیش پرداخت«. این 
آگهی ها از خدمات جراحی بینی را شــامل می شوند تا 
جوان سازی صورت، لیفت صورت، لیپوساکشن، جراحی 
ســینه، لیفت سینه، ابدومینوپلاســتی )جراحی های 

کاهنده شکم و سینه(، بلفاروپلاستی )جراحی پلک(، 
کاشت مو، کارهای زیبایی دندان مثل لمینیت، کامپوزیت 
و ارتودنسی که عمل های پرهزینه ای شناخته می شوند. 
برخی مراکز زیبایی حتی ادعا می کنند که برای تزریق ژل 

و بوتاکس هم اقساط قبول می کنند.

زیبایی قسطی با یک مشت طلاطلا

زیبایی چند ماهه؟
آگهی های خدمــات زیبایی قســطی از اقســاط ۳ماهه 
موجود اســت تا ۱2ماهه و تک و تــوک 2۴ماهه؛ آن هم 
بدون ضامــن و فقط با ارائه چک صیادی و ســفته. بعضی 
کلینیک ها محکم کاری را بیشتر و طلا هم به عنوان ضمانت 
قبول می کنند! یعنی شــما معادل مبلغی که قرار اســت 
به صورت اقساط پرداخت کنید، طلاهای خود را به کلینیک 
می سپارید و بعد از تسویه حســاب، آن مقدار طلا به شما 
برگردانده می شــود. البته وقتی با کلینیک های زیبایی و 
مطب ها تماس می گیرید، ماجرا کمی فرق می کند و تازه 
آن وقت متوجه می شــوید مبلغی که برای اقساط تعیین 
می شود، بســیار ناچیز و در مواردی تنها ۱۰درصد از کل 
مبلغ اســت و برای فردی که توان مالی نــدارد، اما دنبال 
دریافت خدمات زیبایی قســطی برای جــوان و زیبا نگه 

داشتن خود است، به هیچ وجه نمی صرفد.

 سایت هایی که وام 
زیبایی می دهند

علاوه بر کلینیک هــای زیبایی که خود به طور مســتقیم 
خدمات زیبایی قســطی به مشــتریان ارائــه می دهند، 
برخی ســایت ها نیز در این راســتا فعالند که با تعدادی از 
کلینیک های زیبایی، مراکز درمان چاقی و لاغری و قرارداد 
همکاری دارند و ادعــا می کنند کــه وام خدمات زیبایی 
به صورت کارت اعتباری ارائــه می کنند! کارتی غیربانکی 
که فقط برای پرداخت هزینه در مراکز زیبایی تعیین شده 

کاربرد دارد.
 بعضی از این ســایت ها برای خود اپلیکیشــن هم طراحی 
کرده اند و کارهــای پرداخت وام و ارائــه کارت اعتباری را 
از طریق اپلیکیشــن انجام می دهند. بعضی از ســایت ها 
پیشــنهادها یا به قول معروف، آفرهای مثــلا جذابی هم 
می گذارند تا نظر مشتریان را جلب کنند؛ مثلا اعلام می کنند 
برای کسانی که از طرف این ســایت اقدام به عمل جراحی 
 کنند، آزمایش های قبل از عمل جراحی مثل آزمایش خون، 
ایدز، هپاتیت، سی تی اســکن برای افراد با مشکل پولیپ یا 

انحراف شدید بینی نیم بها محاسبه می شود.

اقساط بیش از ۳ ماه می خواهید؟
اما ماجرا آنجا جالب تر می شود که وقتی تماس می گیرید، 
می بینید آفر و اقســاط خاصی هم در کار نیست و مثلا از 
۸۰میلیون تومان هزینه لیفت صــورت، فقط 2۰میلیون 
تومان قسطی است و باقی هزینه باید نقد پرداخت شود که 
این برای مراجعانی که به دنبال خدمات اقساطی هستند، 
اصلا کار راه انداز نیســت. بعضی از مراکز نیز نیمی از مبلغ 
را به صورت اقساط دریافت می کنند، اما در مدت ۳ماه. اگر 
مشــتری مدتی بیش از ۳ ماه مدنظر داشــته باشد، حدود 

2۰درصد روی مبلغ قسط کشیده می شود.
متصدی یک مرکز در منطقه گیشا به همشهری می گوید: 
»اقساط ما سه ماهه است و اگر مشــتری اقساط 6ماهه را 
انتخاب کند، 2۰درصد روی مبلغ کشیده می شود؛ برخی 
خدمات در این مرکز از ۱2میلیون و ۵۰۰هزار تومان برای 
هر دندان شروع می شــود که مشتری می تواند نصف آن را 
در اقساط ۳ماهه پرداخت کند. قیمت کامپوزیت هم بسته 
به برند آن متفاوت اســت؛ در ضمن بستگی به خط لبخند 
مشتری هم دارد. بعضی ها خط لبخندشان ۱۱واحد است، 
بعضی ها ۱۴واحد نیاز دارنــد و بعضی ها ۱6واحد. اگر خط 
لبخند را ۱6واحد درنظر بگیریم، هر واحد حدود 2میلیون 
و 6۰۰هزار تومــان آب می خورد که ضــرب در ۱6واحد 
درمی آید ۴۱میلیــون و 6۰۰هزار تومان کــه نصف آن را 
مشــتری نقد می دهد و نصف دیگر را در اقساط سه ماهه 

می پردازد؛ یعنی ماهانه چیزی حدود 7میلیون تومان.«
بعضی از مطب هــا و درمانگاه های خصوصی هم می گویند 
مشتریانی که خدمات قسطی از ما می خواهند، خیلی خیلی 
کم هســتند و اکثر آنها کار خود را به صورت نقدی انجام 

می دهند.

 دریافت خدمات زیبایی
 با امانت گذاشتن طلا

بعضــی از مراکز زیبایی و مبالغ گفته شــده در ســایت یا 
پیج شان به روز نیست و حتما باید تماس بگیرید یا مراجعه 
کنید تا از تعرفه ها و مبلغ اقســاط و پیش پرداخت مطلع 
شوید. یکی از این مراکز واقع در شرق تهران به همشهری 

می گوید: »ما طلا هم قبول می کنیم؛ طلا به ارزش بدهی 
که به صورت امانت تا پایان زمان پرداخت اقساط نگه داشته 
می شــود.« او توضیح می دهد: »مثلا اگــر هزینه خدمات 
۳۰میلیون تومان و قرار باشد شــما ۱۵میلیون تومانش را 
اقساطی بپردازید، مقداری طلا معادل قیمت کل اقساط تان 
پیش ما نگه داشته می شود و در پایان وقتی تسویه کردید، 
طلا به شما برگردانده می شود. البته بابت به امانت گذاشتن 
طلا، با مشتری قرارداد بسته می شود و طلا هم در صندوق 
امانات بانک نگهداری می شود؛ نه در کلینیک. طلا توسط 
همکاران توزین و عیارســنجی می شود. اگر مشتری طلا 
امانت بگــذارد، تا 7۰درصد از مبلــغ را می تواند به صورت 
اقســاط پرداخت کند؛ در غیراین صورت با ارائه یک فقره 
چک صادره از تهران می تواند تا ســقف ۱۰میلیون تومان 
از کل مبلغ را قســطی پرداخت کند.« ظاهــرا به گفته او، 

بازپرداخت اقساط در هر دو روش ۵ماهه است.
توضیحات بارگذاری شده روی سایت معمولا با توضیحات 
ادمین صفحه یا منشــی کلینیک و مطب متفاوت اســت. 
در ســایت اعلام می کنند برخی خدمــات زیبایی بدون 
پیش پرداخت و تمام قسط هم امکان پذیر است، اما بعد از 
تماس می گویند بدون پیش پرداخت فقط مختص خدمات 

درمانی است، نه زیبایی.

 نارضایتی پزشکان
 از کلینیک های قسطی

اما درحالی که اینترنت پر اســت از آگهی هــای فریبنده و 
پرزرق و برق خدمات زیبایی قسطی، بعضی از پزشکان فعال 
در کلینیک ها از ارائه خدمات اقساطی هیچ رضایتی ندارند 
و تن به آن نمی دهند؛ چراکه معتقدند سهم پزشک در این 

موضوع دیده نمی شود.
 منشــی یکی از جراحان در کلینیکی واقع در پاسداران به 
همشهری می گوید: »از 6۵میلیون تومان پول پروتز سینه 
فقط ۱۵میلیون تومان به پزشک جراح می رسد و بقیه سهم 
بیمارستان می شود.« او می گوید: »بیمار، سهم بیمارستان 
را قبل از جراحی باید یکجا پرداخــت کند، اما ۱۵میلیون 
تومان سهم جراح در 6یا ۱2قســط تعیین می شود. خب، 
این اصلا به سود پزشک جراح نیست و برای مشتری هم به 
نوعی تبلیغات فریبنده محسوب می شود؛ چون مشتری در 
سایت می خواند که کل یا نیمی از مبلغ جراحی را می تواند 
به صورت اقساط پرداخت کند، اما وقتی تماس می گیرد یا 
مراجعه می کند، ما به او توضیح می دهیم که خیر، اینطور 
نیست و شــما باید ســهم بیمارســتان را یکجا بپردازید. 
اینجاست که مشتری متوجه می شود که این روش اصلا به 
نفعش نیست. مگر مشتری لنگ آن 2۰میلیون است؟ کسی 
که 6۰میلیون پول بیمارستان را دارد، قطعا سهم جراح را 

هم دارد که نخواهد خود را گرفتار پرداخت قسطی کند.«
یک پزشک متخصص پوســت ومو هم با اشــاره به اینکه 
اصلا کار قســطی انجام نمی دهیم و مراجعه کننده ای هم 
که خدمات اقســاطی از ما بخواهد تا حالا نداشــته ایم، به 
همشــهری می گوید: »ســایت هایی که نام ما را به عنوان 
پزشکانی که خدمات اقســاطی ارائه می دهند می گذارند، 
خودســرانه اقدام به این کار می کنند؛ مثلا مشتری زنگ 
می زند و می گوید ما شماره و مشخصات مطب شما یا اسم 
شما را در فلان ســایت دیدیم و متقاضی دریافت خدمات 
قسطی زیبایی هستیم؛ درحالی که ما با این سایت ها اصلا 
همکاری و گاهی خودمان خبر نداریم که اسم ، مشخصات 

و نوع فعالیت مان در فلان سایت بارگذاری شده است.«

 اما چرا آگهی های ارائه خدمات زیبایی قسطی این قدر زیاد است و آیا درصورت واقعیت داشتن آگهی ها، این روش به 
کیفیت کار پزشکان لطمه نمی زند؟دکتر علیرضا صابری، دبیر انجمن جراحان پلاستیک و زیبایی ایران در گفت وگو با 
همشهری، به این نکته اشاره می کند که ارائه خدمات زیبایی به صورت قسطی اصلا کار درست و معقولی نیست و ما در 

جراحی پلاستیک اصلا چنین مواردی را نداریم. جراحی بینی، پروتز سینه و سایر جراحی های پلاستیک را قسطی انجام 
نمی دهیم و اصلا نداریم. کلینیک ها و پیج هایی که این موارد را آگهی می کنند، قطعا کیفیت کار پایینی دارند و کاملا بازاری 
برخورد می کنند.« او همچنین اضافه می کند: »در کشوری مثل فرانسه حتی تبلیغ کارهای زیبایی و گذاشتن تصاویر قبل 

از عمل و بعد از عمل و... ممنوع است و قوانین سختگیرانه ای برای جراحان زیبایی وجود دارد. ما هم در کشورمان باید به 
همین سمت برویم؛ ضمن اینکه عمل زیبایی اصلا نباید سهل الوصول باشد. کشورهای توسعه یافته همین کار را کرده اند 

و کشورشان را برده اند به این سمت که جراحی های زیبایی در دسترس همه نباشد تا هرکسی زیر تیغ جراحی نرود و فقط 
کسانی که لازم دارند، این کار را انجام دهند. اگر فرد شکاف کام و شکاف لب و بینی خیلی نافرم داشته باشد، منطقی است 

که جراحی زیبایی انجام دهد، ولی در غیر از این موارد اصلا ضرورتی ندارد. چیزی هم که ضرورت ندارد، نباید قسطی 
شود یا بازاری با آن برخورد شود.«این فوق تخصص جراحی پلاستیک می گوید: »کسی که می خواهد عمل جراحی زیبایی 

انجام دهد، باید اولا حال روحی و جسمی خوبی داشته باشد. دوم اینکه باید توانایی مالی داشته باشد که نیاز نباشد قسطی 
خدمات بگیرد یا برای انجام این کار وام دریافت کند؛ چون عمل زیبایی وقتی قسطی می شود دیگر کیفیت لازم را ندارد. 

بعضی  کلینیک ها برای تزریق ژل و بوتاکس هم آگهی ارائه خدمات قسطی می دهند؛ درحالی که این کار حقیقتا کیفیت کار 
را پایین می آورد و قطعا عوارض و بیماری های خاص خود را هم در پی خواهد داشت.

عوارض بالای خدمات زیبایی قسطی

۱

۲

3

۴

۵

6

7

8

9

۱0

 دلیل تبلیغات زیبایی 
 قسطی، بالا رفتن هزینه آنها

در کشور است.

 تبلیغات زیبایی قسطی
  بیشتر در اینستاگرام

 و سایت ها موجود است.

اقساط اشاره شده 3تا 12ماهه 
است و البته گاهی 24ماهه.

 جالب اینکه کلینیک ها 
 گاهی طلا هم به عنوان ضمانت

 قبول می کنند.

 هنگام مراجعه، می فهمید
 فقط 10درصد از کل مبلغ 

قسطی است.

بعضی ها وام خدمات زیبایی 
به صورت کارت اعتباری هم 

می دهند.

 اگر اقساط شما
 بیش از 3ماه شود، باید 
20درصد بیشتر بپردازید.

 سهم پزشک، قسطی
 پرداخت می شود، ولی سهم 

بیمارستان، نقد است.

 برخی سایت ها خودسرانه 
اسم پزشکان را برای زیبایی 

قسطی منتشر می کنند.

 دبیر انجمن جراحان
 پلاستیک می گوید که کار 
اقساطی ها بازاری است.

10نکته درباره 
زیبایی های قسطی

۲ بیمارستان 
تهران حکم تخلیه دارند، 
اما بــا توجه بــه ضرورت 
خدمات رســانی همچنان 
به کار خود ادامه می دهند. 
به گفته عبدالرضا پازوکی، 
رئیــس دانشــگاه علوم 
پزشکی ایران تقریبا تمامی 
درمانی  ســاختمان های 
این دانشگاه، قدیمی و به 
درجاتی دچار مشــکلات 
بنا هستند. ۲ بیمارستان 
هم اخطار تخلیــه دارند 
 اما بــا توجه به شــرایط و 
خدمت رسانی فعالیت آنها 
ادامه دارد. البته برای یکی 
از این بیمارستان ها ساخت 
پروژه جایگزین کلید خورده 

است.
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آذر ســال1380 که برای توجیه انحلال معاونت 
پرورشی آموزش و پرورش، شعار تعمیم فعالیت های 
تربیتی به معلمان مطرح شد، پیش بینی شرایط 
امروز دور از ذهن نبود. اگرچــه احیای معاونت 
پرورشی در ســال1385 که با توصیه مقام معظم 
رهبری صورت گرفت، تلاشی مؤثر برای کاهش 
پیامدهای این تصمیم بود، ولی به نظر می رســد 
با وجود دایرشــدن مجدد معاونت و ازسرگیری 
فعالیت های آن، هنوز نتوانسته ایم از عواقب انحلال 
این نهاد تربیتی رها شــویم. یکی از مهم ترین 
پیامدهای ایــن تغییرات، کمبــود قابل توجه 
مربیان پرورشــی در مدارس کشور است که در 
سال های اخیر آثار نامطلوب آن بر مسائل تربیتی 
دانش آموزان به خوبی نمایان شده است. در گزارش 
زیر میزان کمبود مربیان پرورشی در نظام آموزش 
و پرورش کشور با زبان اعداد و ارقام بیان شده است: 

50 درصد مدارس، مربی پرورشی ندارند
کمبود مربی پرورشی؛ مشکل اساسی آموزش و پرورش کشور

رابعه تیموریگزارش
روزنامه نگار

عدد خبر

۱۱ ســاله ایرانــی امســال از  6 تــا 
ادامــه تحصیــل بازماندنــد. طبــق 
یکــی  بررســی های صورت گرفتــه، 
از دلایــل جاماندگــی از تحصیــل در 
ایران تضعیف بستر مدارس ابتدایی 
عشایری، روستا مرکزی و شبانه روزی 

است.

160479
کودک  

بانــوی سرپرســت خانــوار، بــا اجــرای 
طــرح پایــش وضعیــت توانمنــدی 
خانوارهای تحت پوشــش بهزیســتی 
خدمــات رفاهــی دریافــت کرده انــد. 
بــا پیگیری هــای صورت گرفتــه صــف 
و  نیازمنــد  خانواده هــای  انتظــار 
زن سرپرســت پشــت نوبــت دریافت 

خدمات حذف شده است.

276
هزار  

طــرح  اجــرای  بــا  توانمندســازی 
معتــادان  اجتماعــی  صیانــت 
بهبود یافتــه در اســتان های کشــور 
فعالیــت می کننــد. طبق بررســی های 
گذشــته  ســال  در  صورت گرفتــه 
۱5مــورد خدمت رســانی در کارنامــه 

مراکز توانمندسازی ثبت شده است.

37
مرکز  

از ۲۷ مــرداد تــا ۴ شــهریور ماه از 
خدمــات امــداد و نجــات جمعیــت 
هلال احمــر اســتفاده کردنــد کــه از 
محــل  در  5۸۹6 نفــر  آنهــا  میــان 
درمــان و ۲۷5 نفــر بــه مراکــز درمانی 

منتقل شدند.

24421
نفر  

پیشگیری از آسیب های اجتماعی در دستور کار
مهری سادات موســوی، معاون سلامت اجتماعی ســازمان بهزیســتی: در تقســیم کار جدید، موضوعاتی چون پیشگیری از 
آســیب های اجتماعی، در دســتور کار قرار گرفته اســت. در حال حاضر یک هزار و ۲۰۰ دســتگاه بی ســیم بــا توجه به ماهیت 
ارتباطات و تماس هایی که با اورژانس اجتماعی گرفته می شود. و برخورداری از یک فضای امن به 3۱ استان تحویل شده است.

 معلم و دانش آموز، کتابخوانی، قصه گویی
علی  مرادصحرایی، وزیر آموزش و پرورش: طرح معلم و دانش آموز، کتابخوانی، قصه گویی و ســینمای کودک 
و نوجوان که امروز شاهد آن هستیم، از مهم ترین محورهای تغییر و تحول در کانون پرورش فکری کودکان و 

نوجوانان است.«

جگر شیر و سفر عشق
 خاطرات پیاده روی اربعین سال گذشته

 به روایت دانشجویان دانشگاه صنعتی امیرکبیر 

رفتن بــه کربلا و زیارت امام حســین)ع( 
آرزویی است که مرد و زن، پیر و جوان در 
سر می پرورانند. به خصوص موسم اربعین 
که می شود، همه مشــتاق به شرکت در 
پیاده روی اربعین هستند. دانشجویان دانشگاه امیرکبیر هم از این قافله جا نمانده و هر ساله تعداد 
زیادی از آنها برای عرض ارادت به محضر آقا اباعبدالله)ع( راهی کربلا معلی می شــوند. امسال 
هم از چند روز پیش در تدارک سفر هستند تا با حال و هوای خوشی در این پیاده روی شرکت 
کنند. جمعی مشتاق برای رفتن به کربلا لحظه شماری می کنند. بیشترشان دانشجوهای سال 
اول دانشگاه هستند؛ اما در بین شان دانشجویان سال بالایی هم کم نیست. آنهایی که پیش تر 
سابقه پیاده روی اربعین را دارند برای تازه کارها توضیح می دهند که چه نکاتی را باید رعایت 
کنند. یکی شان به نظر می رسد از همه واردتر است. خودش را علیرضا زینل معرفی می کند. دوره 
کارشناسی مهندسی پلیمر را تیرماه به پایان رسانده و مهرماه در مقطع کارشناسی ارشد ادامه 
تحصیل می دهد. زینل درباره زمان ثبت نام و راهی شدن دانشجوها می گوید: »کاروان پیاده روی 
سفر زیارتی اربعین حسینی)ع( دانشــگاه صنعتی امیرکبیر با شعار »حب الحسین یجمعنا« 
راهی عتبات عالیات می شود و در حدود 350نفر نام نویسی کرده اند. 200نفر آقا و 150نفر خانم 
هستند.« تعداد دانشجویان مسافر نسبت به سال های گذشته زیادتر است. آمار و ارقام نوشته 

شده در لیست ثبت نام کننده ها آن را 3برابر نشان می دهد.

تبلیغات فرهنگی در کنار زیارت امام حسین ع 
در پیاده روی، اتفاقات زیادی رخ می دهد که به گفته زینل، بعضی از پیشامدها باعث تحول 
در دانشجوها می شود. او خاطرات زیادی از سفرهایش به یاد دارد و تعریف می کند: »عشق به 
امام حسین)ع( شور عجیبی در آدم ها ایجاد می کند. همه جور دانشجویی در این سفر شرکت 
می کند. از کسانی که شاید ظاهر مذهبی نداشته باشند تا بچه هیئتی ها. اما من معتقدم زوار 
دعوت شده آقا هستند. بعید می دانم بعد از بازگشت از پیاده روی کسی متحول نشده باشد.«  
محمدامین میرزایی دانشجوی دیگری است که هم صحبت ما می شود. او هم سال های قبل 
در پیاده روی اربعین شرکت داشته و حرف های جالبی برای گفتن دارد. می گوید: »پیاده روی 
اربعین فقط زیارت کردن نیست. عمده رویکرد ما ترویج فرهنگ دینی است. چند سال پیش 
که راهی کربلا بودم، با گروهی از دانشجویان یمنی که در ایران تحصیل می کردند همسفر 
شدم؛ خیلی چیزها از آنها یاد گرفتم. همراه با دوستان یمنی برای افشاگری جنایات سیاسی 

با زائرهایی که از کشورهای مختلف می آمدند صحبت می کردیم.« 

سخنرانی و روضه خوانی در مسیر پیاده روی 
زینل در ادامه صحبت های هم دانشگاهی خود به برنامه های فرهنگی که در طول مسیر اجرا 
می شود اشاره می کند: »برای هماهنگی و ساماندهی بهتر، دانشجویان را به گروه های 10نفره 
تقسیم می کنیم. برای هر کدام از آنها یک سرگروه درنظر گرفته می شود. هنگام پیاده روی، 
موکب به موکب مراسم روضه خوانی و سخنرانی داریم. اتفاقا خاطره جالبی به یاد دارم. سال 
گذشــته در یکی از موکب ها روحانی که همراه ما بود و درباره آداب زیارت صحبت می کرد؛ 
از مصائب اهل بیت)ع( می گفت که با چه سختی هایی مواجه بودند. از امام صادق)ع( روایت 
می کرد که ایشان به هنگام رفتن به کربلا کفش نمی پوشیدند و پای برهنه می رفتند. بعد از 

آن اغلب دانشجویان کفش خود را کنار گذاشتند و با پای برهنه به مسیر خود ادامه دادند.«

7شهریور؛ روز خوش عاشقان
برنامه سفر روز 7شهریور انجام می شود. دانشــجویان قبل از راهی شدن در مسجد جامع 
دانشگاه امیرکبیر دور هم جمع شده و با مراسم ویژه ای عازم می شوند. زینل توضیح می دهد: 
»هر سال برای رفتن به عتبات عالیات مراسم بدرقه برگزار می شود. مسافران با نوحه خوانی و 
شور معنوی سوار اتوبوس می شوند و در طول مسیر هم باز روضه خوانی داریم. در مرز عراق 
تعدادی وسیله نقلیه هماهنگ شده که ما را به نجف می رساند. یک روز آنجا هستیم و 3روز 
تا کربلا پیاده روی می کنیم.« البته برای ازدحام جمعیت در روز اربعین دانشجویان یک روز 

قبل از بیستم ماه صفر به ایران برمی گردند.

 مژگان مهرابی  گزارش
روزنامه نگار

از تمــام مــدارس دولتــی و غیرانتفاعی و 
شاهد و...  کشور، مربی پرورشی ندارند.

50
درصد

مربی پرورشی جدید امسال جذب آموزش 
و  پرورش  خواهند شد.

11
هزار

 نفر از 47هــزار نفر مربی پرورشــی فعال 
در آموزش و پرورش، امســال بازنشسته 

می شوند.

7 
هزار

 نفرساعت  حجم آموزش های سالانه وزارت 
آموزش و پرورش اســت که بــرای ارتقای 
مهارت های مشــاوران و مربیان پرورشــی 

اجرا می شود.

28 
میلیون

از فعالان حوزه امور تربیتی و پرورشــی در 
دوران دفاع مقدس به شهادت رسیده اند. 
تعداد شهدای معلم کشور 5هزار نفر است.

480
نفر

مدرسه در کشور فعال است و در حال حاضر 
47هزار مربی و معاون پرورشی در مدارس 

کشور فعال هستند.

 118 
هزار 

مشــاور نیاز آموزش و پرورش کشور است 
که باید به ازای هر دانش آموز یک ساعت در 

هفته مشاوره انجام شود.

40 
هزار 

به ازای 10دانش آموز در کشــور  باید داشته 
باشــیم. در هــر مدرســه بــا افزایــش تعداد 
دانش آموزان به 120نفر، مدرسه علاوه بر مربی 
پرورشی باید معاون پرورشی هم داشته باشد.

 یک
مربی

   حوزه فرهنگی شهرستان شاهرود، با هدف ترویج آداب 
عزاداری، طرح کودکان خــادم اهل بیت)ع( را اجرا می کند. 
در این طرح که با استقبال مردم مواجه شده، برای اولین بار 
بچه ها در حسینیه ها و مساجد با دستان کوچک خود از مردم 

پذیرایی می کنند.

  رضوان حکیم زاده، دانشیار دانشکده علوم تربیتی دانشگاه 
تهران درباره اهمیت جوان بودن معلمــان گفت: با توجه به 
شواهد پژوهشــی و همچنین تجارب کشورهای موفق که 
بعضا »ســن« معلمان آنها بالای 30 ســال است و عملکرد 
خوبی دارند، از این رو مسئولان بیشتر به سن توجه کرده و 

از باقی ملاک ها برای ورود به عرصه معلمی غفلت کرده اند.

     محمد حسینی، معاون پارلمانی رئیس جمهور: به دلیل 
نهادینه بودن تعطیلی روزهای پنجشنبه و برگزاری مراسم  
و آداب مذهبی از سوی مردم، پیش بینی می کنیم با حذف 
تعطیلی این روز با مقاومت هایی در جامعه متدین کشــور 
روبه رو شویم؛ همچنان که در اصلاح ساعت ها در گذشته با 

آن روبه رو بودیم./ ایسنا

   حجت الاسلام مهدی متقی فر، مدیرکل دفتر برنامه ریزی 
و توسعه اجتماعی وزارت ورزش و جوانان گفت: خوشبختانه 
مراکز مشــاوره ازدواج وزارت ورزش و جوانان، بالاترین رده 
و رتبه را در بین مراکز فعال تمامی دستگاه ها در این حوزه 
دارند. او  از رشد 1۸0درصدی صدور مراکز تخصصی مشاوره 

ازدواج و خانواده در 2سال اخیر خبر داد.  

خبرکوتاه 

سیدعلی حسینی، رئیس دانشگاه 
علوم توانبخشی: طبق بررسی های 
صورت گرفته، توانبخشــی آنگونه که 
انتظار مــی رود، در کنار درمان رشــد 
نداشته اما در حوزه درمان موفق بوده 
 اســت. خیلی ها به کشــور ما می آیند تا از توریسم سلامت 
استفاده کنند و این رشد شتاب دار هم بوده است. اگر بزرگان 
این اجازه را به دانشگاه توانبخشی بدهند، این آمادگی وجود 
دارد که با بضاعــت علمی خودمــان وارد عرصه مدیریت و 

تولیت حوزه توانبخشی بشویم.

 سیدعلی کاظمی، دبیر مرجع ملی 
حقوق کودک: شــیوه نامه آیین نامه 
اجرایــی قانــون حمایــت از کودکان 
بی سرپرســت و بدسرپرســت آماده و 
اول شهریور امســال امضا  و ابلاغ شده 
است. یکی از نکات مطرح شــده این بود که وضعیتی ایجاد 
شود تا کودکان بدسرپرســتی که قربانی فروپاشی خانواده 
زیستی  شان هســتند، زودتر به خانواده های میزبان واگذار 

شوند که با ابلاغ این شیوه نامه این اتفاق رخ خواهد داد. 

نقل قول

  صدور گواهی ولادت و فوت به صورت الکترونیکی 
هاشم کارگر، رئیس ســازمان ثبت احوال درخصوص اقدامات 
ســازمان ثبت احوال کشور در راســتای تحقق اهداف دولت 
الکترونیک گفــت: اقدامات خوبی در این زمینه انجام شــده، 
ازجمله راه اندازی سامانه »سهیم« که نوعی درگاه ارتباطی با 
مردم است. همچنین صدور الکترونیکی گواهی ولادت و فوت و 
حذف نسخه فیزیکی این گواهی ها از دیگر اقدامات این سازمان 
اســت. همینطور ارائه خدمات در میز خدمت که در نمایشگاه 
»روایت خدمت « دایر شــده از اقداماتی ا ســت که در جهت 
رفاه حال مراجعان برای خدماتی چون درخواســت و تعویض 

شناسنامه و کارت ملی الکترونیک انجام شده است. 

  جذب دانشجوی پزشکی بدون کنکور
دبیر شــورای گسترش دانشــگاه های علوم پزشــکی: جذب 
دانشجوی پزشــکی بدون کنکور کذب و شایعه است و صحت 

ندارد./ ایسنا

خبر

  نباید مدرسه غیرانتفاعی داشته باشیم
رضامراد صحرایی، وزیر آموزش و پرورش: دغدغه اول ما معلم 
ابتدایی اســت؛ از این رو درحال گرفتن مساعدت هستیم تا از 
بازنشســتگان به طورکامل اســتفاده کنیم .به ما اعلام شد که 
می توانیم فردی که بالای 30 یا 35سال کار کرده را نگه داریم. تا 
می توانیم نباید بگذاریم که مدرسه غیرانتفاعی در مقطع ابتدایی 
داشته باشیم. تعداد بی سوادان کشور نیز کم نیست که این امر، 

نگران کننده است./ ایسنا

   مهاجرت دانش آموزان دلایل متعددی دارد
رضامراد صحرایــی: موضوع مهاجرت دلایــل متعددی دارد. 
بالاخره آن کسی که رتبه برتر کنکور را آورده است، یعنی اینکه 
خوب درس خوانده و مدرسه اش عموماً مدرسه خوبی بوده است 
و دلیل تصمیمش برای مهاجرت می توانــد آموزش و پرورش 
نباشد و دلیلش چیز دیگری اســت.باید بر مسئله هویت و حب 
وطن کار شود و یکی از دلایل مهاجرت به اعتقاد من، این است 
که اگرچه دوره دبیرستان فرصت تربیتی گوهرباری است، اما 

به دلیل کنکور این مهم را از دست داده ایم./ایلنا

آموزش و پرورش
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واژگونی مرگبار اتوبوس زائران ایرانی

واژگونی یک دستگاه اتوبوس عراقی با حدود ۳۰زائر در منطقه ای نزدیک کوت عراق موجب جان باختن 4نفر ازجمله 
یک زائر ایرانی شد. به دنبال این حادثه 2دستگاه اتوبوس آمبولانس که در مرز مهران مستقر بودند به محل حادثه اعزام 

شدند. در این حادثه همچنین 16نفر دیگر مصدوم شدند که برای درمان به بیمارستان الزهرا الکوت انتقال یافتند.

بیمار مرگ مغزی فرشته نجات 5بیمار شد
 اعضای بدن بیمار مرگ مغزی 52ساله ساکن مشــهد به 5بیمار نیازمند عضو، حیاتی دوباره بخشید. این بیمار

 مرگ مغزی مرتضی رضازاده نام داشت که پس از انتقال به بیمارستان طالقانی مشهد کلیه ها، قرنیه ها و قسمتی 
از پوست وی به بیماران نیازمند پیوند زده شد.

حادثهنجات

مجازات ناکارآمد، قاچاقچیان را 
گستاخ می کند

قاچاق کالا، تأثیر مستقیمی 
بر تخریب اقتصاد یک کشور 
دارد که به تبــع آن ایجاد 
مشکل و معضل در اقتصاد 
یک کشور رشــد و افزایش 
بیکاری، تورم و... را به دنبال 
خواهد داشت. اینها همه از 
نتایج نامطلوب قاچاق کالا 
اســت و از این رو لازم است 
که مجازات های اعمال شده 

قدرت بازدارندگی لازم را داشــته باشــند و با نوع و سطح جرم 
تناسب لازم را داشته باشند. چرا که اعمال مجازات های ناکارآمد 
نه تنها اثر بازدارندگی لازم را بر مجرمان نمی گذارد بلکه موجب 
گستاخ شدن بیش از پیش آنها و از سوی دیگر ناامیدشدن مردم 
خواهد شــد. از این رو لازم اســت تا با موضوع قاچاق برخوردی 
جدی، انقلابی، پشیمان کننده و اساســی انجام شود تا بتواند از 
بازدارندگی لازم برخوردار باشــد و قاچاقچیان را از انجام و تکرار 

قاچاق کالا ناامید و منصرف سازد.
تأکید مقام معظم رهبری بر آتش زدن کالای قاچاق نشان دهنده 
اهمیت برخورد و مقابله جدی با این پدیده شوم و نامبارک است؛  
آتش زدن کالای قاچاق در حقیقت نوعی التیام دادن به اقتصاد 
کشور و زدودن و از بین بردن عنصر تخریب و بحران ساز در این 
راستا است، چرا که این پدیده شوم و نامیمون و نامبارک اقتصاد و 
معیشت مردم یک کشور را به چالش می کشاند و باعث می شود که 
مردم از همه زمینه ها و جنبه های زندگی شان با چالش های جدی 
مواجه شــوند و این معضل مدام موجب تقلیل و ضیق و محدود 

شدن معیشت مردم می شود.
با نگاهی اجمالی می توان متوجه شد که ورود قاچاق های باندی و 
سازمان یافته موجب فلج شدن تولید کشور و رشد بیکاری می شود 
و در بررسی همین یک قلم می توان متوجه شد که بیکاری عامل 

اصلی بسیاری از انحرافات و جرایم و مفاسد است.
از ســوی دیگر ورود کالای قاچاق می تواند تعطیلی کارخانه ها 
و به دنبال آن بیکاری کارگــران و در نگاهی کلان تر به صادرات 
کشور لطمات جدی وارد کند که همه این عوامل و دلایل اهمیت 
برخورد جدی و بی رحمانه با مسئله قاچاق را برای ما مشخص و 
معلوم می کند. همه این موارد و مســائل نشان می دهد که باید 
با پدیده قاچاق برخوردی جدی و قاطع و تمام کننده شــود و به 
محض اطمینان از قاچاق بودن کالای توقیف شده، آن را معدوم 
کرد و به آتش کشاند. وجود کالای قاچاق در اقتصاد یک کشور 
مانند غده سرطانی بدخیمی است که باید به دست جراح ماهر و 
کارکشته سپرده شود چرا که این معضل با درمان های بالینی قابل 
حل و فصل و مرتفع شدن نیست بلکه باید اساسی معالجه و مداوا 
شود. از این رو برخورد اساسی و لازم با قاچاقچیان می تواند در این 

عرصه راهگشا باشد.

ضرورت  دریافت کد رهگیری
 تـابــسـتــــان، فـصل 
جا بــه جـــایی و نقل و 
انتقــال خانه اســت و به 
همیــن دلیــل در این 
ایــام بنگاه هــای املاک 
و مســتغلات روزهــای 
پرکاری را پشــت ســر 
می گذارنــد. در این بین 
دریافت و یا عدم دریافت 

کدرهگیری اجاره نامه برای برخی شــهروندان جای سؤال 
دارد که آیا ضرورتی برای این کار وجود دارد یا خیر؟

صفر شــعبانی، کارشــناس ویــژه معاونت پیشــگیری از 
 جرم دادگستری اســتان تهران می گوید: مسئله دریافت

 کد رهگیری در اصل به دلیل وجود اسناد عادی مطرح شده، 
چرا که در سال های دورتر، هیچ اطلاعاتی از اسناد عادی در 
سامانه های دولتی ثبت نمی شد و این مسئله ممکن است 

در پاره ای موارد دردسرساز باشد.
به گفته وی همین مســئله باعث شــده تا اهمیت دریافت 
کد رهگیری در اینگونه معاملات مطرح شــود تا اطلاعات 
اســناد عادی در اختیار ســازمان های دولتی نیز باشــد. 
بنابراین دریافت کــد رهگیری برای اســناد عادی که در 
آژانس های املاک تنظیم می شود اهمیت دارد و فقط برای 
اجاره نامه های رســمی)ثبت در دفترخانه( ضرورتی برای 

دریافت کد رهگیری وجود ندارد.«
شــعبانی این نکته را هم متذکر می شــود که از نظر قانون 
برای تنظیم اجاره نامه با کد رهگیری نباید هیچ گونه هزینه 
اضافه از موجر و مستأجر دریافت شود. اما متأسفانه برخی از 
مشاورین املاک از ناآگاهی مردم سوءاستفاده کرده و برای 
گرفتن کد رهگیری از آنها هزینه دریافت می کنند. بنابراین 
اگر مشاور املاکی برای دریافت کد رهگیری از شهروندان 
درخواســت پول اضافه کرد، نباید بپذیرند. کارشناس ویژه 
معاونت پیشگیری از جرم دادگستری استان تهران این نکته 
را هم یادآوری می کند که تا چند سال قبل موجرها تمایلی 
برای دریافت کد رهگیری نداشــتند و مســتأجرها نیز در 
برخی مواقع برخلاف موجرها تمایل به دریافت کد رهگیری 
داشتند. اما از اواسط تابســتان ۹۹ و با اعلام مصوبه دولت 
درخصوص دریافت مالیات از خانه های خالی، این وضعیت 
در حال تغییر است. بعد از اعلام این مصوبه، شرایط تغییر 
کرد، به این معنی که اگر مالک کد رهگیری دریافت کند، 
مالیات بر اجاره شامل حال او می شود، اگر هم کد رهگیری 
دریافت نکند، مشمول پرداخت مالیات بر خانه های خالی! 
در نتیجه به مرور تمایل مالک بــرای دریافت کد رهگیری 

برای اجاره نامه بیشتر از قبل می شود.

یادداشت

دانستنی های حقوقی

زنی که در 16سالگی شوهرش را به قتل رسانده بود بخشیده شد

نجات عروس سیاه بخت از چوبه دارنجات عروس سیاه بخت از چوبه دار

زنی که در 16سالگی به دلیل اختلافاتی که با 
شوهرش داشــت در حادثه ای عجیب او را به 
قتل رســانده و از آن زمان زیر تیغ بود، پس از 
12سال توسط اولیای دم بخشیده و از زندان 

آزاد شد.
به گزارش همشــهری، اواسط ســال ۹0به 
مأموران پلیس در اســتان کرمانشــاه خبر 
رسید که مردی در خانه اش به طرز مشکوکی 
جان باخته اســت. وقتی مأمــوران به محل 
حادثه رســیدند، دقایقی از مرگ مرد جوان 
می گذشــت. آثار ضرب و جرح و شکستگی 
روی سر و صورت این مرد به چشم می خورد 
و همسرش که 16ســال داشت نیز در یکی از 
اتاق های خانه حبس شــده بــود که دقایقی 
قبل همسایه ها او را نجات داده بودند. این زن 
در ادامه، ماجرای وحشــتناکی را برای پلیس 
تعریف کرد و مدعی شــد که 2مرد غریبه او 
را در اتاق حبس کرده و شــوهرش را به قتل 
رســانده اند. او درباره آنچه اتفــاق افتاده بود 
گفت: با شوهرم در خانه بودیم که ناگهان 2مرد 
ناشناس از پشت بام وارد خانه مان شدند. آنها 
من را در یکی از اتاق ها انداختند و در را به رویم 
بستند و سراغ شوهرم رفتند. درحالی که دست 
و پای او را بسته بودند، شروع به کتک زدنش 
کردند و در نهایت یکی از آنها کپســول پیک 
نیکی را که آنجا بود برداشــت و با آن بر ســر 
شوهرم کوبید و درحالی که شوهرم جانش را 
از دست داده بود، آنها از همان راهی که آمده 
بودند فرار کردند. من هم آنقدر سر و صدا کردم 
تا اینکه همســایه ها به کمکم آمدند. به دنبال 
اظهارات این زن، جســد مقتول به پزشــکی 

قانونی منتقل و تحقیقات تکمیلی در این باره 
آغاز شد. در بررسی های مقدماتی درباره زندگی 
این زن و شوهر معلوم شد که آنها حدود یک 
سال است که با یکدیگر زندگی می کنند؛ اما 
همه از اختلاف بین آنهــا صحبت می کردند. 
طوری که همســایه ها مدام صدای درگیری 
آنها را می شــنیدند. اطلاعات به دست آمده 
از یک ســو و رفتار مشکوک زن مقتول سبب 
شد که کارآگاهان درباره روایتی که او از قتل 
شوهرش بازگو کرده بود تردید کنند. احتمال 
ساختگی بودن ماجرایی که او تعریف کرده بود 
وجود داشت و هیچ کس 2مرد غریبه ای که او 
از آنها صحبت می کرد را ندیده بود. به همین 
دلیل وی تحت بازجویی قرار گرفت و به قتل 

شوهرش اعتراف کرد. 

شوهرکشی
زن جوان به دلیل اینکه ســنش کمتر از سن 
قانونی بود، پس از بازداشت به دادسرای اطفال 
منتقل شد و تحت بازجویی قرار گرفت. او درباره 
انگیزه اش از قتل شــوهرش گفت: من در سن 
کمی ازدواج کردم و از همان روز اول با شوهرم 
اختلاف داشتم. ما نمی توانستیم زندگی خوبی 
داشته باشــیم و به همین دلیل من از مدت ها 
قبل به او گفته بودم که بهتر است من را طلاق 
بدهد و هر کدام دنبال زندگی جدیدی برویم 
اما او قبول نمی کرد. روز حادثه بار دیگر با هم 
درگیر شــدیم و من او را هل دادم و روی زمین 
افتاد. بعد یک کپسول پیک نیک کوچکی را که 
در خانه داشــتیم، برداشتم و به طرفش پرتاب 
کردم. کپسول به سر و صورتش برخورد کرد و او 
روی زمین افتاد و چند دقیقه بعد هم فوت شد.

بعد از آن به  شدت ترسیده و از کاری که کرده 
بودم پشیمان شدم. نمی دانستم چه کار کنم. 
همان موقع جاری ام از راه رســید و من برای او 

داستان خیالی تعریف کردم و گفتم که 2 مرد 
غریبه شوهرم را کشــته اند و در ادامه مأموران 
پلیس هم سر رســیدند و من همان حرف ها را 
برای  شان تکرار کردم اما واقعیت این است که 

من ناخواسته باعث مرگ شوهرم شدم.

50مرتبه سوگند علیه قاتل
زن جوان در ادامه صحنه قتل را بازسازی کرد و 
جزئیات بیشتری از حادثه را شرح داد. با وجود 
این وقتی پزشــکی قانونی گزارش نهایی خود 
درباره قتل را منتشر کرد معلوم شد که ابهاماتی 
جدی در این قتــل وجود دارد. براســاس این 
گزارش، ضربات جســم نوک تیز بــه گردن و 
جمجمه مقتول باعث مرگ او شــده بود. حال 
آنکه متهم حرفی از جسم نوک تیز نزده و فقط 
به یک کپسول پیک نیک اشــاره کرده بود. از 

سویی بخشی از اعترافات متهم با واقعیت 
مطابقت نداشت. در این شرایط بود که 

دادگاه رسیدگی کننده، این پرونده 
را از موارد لوث تشخیص و رأی به 
برگزاری مراسم قسامه داد. مطابق 
قانون در موارد اینچنینی اولیای 
دم باید 50نفر از بستگان مرد و 
نسبی خود را در دادگاه حاضر 
کنند و آنها قسم بخورند که 

متهم حاضر در دادگاه قاتل 
اســت. در ایــن پرونده 

نیز اولیای دم چنین 
کاری انجام دادند و 
قضات شــعبه یکم 
دادگاه کیفری یک 
 اســتان کرمانشاه، 
زن جــوان را بــه 

قصاص محکوم 
کردند.

محمد جعفریگزارش
روزنامه نگار

به دنبال صــدور رای، 
متهم و وکیل مدافعش 
به آن اعتــراض کردند 
و پرونده به دیوان عالي کشــور فرستاده 
شد. قضات دیوان پس از بررسی محتویات 
پرونده اعــام کردند که رأی صادر شــده 
قانونی و شرعی اســت و آن را تأیید کردند. 
آنها همچنین درخواست اعاده دادرسی نیز 
ارائه دادند، اما این درخواست در دیوان رد 
و همه  چیز برای اجــرای حکم قصاص آماده 
شد. در همین حال خانواده متهم و تعدادی 
از خیران در شــاخه ای دیگر به دنبال جلب 
رضایت اولیای دم بودنــد؛ اما آنها حاضر به 
بخشــش نبودند و برای اجرای حکم اصرار 
داشتند. در این شــرایط روند رسیدگی به 
پرونده طولانی شد و متهم که هنگام وقوع 
حادثه 16ســال داشت، 12ســال را پشت 
میله های زندان و با کابوس چوبه دار زندگی 
کرد. او پدرش را که مهم ترین پشتوانه 
او بود و پرونده اش را پیگیری می کرد 
به دلیل استرس زیاد از دست داد. 
با وجود ایــن، تاش ها برای 
جلب رضایــت اولیای دم 
همچنان ادامه پیدا کرد 
تا اینکه سرانجام اولیای 
دم اعام کردند؛ عروس 
سابق شان به اندازه کافی 
تنبیه شده و بعد از 12سال 
او را می بخشــند. به این 
ترتیب زن جــوان که حالا 
28ســال دارد در دادگاه به 
لحاظ جنبــه عمومی جرم 
محاکمه و به تحمل 10ســال 
حبس محکوم شد و با توجه 
به اینکه  12سال در زندان بود، 
چند روز قبل از زندان آزاد شد 

تا پرونده اش مختومه شود.

تحقیقات اولیه دربــاره حادثه انفجار در 
خطوط انتقال نفــت در هرمزگان که به 
جان باختن 2نفر منجر شد نشان می دهد 
که قربانیان 2سارق بودند که با ایجاد حفره 
در خط انتقال قصد ســرقت داشتند. به 
گزارش همشهری، حدود ساعت 5 بامداد 
دیروز )دوشنبه( دو سارق خط لوله انتقال 
نفت عسلویه به پالایشگاه نفت بندرعباس 
در حوالی روستای کشــار بندرخمیر را 
با انگیزه سرقت ســوراخ کرده بودند که 
ناگهان انفجار مهیبی رخ داد. شدت این 

انفجار به حدی بود که هر دو نفر همراه با خودروی پرایدشان در آتش سوختند. این آتش سوزی و دود 
ناشی از آن به حدی بود که از فواصل دور دیده می شــد و در ادامه آتش نشانان در محل حاضر شدند و 
عملیات اطفای حریق آغار شد. میرهاشم خواستار، فرماندار شهرستان بندر خمیر با اعلام جزئیات این 
حادثه گفت: این دو نفر در این حادثه بر اثر انفجار و آتش سوزی جان باختند و خودروی آنان نیز در آتش 
ســوخت. او ادامه داد: به دنبال این حادثه نیروهای امدادی در محل حادثه حاضر شدند و تلاش برای 
اطفای حریق آغاز شد. آنها با ایجاد خاکریز درصدد مهار آتش سوزی بودند و در نهایت آتش خاموش شد.

سرقت مرگبار از خط انتقال نفت

گفت وگو

12سال زیر تیغ

توطئه همسر برای تصاحب اموال مرد کارخانه دار

عذاب وجدان عجیب قاتل 

فرزندان لیندا تصورش را هم نمی  کردند که قاتل مادرشان در 
42سال پیش، مردی باشد که در همه این سال ها او را مثل پدر 

دوست داشتند.
به گزارش همشــهری به نقل از میرر، در ســال1۹81، لیندا 
اسلاتن، 31ساله زمانی که پســران کوچکش در خانه خواب 
بودند، به قتل رسید و صبح روز بعد جسدش درحالی که یک 
سیم به دور گردنش پیچیده شده بود، پیدا شد. وقتی پلیس در 
محل جنایت حاضر شــد، معلوم شد که لیندا)مقتول( به طرز 
وحشیانه ای مورد تجاوز قرار گرفته و سپس خفه شده است.

کارآگاهان در آن زمان گفتند که باز بودن پنجره نشان می دهد 
قاتل مخفیانه وارد خانه شــده و دست به این جنایت هولناک 
زده است. تنها سرنخ به جا مانده در صحنه جنایت اثر انگشتی 
بود که روی پنجره به چشم می خورد.  در تحقیقات اولیه پلیس 
فلوریدا 2نفر تحت بازجویی  قرار گرفتند. فرانک اسلاتن، همسر 
سابق لیندا که سابقه بدرفتاری با او را داشت و همچنین مردی 
به نام میلز که به عنوان مربی فوتبــال فرزندان مقتول به این 
خانه رفت وآمد داشت اما هر دوی آنها اظهار بی گناهی کردند 
و خیلی زود آزاد شــدند. پس از قتل لیندا در تمام این سال ها 
پسرهایش با مادر بزرگ شان زندگی کردند. این در حالی بود 
که پسران مقتول در همه این سال ها رابطه ای بسیار صمیمی با 
میلز، مربی  فوتبال شان داشتند و حتی عکس او را در اتاق شان 
به دیوار زده بودند. اما حالا و بعد از گذشت 4دهه از قتل لیندا، 
پلیس از طریق دی ان ای موفق شده عامل جنایت را دستگیر 
کند و او کسی نیست جز مربی فوتبال فرزندان مقتول، مردی 
که فرزندان مقتول او را مثل پدرشان دوست داشتند و عکس 
وی را به دیوار اتاق شان زده بودند. ماجرای شناسایی میلز از این 
قرار بود که وی مدتی قبل به دلیل جعل وصیت نامه دستگیر شد. 
وقتی اثر انگشت او روی وصیت نامه جعلی بررسی شد، معلوم 
شد که این اثر انگشت با اثر انگشتی که سال ها قبل بر شیشه 
پنجره اتاق مقتول جا مانده بــود مطابقت دارد. به این ترتیب 
اسرار جنایت فاش و مرد جنایتکار دستگیر شد. او در بازجویی ها 
به قتل لیندا اعتراف کرد و گفت: شــب حادثه افکار شیطانی 
باعث شد که به خانه لیندا بروم. اطراف را گشتم و دیدم پنجره  
اتاق خواب او باز است. وارد خانه شده و با وارد کردن ضربه ای 
به سرش او را بی هوش و به او تجاوز و سپس خفه اش کردم. اما 
عذاب وجدان در این سال ها باعث شد که از فرزندانش حمایت 
کنم و مانند یک پدر به آنها نزدیک شوم. بعد از اعتراف میلز او به 

حبس ابد بدون امکان آزادی مشروط محکوم شد.

قتل بر سر استخدام کارگر بااستعداد
درگیری 2رقیب کاری بر سراستخدام یک کارگر با استعداد، به 
جنایت منجر شد. به گزارش همشهری، چند روز قبل گزارش 
 یک درگیــری مرگبار در یکی از باربری هــای تهران به قاضی

 وحید ناصری، بازپرس جنایی تهران اعلام شد. درگیری میان 
2مرد افغانستانی اتفاق افتاده و به قتل یکی از آنها منجر شده بود. 
برادر مقتول در تحقیقات گفت: حدود 6  ماه قبل به  همراه برادر 
بزرگترم به نام حفیظ به صورت قاچاقی به ایران آمدیم و در یک 
کارگاه ساختمانی مشغول به کار شدیم. چون کارمان خوب بود، 
چند وقت قبل پیشنهاد کار در باربری را به ما دادند اما برادرم 
به خاطر اخلاق بد  سرکارگرمان از آنجا رفت و در جای دیگری 
مشغول شد. او در این مدت مدام از من می خواست تا محل کارم 
را ترک کنم و پیش او بروم. برادر بزرگترم حتی پیشنهاد حقوق 
بالاتر هم به من داده بود تا با او کار کنم. می گفت تو با استعدادی 
و نباید در باربری کار کنی اما من دلم نمی خواست کارم را تغییر 
بدهم. برادرم وقتی دید من راضی نمی شوم، تصمیم گرفت با 
سرکارگرمان به نام حسین صحبت کند. او روز حادثه به باربری 
آمد و از حسین خواست که اجازه دهد من شغل جدید را انتخاب 
کنم اما حســین می گفت به من احتیــاج دارد و مخالف بود. 
صحبت آنها به درگیری ختم شــد و ناگهان حسین با ضربات 

چاقو جان برادرم را گرفت و فرار کرد.

فکر نمی کردم قاتلم
با ثبت اظهارات برادر مقتول، تحقیقات برای دستگیری عامل 
جنایت آغاز شــد تا اینکه پلیس توانست ردپای وی را در یکی 
از ساختمان های در حال ساخت به دســت آورد. قاتل فراری 
به عنوان سرکارگر مشــغول به کار شــده بود که مأموران در 
عملیاتی غافلگیرانه وی را دســتگیر کردند. او در بازجویی ها 
به قتل اعتراف کرد و گفت: من هرگز قصد آدمکشی نداشتم و 
نمی خواستم جان هموطن خود را بگیرم. آن روز مقتول چاقو 
داشت و چون می خواســت برادرش را پیش خودش ببرد، مرا 
تهدید کرد. او تصورش این بود که من اجازه نمی دهم برادرش 
باربری را ترک کند و با چاقو به سمتم حمله و مرا زخمی کرد. من 
هم عصبانی شدم و چاقو را از دستش گرفتم. چند ضربه به او زدم 
و بعد فرار کردم اما اصلا تصورش را هم نمی کردم که مرتکب قتل 
شده ام و هموطنم جانش را از دست داده است. اگر می دانستم او 
جان باخته و تبدیل به قاتل شده ام، قطعا از ایران فرار می کردم.

متهم برای انجام تحقیقات تکمیلی در اختیار کارآگاهان اداره 
دهم پلیس آگاهی قرار گرفت.

خارجی

کوتاه تر  از گزارش

دادسرا

پشــت پــرده ربــودن مدیرعامل یک 
 کارخانــه دار، همســرش بــود کــه با 
اجیر کردن 7گروگانگیر، قصد داشــت 
شوهرش را مهجور نشان بدهد تا بتواند 
تمام اموال او را تصاحب کند اما مرد کارخانه دار با زیرکی 

توانست خودش را از مخمصه نجات بدهد.
به گزارش همشــهری، چند روز قبل مدیر کارخانه ای در 
اطراف تهران از خانه اش خارج شد که به محل کارش برود 
اما در بین راه آمبولانسی سد راهش شد و چند مرد پس از 
پیاده شدن از آن، مرد کارخانه دار را سوار آمبولانس کرده 
و ربودند. آنها او را به یک بیمارستان روانی منتقل و وانمود 
کردند که وی بیماری خطرناک است و به این ترتیب مرد 
کارخانه دار یک هفته در آنجا نگهداری شد تا اینکه با کمک 

وکیلش ثابت شد که بیمار نیست و مرخص شد.

در دادسرای جنایی
مرد کارخانه دار پس از ترک بیمارستان راهی دادسرای 
جنایی تهران شد تا از کسانی که او را ربوده بودند شکایت 
کند. او گفت: وقتی مردان خشــن با ضرب و شتم مرا به 
بیمارستان روانی بردند، مدعی شدند که مشکل روحی 
و روانی دارم و باید تحت درمان قرار بگیرم. هرچه تلاش 

کردم به آنها بگویم من دیوانه نیستم، بی فایده بود. حتی 
وقتی تأکید می کردم مدیر یک کارخانه بزرگ هســتم، 
بیشتر به من شک می کردند. سرانجام توانستم با یکی از 
کارمندان رابطه دوستی برقرار کنم و به او وعده پول دادم 

و توانستم با وکیلم تماس گرفته و از آنجا خلاص شوم.

ردپای همسر
به دســتور بازپرس جنایی تهران، تیمی از مأموران اداره 
یازدهم پلیس آگاهی تهران وارد عمل شدند و با بررسی 
تصاویر دوربین های مداربسته، شماره پلاک آمبولانس را 
به دست آوردند. در مرحله بعد مالک آمبولانس خصوصی 
شناسایی و دستگیر شد. وی اسرار آدم ربایی را فاش کرد 
و گفت: ما به دستور زنی به نام شهرزاد، مرد کارخانه دار را 
ربودیم و او را به بیمارستان روانی انتقال دادیم.وی ادامه 
داد: شهرزاد همسر گروگان بود و به جز من 6 مرد دیگر در 
این ماجرا نقش داشتند. شهرزاد وعده دستمزد خوب به 
ما داد و چون مشکلات مالی داشتیم پذیرفتیم تا وارد این 
بازی عجیب شویم. وی گفت:تمام آمارها را شهرزاد به ما 
داد، مثلا کارخانه شوهرش کجاست و چه زمان هایی در 
آنجا تنهاســت و فرصت خوبی برای اجرای نقشه است. 
اظهارات این مرد کافی بود تا شــهرزاد دستگیر شود. او 

در بازجویی ها گفت: شــوهرم از مشکلات 
روحــی و روانی رنج می برد و مــن بارها از 
او خواسته بودم تا خودش را درمان کند. 
همسرم اما زیر بار نمی رفت و حاضر نبود 
به روانپزشــک مراجعه کند. به همین 
دلیل تصمیــم گرفتم افــرادی را اجیر 
کنم تا همسرم را به مرکز روانی انتقال 
دهند. وی ادامه داد: برای اینکه راز این 
آدم ربایی برملا نشــود، حتی دستگاه 
ضبط فیلم های کارخانــه را هم ربودم و 
در خانه ام مخفی کــرده ام. با اعتراف زن 
جوان، تیم تحقیق راهی خانه وی شــده 
و فیلم های صحنه آدم ربایی را به دســت 
آوردند. این در حالی اســت که بررسی ها 

نشان می دهد زن جوان با اجرای این نقشه 
آدم ربایی و بستری کردن همسرش در مرکز 

روانی، تصمیم داشته برای او پرونده مهجوریت 
درست کند و او را دیوانه نشان بدهد تا بتواند تمام 
اموالش را تصاحب کند. با وجود این تحقیقات در 
این رابطه به دستور بازپرس دادسرای امور جنایی 

پایتخت ادامه دارد.

سردار حسین رحیمی؛ رئیس پلیس امنیت اقتصادی فراجا

زن جوان قاتل پسر 4ساله اش شد
تلاش ها برای یافتن پسری 4ساله که از چند 
روز قبل در اهواز مفقود شده بود به کشف پیکر 
بی جان او منجر شد و بررســی ها نشان داد 

به دست مادرش به قتل رسیده است.
به گزارش همشــهری، چند روز قبل خانواده 
پسر 4ســاله ای به نام کوشــا نزد پلیس اهواز 
رفتند و از مفقود شدن او خبر دادند. آنها گفتند 
پســربچه در نزدیکی خانه واقع در کوی ملت 
مشــغول بازی بوده که یکباره ناپدید شــده و 
هیچ کــس از او اطلاعی نــدارد. از همان موقع 
تحقیقات گســترده ای برای یافتن کوشا آغاز 
شد و خانواده اش نیز در شــبکه های اجتماعی 

تصاویر او را منتشر کرده و از مردم برای یافتنش کمک خواستند. در این بین افراد زیادی 
با خانواده کوشا تماس گرفته و ابراز همدردی کردند. بررسی ها در این باره ادامه داشت 
تا اینکه سرانجام شامگاه یکشنبه مأموران پلیس پیکر بی جان کوشا را در حوالی شهرک 
جانبازان کشف کردند. بررسی جسد نشان می داد که او بر اثر خفگی جانش را از دست 
داده اما معلوم نبود عامل این جنایت هولناک چه کسی است. تجسس ها برای رازگشایی 
از این جنایت خیلی زود به نتیجه رســید و مادر کوشا اعتراف کرد که پسرش را به قتل 
رسانده است. صادق جعفری چگنی، دادستان عمومی و انقلاب مرکز خوزستان با تأیید 
این خبر گفت: جسد کودک برای تشخیص علت تامه مرگ به پزشکی قانونی منتقل شده 
و مادر وی به قتل اعتراف کرده و تحقیقات برای کشف انگیزه وی و سایر عوامل مرتبط 

با موضوع ادامه دارد.



سه شنبه سه شنبه 77 شهریور  شهریور 14021402- شماره - شماره 1288708870

رتبه نخست لرستان

به گفته مدیرکل انتقال خون لرستان، بروجرد یکی از شهرهایی است که در آن آمار 
متقاضیان زن برای اهدای خون به شدت بالاست و برای همین، تصمیم بر این شد که 
یک مرکز اهدای خون بانوان در بروجرد راه اندازی شود. سوری تأکید کرد: »لرستان 
از نظر میزان اهدای خون بانوان در 10سال اخیر در رتبه نخست قرار داشته است. آمار 
5 ماه نخست سال 1402نشان می دهد اهدای خون بانوان افزایشی بوده و پیش بینی 
می کنیم امسال برای یازدهمین سال رتبه نخست اهدای خون در سراسر کشور متعلق 

به لرستان باشد.«
به گفته مدیرکل انتقال خون لرستان، حدود 70درصد از بانوانی که  به مراکز اهدای 
خون در کشــور مراجعه می کنند، متاهل و دارای فرزند هستند. سوری عنوان کرد: 
»برای راحتی مراجعان قسمتی از این مجموعه برای نگهداری کودکان و نونهالان با 

نصب وسایل بازی استاندارد اختصاص یافته است.« 
اداره کل انتقال خون لرســتان درنظــر دارد دومین مرکز اهدای خــون بانوان را در 
شهرستان خرم آباد راه  اندازی کند. سوری در این باره گفت: »درنظر داریم در خرم آباد 
هم یک مرکز اهدای خون بانوان راه اندازی کنیم. یک مرکز جامع اهدای خون 2طبقه 

در حال ساخت است که یک طبقه برای آقایان و یک طبقه برای بانوان خواهد بود.«
 از ســال 1۳۶۳ تا 1400 تنها 4پایگاه انتقال خون در لرستان وجود داشت که سال 
گذشــته 7پایگاه انتقال خون جدید و یک ســردخانه نگهداری پلاســما با ظرفیت 

5500واحد در این استان به بهره برداری رسید.

میزان مراجعه به مراکز اهدای خون

به گفته مدیر مرکز اهدای خون بانوان بروجرد، در سال های گذشته یک مرکز اهدای 
خون بانوان در قم راه اندازی شد که موفق نبود. هادی چگنی به همشهری گفت:  »با 
جست وجوی انجام شده متوجه شدیم که در سال های گذشته یک مرکز اهدای خون در 
قم راه اندازی شده بود، ولی به دلیل اینکه موفق نبود، راه به جایی نبرد. با توجه به اینکه 
میزان مراجعه بانوان به مراکز اهدای خون لرستان به ویژه در بروجرد بسیار بالاست، از 
پنجم شهریور مرکز اهدای خون بانوان بروجرد فعالیت خود را شروع کرد؛ زیرا به پاس 
قدردانی از بانوان این شهرستان لازم بود که یک مرکز اهدای خون مختص بانوان در 

اینجا راه اندازی شود.« 
او ادامه داد: »در دنیا میانگین مراجعه به مراکز انتقال خون بین زنان و مردان 50-50 
است، اما در ایران معمولا گفته می شود زنان دچار کم خونی هستند. به نظر من، این تفکر 
درست نیست و باید برای استقبال زنان از اهدای خون فرهنگسازی صورت بگیرد.« 
مدیر مرکز اهدای خون بانوان بروجرد یادآور شد: »خوشبختانه در لرستان عوامل زیادی 
سبب مراجعه چشمگیر بانوان به مراکز اهدای خون می شود و یکی از عمده عوامل، 
تبلیغات مناسب و لازم برای این کار اســت. اکنون بیشتر از یک دهه است که بانوان 
لرستانی استقبال قابل توجهی از مراکز اهدای خون می کنند. میانگین استقبال بانوان 
شهرستان بروجرد از مراکز انتقال خون به شــدت افزایشی و چند سال است که رتبه 

نخست را در استان به دست می آورد.« 

افتتاح اولین مرکز اهدای خون بانوان کشور
اولین و تنها مرکز اهدای خون بانوان کشور در بروجرد لرستان به صورت رسمی افتتاح شد

محمود مولایی گزارش
روزنامه نگار

اصفهان ؛ رتبه اول تولید ماهیان زینتی 
اصفهان، رتبه اول تولید ماهیان زینتی در کشــور را کسب کرده 
 است. مدیر شیلات و امور آبزیان سازمان جهادکشاورزی اصفهان 
در گفت وگو با همشــهری اعلام کرد: »طی برنامه های اولویت دار 
شیلات استان، برای توسعه آبزی پروری زینتی مقام اول کشور را در 
تولید ماهیان زینتی، با محوریت ارتقای کیفیت تولید و توسعه بازار 
صادرات و ارزآوری برای کشور و تقویت تولید با ایجاد زنجیره تولید 

ماهیان زینتی به دست آورده ایم.«
محمدرضا عباســی افزود: »تولید و صادرات انواع ماهیان زینتی، 
از شهرستان کاشــان انجام می شــود و در ۶ ماه اخیر، صادرات به 
کشورهای ترکیه و عراق صورت گرفته  است. صادرات از ترکیه به 
دیگر کشورهای اروپایی هم انجام می شود. گونه های صادراتی شامل 

انواع سیچلایدها تترا، گلدفیش ها و کوی فیش است.« 
عباسی با اشاره به صادرات، اظهار امیدواری کرد که با حمایت بیشتر 
مسئولان، تقویت و ایجاد زنجیره تولید و با افتتاح شهرک ماهیان 
زینتی استان، جایگاه صادرات ماهیان زینتی استان اصفهان ارتقا 

یابد و در آمار سالانه فائو قرار گیرد.
شهرک ماهیان زینتی در کاشان با مشکل تخصیص آب مواجه بود 
که با رفع این مشکل، روند ساخت این شهرک ادامه  یافته و تاکنون 

40درصد پیشرفت فیزیکی داشته است.
صادرات ماهیان زینتی از سال 1۳98آغاز شده و امسال با کمیت و 
کیفیت مطلوب تری ادامه پیدا کرده  است. به گفته مدیر شیلات و 
امور آبزیان سازمان جهادکشاورزی اصفهان، این برنامه که کمک 
مؤثری در تداوم تولید ماهیان زینتی و ارتقــاء کیفیت گونه های 
تولیدی در کشــور و در اســتان داشته است، توســط تعدادی از 

تولیدکنندگان انجام می شود.
به گفته عباسی، با توجه به اینکه ماهیان زینتی با حداقل نیاز آبی 
تولید می شوند، استقبال سرمایه گذاران برای سرمایه گذاری برای 

تولید و پرورش این ماهیان بسیار خوب بوده است.
مدیر شیلات و امور آبزیان سازمان جهادکشاورزی اصفهان درباره 
مشکلات تولیدکنندگان ماهیان زینتی یادآور شد: »تولیدکنندگان 
ماهیان زینتی استان با مشکلاتی همچون دریافت تسهیلات، تأمین 

غذا و... برای ماهیان زینتی و نگهداری از آنها مواجه هستند.«
1۶شهرستان در اصفهان، ماهی زینتی تولید می کنند که بیشترین 
آمار تولید به ترتیب مربوط به کاشان، نجف آباد  و اصفهان است که به 
سایر استان ها از جمله تهران، مرکزی، مشهد و مناطق جنوبی کشور 
نیز صادر می شود.  شهرستان های سمیرم، فریدونشهر، اصفهان و 
گلپایگان به دلیل برخورداری از آب های جاری بیش از 2 هزار تن 

آبزیان خوراکی تولید می کنند.
علاوه بر اصفهان در استان های دیگر ازجمله همدان، فارس، قزوین، 
کرمانشاه، خراسان شمالی و کردســتان هم ماهیان زینتی تولید 
می شود. آمارها نشــان می دهد که تولید هر50 هزار قطعه ماهی 

تزئینی، موجب اشتغال یک نفر می شود.

میز خبر عدد خبر

خبر روز 

 رونمایی از نخستین شناور تفریحی
در نوشهر 

نخستین شناور تفریحی ســاحلی با نام »مارینا خزر« در آب های 
ساحلی نوشهر رونمایی شد. فعالیت گردشگری دریا در مازندران با 
حدود 400 کیلومتر محدوده ساحلی در گذشته صفر بوده که این 
صنعت با آغاز فعالیت نخستین شناور تفریحی ساحلی مارینا خزر 
در نوشهر رونق می گیرد. به گزارش ایرنا، استاندار مازندران گفت: 
»تا امروز موفق نشدیم حدود 10 درصد اقتصاد دریا را هم استفاده 
کنیم، البته در فعالیت های دریایی کارهای خوبی صورت گرفت اما 
کافی نیست.«  سید محمود حسینی پور افزود: »از آنجایی که زوم 
منطقه آزاد بندر نوشهر، جزو منطقه آزاد گردشگری قرار گرفت بندر 
نوشهر به عنوان هاب گردشگری انتخاب می شود، هر چند به طرح 
مناطق آزاد مازندران  شورای نگهبان ایراد گرفت، اما در یک ماه آینده 
نهایی می شــود.« او ادامه داد: »در زمان حاضر حدود40 میلیون 
مسافر و گردشگر وارد مازندران می شود. اگر در صنعت گردشگری 
تلاش شود و این صنعت رونق بگیرد به طور حتم سبب بهبود فضای 
کسب وکار و رونق اقتصادی استان می شود. ضروری است حداقل 
500 شناور دریایی داشته باشیم و اینک در زمان حاضر در حال تهیه 
شناور کروز هستیم.« حسینی پور تصریح کرد: »هر شهرستان برای 
خود موقعیت های ممتاز شامل دریا و جنگل و آثار طبیعی و تاریخی 
دارد که می تواند در خلق ثروت و بهبود فضای کســب وکار مورد 
استفاده قرار بگیرد.« استاندار مازندران تصریح کرد: »بزرگ ترین 
طرح دریایی آزادراه چالوس- رامسر هفت جزیره دارد که به زودی 
 کلنگ زنی می شود و در همین ارتباط نیز مســئولان امر باید افق

 20 ساله توسعه نوشهر را آماده کنند.«

 بزرگ ترین کارخانه
شیشه خاورمیانه  در ملایر

عملیات اجرایــی بزرگ تریــن کارخانــه شیشــه خاورمیانه با 
سرمایه گذاری 80 هزار میلیارد ریال در شهرستان ملایر آغاز شد. 
به گزارش همشهری، این پروژه یکی از 275 طرح شهرستان ملایر 
در هفته دولت است که عملیات اجرایی اش آغاز شد. طرح های هفته 
دولت در ملایر با 140 هزار میلیارد ریال در مرحله افتتاح قرار دارند.
کارخانه شیشه ملایر که به گفته معاون استاندار همدان، بزرگ ترین 
سرمایه گذاری تاریخ ملایر است در مرحله اول برای 250 نفر به طور 
مستقیم اشتغال زایی می کند. »ســلمان اسماعیلی« گفت: »این 
پروژه در مرحله پایانی با 80 هزار میلیارد ریال اجرا می شود و مقرر 
شده تا هفته دولت ســال 140۳مرحله نخست آن به بهره برداری 
برســد.«  وی در ادامه به پروژه خط ریلی ملایر- همدان اشــاره 
کرد و گفت: »این طرح نیز در دســت اجراست و ملایر را به شمال 
غرب تا خوزستان متصل می کند که تا پایان سال گذشته 2 هزار و 
9۶0 میلیارد ریال برای اجرای این پروژه استراتژیک هزینه شد و 

2 ایستگاه در محور طاسبندی و کهریز ملایر احداث خواهد شد.«
بیشتر محصول تولیدی این کارخانه صادراتی است و به همین دلیل 
در نزدیکی خط راه آهن احداث شده اســت. به گفته اسماعیلی، در 

مرحله پایانی برای 1500 نفر شغل ایجاد می شود.

معــاون بهبــود تولیــدات گیاهــی ســازمان 
جهادکشــاورزی قزویــن از خریــد تضمینــی 
گندم تا ۱۹۰ هزار تن برای سال زراعی جاری 
در این استان خبر داد. به گزارش ایلنا، علی 
راه انجــام افــزود: »ایــن میــزان خریــد گندم 
نسبت به مدت مشــابه ســال قبل 8درصد 
افزایش داشــته است. ســال قبل ۱۷۶ هزار 
تن گنــدم از کشــاورزان قزوینی خریــداری و 

ذخیره سازی شده بود.«

190
هزار  

مدیــرکل نوســازی مــدارس خوزســتان 
گفــت: »۱۱5کلاس درس در مناطــق 
مختلــف ایــن اســتان بــه بهره بــرداری 
می رســد.« بــه گــزارش مهــر، محمــد 
»تعــداد  کــرد:  اظهــار  ســعیدی پور 
۱۷88پروژه آموزشــی در استان در حال 
اجراســت. مجموع زیربنــای پروژه های 
بهره برداری شده بیش از ۹2۰۰مترمربع 
بــا صــرف اعتبــاری برابــر بــا 5۹ میلیارد 

تومان است.«

115
کلاس  

افزایش تولیدات صنایع تبدیلی در هرمزگان
عباس مویدی، رئیس سازمان جهادکشاورزی هرمزگان: با اضافه شدن 2 واحد بسته بندی و فرآوری آبزیان در میناب، توان 
استان در زمینه تولیدات صنایع تبدیلی و غذایی، ۳۳ درصد افزایش داشته است. ۳۱ واحد صنایع تبدیلی مواد غذایی در 
میناب با ظرفیت جذب 2۴۳ هزار تن ماده خام فعالیت دارد که یکهزار و ۶۳ نفر اشتغال زایی مستقیم ایجاد کرده است.

یزد، نخستین استان مجری جهش تولید دانش بنیان
مهران فاطمی، استاندار یزد:   ما در استان یزد ۳محور را برای تغییر  حرکت اقتصاد منبع محور به سمت اقتصاد 
دانش محور دنبال می کنیم و به عنوان سند یزدنوین آن را پیگیری خواهیم کرد. محور اول صنعت نوآور است 

و یزد، نخستین استان مجری قانون جهش تولید دانش بنیان شده است . 

خوزستانعکس نوشت

تردد زائران از مرز شلمچه
با وجود افزایش زائران اربعین در مرز شلمچه، ولی تردد 

همچنان روان است. گذرگاه مرزی شلمچه یکی از مرزهای 
رسمی ایران برای تردد زائران به منظور حضور در مراسم بزرگ 

اربعین حسینی در کشور عراق است. عکس: مهر  

اصفهان

همدان

مازندران
تولید ماهیان زینتی  به روایت آمار

مزرعه پرورش ماهیان زینتی  

1635
واحد در کشور

تولید ماهیان زینتی در کشور  

500
میلیون قطعه در سال

شاغلان  

12387نفر 

اصفهان

40
میلیون قطعه

10
میلیون قطعه

1
میلیون قطعه

فارس

کرمانشاه

قزوین

فاضــلاب و  آب  شــرکت   مدیرعامــل 
خراســان رضوی گفت: »۱8 طــرح حوزه آب 
شــرب در 8شهرســتان اســتان افتتاح شــد 
و حــدود ۱۷5 هــزار نفــر جمعیت ســاکن در 
این شهرستان ها از مزایای طرح های افتتاح 

شده برخوردار شده اند.«
به گزارش ایرنا، حسین امامی افزود: »اعتبار 
صرف شــده برای اجــرای ایــن تعــداد طرح، 
8۶۶ میلیارد ریال از محل منابع محرومیت 

زدایی، استانی و ملی است.«

18
طرح  

خراسان رضوی

 مدیرکل بنیاد مسکن فارس درباره ارزیابی 
زلزلــه 28مــرداد شهرســتان »اوز« گفــت: 
» کارشناســان بنیــاد مســکن 5۰۹واحــد 
مسکونی و تجاری را مورد بازدید قرار دادند 
که به علت شدت خسارت ها ۳۰۷واحد نیاز 

به احداث مجدد دارد.«
به گزارش ایلنا، سیدعلیرضا حمیدی افزود: 
»بنیاد مســکن با تخریب و آواربــرداری این 
واحدهای خسارت دیده با مشارکت ساکنان 
و شــهروندان نســبت به اعطای تســهیلات 

اقدام خواهد کرد.« 

307
واحد  

فارس

خوزستان

 دیروزتنهــا مرکز اهــدای خون 
بانوان کشور در شهرستان بروجرد   

لرستان راه اندازی شد. 
میزان مراجعه بانــوان به مراکز 
اهدای خون لرستان همیشه بالا 
بوده است؛ به ویژه در شهرستان 
بروجرد؛ به همین دلیل، یک مرکز 
انتقال خون در این شهرستان که 
حدود 6سال تعطیل بود، بازسازی 
و بهسازی شد تا با تجهیزات جدید 
فقط به بانوان بروجردی اختصاص 

یابد.
مدیرکل انتقال خون لرســتان با 
تأیید این خبر به همشهری گفت: 
»این مرکز انتقال خون که تعطیل 
بود، با تمهیدات اندیشیده شده، 
حالا به یک مرکــز اهدای خون 

بانوان با تجهیــزات لازم تبدیل 
شده است.« 

علی سوری ادامه داد: »بروجرد در 
میان دیگر شهرستان های لرستان 
بیشترین میزان اهدای خون بانوان 
را دارد. برای اینکه زنان بروجردی 
در یک مرکز جدیــد که مختص 
بانوان اســت، بتواننــد با خیالی 
آسوده خون اهدا کنند، امکانات 
ویژه ای را درنظر گرفتیم. در این 
مرکز یک اتاق کودک تعبیه شده 
و بانوان می توانند با فرزندان خود 
به مرکز اهدای خون مراجعه کنند. 
حتی در حیاط مرکز اهدای خون 
وسایل بازی برای کودکان درنظر 
گرفته شده تا فضای مناسبی برای 
بانوان و فرزندانشان به وجود بیاید. 
مطمئنا بانوانی که به مرکز اهدای 
خون بروجــرد مراجعه می کنند، 
دیگر دغدغه نگهداری از  فرزندان 

خود را نخواهند داشت.« 

 بالاترین آمار اهدا خون 
در استان ها  )سال 1400(
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آبی و 
آبی تر

 
هفته ســوم لیگ برتر با پیروزی استقلال بر 
همنام خوزستانی اش در ورزشگاه آزادی آغاز 
شد. جواد نكونام بازی را با ترکیبی متفاوت از 
بازی های گذشــته آغاز کرد. آرمان رمضانی 
و مهرداد محمدی بــرای اولین بار در ترکیب 
اصلی قــرار گرفتند؛ آرمــان در نوک حمله 
جانشین ارسلان مطهری شــد و مهرداد هم 
جای جعفر ســلمانی را در ترکیب گرفت. در 
خط دفاعی اما همان ترکیب بازی با سپاهان 
در مقابل اســتقلال خوزســتان هم به زمین 
رفتند. به این ترتیب تعــداد بازیكنانی که در 
لیست مازاد نكونام بودند اما به ترکیب اصلی 
رسیدند کمی بیشتر از قبل شد. آبی ها بازی 
را به قصد 3امتیاز آغــاز کردند و کوین یامگا 
که به ســمت چپ زمین منتقل شده بود در 
هنگام حملات به سمت دروازه حریف متمایل 
می شــد تا شــاید در گلزنی به کمک آرمان 
رمضانی بیاید. مهرداد محمدی هم در جناح 
راســت جای یامگا را گرفته بود و نفوذهایی 
از آن ســمت انجام می داد امــا تمرکزش را 
بیشتر روی تمارض و خطا گرفتن از مدافعان 
حریف گذاشــته بود. در حالی که اســتقلال 
خوزســتان هم یكی دو حمله خطرناک روی 
دروازه میزبان داشــت، نیمــه اول بدون گل 
تمام شــد. در شــروع نیمه دوم اما استقلال 
خیلی زود به گل رســید. ضربه ایستگاهی را 
مهدی مهدی پور روی دروازه ارســال کرد و 
مهرداد محمدی با ضربه ســر دروازه فرزین 
گروســیان را باز کرد. اســتقلال خوزستان 
در این نیمه هم یكــی دو موقعیت خطرناک 
ایجاد کرد که کم دقتی مهاجمان و درخشش 
حسین حســینی دروازه آبی پوشان را بسته 
نگه داشــت. در نهایت شــاگردان نكونام  به 
سومین برد خودشان رسیدند و البته هزارمین 
گل اســتقلال در تاریخ لیگ برتــر نیز به نام 

مهرداد محمدی ثبت شد.

آخرین وضعیت میزبانی 
رقبای تیم های ایرانــی در لیگ قهرمانان چه 
کیفیتی دارنــد؟ نمایندگان فوتبــال ایران 
چطور می توانند به مرحله بعدی صعود کنند؟ 
و چقدر شــانس صعود دارند؟ و اگر از مرحله 
گروهی صعود کنند، شرایطشــان در مرحله 
بعدی چطور خواهد بود؟ شاید این روزها بعد از 
مشخص شدن حریفان ایران در لیگ قهرمانان 
آسیا باید به این سؤالات فكر کرد، اما باید همه 
این سؤال ها را کنار گذاشت؛ در شرایط فعلی 
در فوتبال ایران فقط یک سؤال اهمیت دارد؛ 
اینكه محل میزبانی تیم هــای ایرانی در لیگ 
قهرمانان، کدام ورزشــگاه خواهــد بود؟ این 
بزرگ ترین و جدی ترین دغدغه این روزهای 

فوتبال ایران است.

   وزارت خارجه و یک احتمال مثبت
اینكه کنفدراسیون فوتبال آســیا دقیقا چه 
خوابی برای دوئل ایرانی ها و عربستانی ها در 
لیگ قهرمانان دیده، هنوز مشخص نیست. از 
یک سو رســانه های عربی از برگزاری بازی در 
زمین بی طرف خبر می دهند و از سوی دیگر، 
برخی مقامات از رایزنی های مثبت بین 2کشور 
صحبت به میــان می آورند. ناصــر کنعانی، 
سخنگوی وزارت خارجه نیز به صورت رسمی 
خبر مذاکره 2کشور بر سر این ماجرا را تأیید 
کرده اســت: »اخیرا بین وزرای امور خارجه 
ایران و عربستان تبادل پیامی صورت گرفته 
و در این پیام وزیر امور خارجــه ایران تأکید 
کردند که متناســب با فضای جدید حاکم بر 
روابط 2کشــور، اساســا اجرای مصوبه قبلی 
کنفدراســیون فوتبال آسیا مبنی بر برگزاری 
مســابقات تیم های ورزشــی 2کشور در یک 
کشــور ثالث، موضوعیتی نــدارد و می تواند 
این مســابقات در زمین های 2کشــور انجام 
شود.« کنعانی فعلا همه  چیز را مثبت ارزیابی 
می کند اما تصمیم نهایــی در این خصوص را 

کنفدراسیون فوتبال آسیا خواهد گرفت.

   خانه در خان آخر 
براساس تقویمی که از سوی کنفدراسیون آسیا 
اعلام شده، ورزشگاه آزادی میزبان دیدارهای 
خانگی نســاجی و پرســپولیس خواهد بود. 
البته ای اف سی فعلا در مقابل نام ورزشگاه در 
دیدارهای تیم های ایرانی و عربستانی چیزی 
ننوشــته و تصمیم در این مــورد را به آینده 
موکول کرده اســت. با این حال، به طور کلی 
میزبانی در آسیا دوباره به ایران برگشته است. 
البته این میزبانی منوط به بازدید نمایندگان 
کنفدراســیون آســیا از آزادی و نقش جهان 
خواهد بود. ظاهــرا نمایندگان ای اف ســی 
خیلی زود به تهران و اصفهان ســفر می کنند 
تا شرایط لازم برای وارد کردن وی ای آر به این 

دو ورزشگاه را بررسی کنند.
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 ولی این تیم تلاش می کند در پایان فصل سهمیه آسیا را به دست بیاورد
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اینکشتیبهساحلنمیرسد
 در مورد اختلاف جواد نکونام و مدیران باشگاه

 که انگار قابل حل نیست

بازی استقلال و استقلال خوزســتان در شرایطی در هفته چهارم 
لیگ برتر برگزار شد که فضای حاکم بر اردوگاه آبی پوشان پایتخت 
به طور کامل تحت تأثیر اظهارات تند، گزنده و طعنه آمیز سرمربی 
این تیم قرار داشــت. جواد نکونام که با حجت کریمی به استقلال 
آمد، در همان ابتدای کار با تغییرات مدیریتی مواجه شد. شکست 
باشگاه در داستان جذب علیرضا بیرانوند، کل کادر مدیریتی قبلی 
را قربانی کرد. همه رفتند تا مطابق آنچه هواداران می خواســتند، 
علی خطیر روی کرسی مدیریت باشــگاه تکیه بزند. نکته عجیب 
اما اینکه از همان ابتدا بین خطیر و نکونام تنش به وجود آمد و این 
داستان تا همین حالا ادامه داشته است. درحالی که ده ها نشانه از 
اختلاف عمیق و جدی بین دو طرف به چشــم می خورد، به ندرت 
می توان حتی یک مصاحبه یا چند جمله حمایت آمیز از نکونام در 

مورد خطیر پیدا کرد.
آخرین پرده از طغیان سرمربی اســتقلال علیه مدیرعامل باشگاه 
اما پیش از بازی با استقلال خوزســتان اکران شد؛ زمانی که نکو 
ماجرای اخراج دســتیاران خارجی اش از هتــل به دلیل بدهی را 
تأیید و تکذیبیه باشگاه در این زمینه را تکذیب کرد! او در همین 
مصاحبه عبارات تندی را علیه مدیران تیمش به کار برد؛ ازجمله 
اینکه: »بعضی ها در باشگاه، منافع استقلال را معامله می کنند.« یا 
این یکی: »تمام این اتفاقات برای این است که نکونام از استقلال 
برود! از روز اول بنا بر این بود من از اســتقلال بروم، اما نمی روم، 
به خاطر هواداران و لطفی که از روز اول داشتند. من 11تا 13بازیکن 
هم داشته باشم کافی اســت.« جواد در بخش دیگری از نشست 
خبری اش هم با استفاده از افعال معکوس، مدعی شد روابطش با 
مدیریت باشگاه »عالی است« و به این ترتیب بساط خنده و تفریح 

حضار را فراهم کرد.
فارغ از اینکه در این غائله حق با چه کسی است و چه کسی بیشتر 
تقصیر دارد، به نظر می رسد کشتی استقلال با این وضع به ساحل 
آرامش نخواهد رســید. این یعنی بعید اســت نکونام و خطیر در 
درازمدت با هم کار کنند و تیم صاحب موفقیت های چشمگیر شود. 

این حدس ماست که البته امیدواریم غلط از آب دربیاید!

باختدرخونمابود
تیم ملی بسکتبال ایران آسان ترین بازی خود در مرحله گروهی جام جهانی را به 

ساحل عاج، تصمیم های نادرست سرمربی تیم و بی تجربگی بازیکنان باتجربه باخت

جواد نصرتی|  نمایش ناامیدکننده بســکتبال ایران در 
جام جهانی، در بــازی دوم هم ادامه داشــت و تیم ملی، 
آسان ترین بازی خود در مرحله گروهی را به ساحل عاج، 
تصمیم های نادرست سرمربی تیم و بی تجربگی بازیکنان 
باتجربه تیم آن هم در لحظاتی که بیشتر از هر چیزی به 

حواس جمعی شان نیاز داشتیم، واگذار کرد.
تیم ملی که شــروعی امیدوارکننده با جوانانش داشت، 
در پایان 4کوارتر، با نتیجه 71 بر 69 شکســت خورد و 
نخســتین برد ســاحل عاج در جام جهانی را به این تیم 
هدیه کرد. ایران با وجود تصمیمات نادرســت سرمربی 
و اشــتباهات فردی باورنکردنی، حتی تا ثانیه های آخر 
بازی، تیم برتر بود و 13ثانیه مانده به پایان بازی، با 2امتیاز 
ارسلان کاظمی، 69 بر 68 پیش افتاد اما خطای ناشیانه 
محمد امینی روی اقدام ســولو دیاباته در آخرین حمله 
ساحل عاج، نه فقط 2پنالتی به تیم رقیب داد که باعث شد 
هاکان دمیر سرمربی تیم ملی، مثل آتشفشان منفجر شود 
و یک فول فنی هم به او داده شــد تا ساحل عاج، صاحب 
3پنالتی شــود. دیاباته، هر 3پرتــاب را گل کرد و بهنام 
یخچالی، مؤثرترین بازیکن ایران و بهترین بازیکن زمین، 
نتوانست در 6ثانیه باقیمانده 3امتیازی اش را گل کند و 

بازی به نفع تیم آفریقایی به پایان رسید.
ســاحل عاج، حریفی به شــدت ضعیف تر از برزیل بود 
که در بازی اول ایران را 100 بر 59 شکســت داده بود، 
اما همچنــان به راحتی تــوپ را می چرخانــد و تقریبا 
به راحتی در بیشــتر حملاتش موفق می شد در بیرون 
خط 3امتیازی بــرای خودش یک اوپن شــات )پرتاب 
بدون دفاع( جفت و جور کند. آنها در نفوذها هم چندان 
کار سختی نداشــتند و بارها حتی در مواردی با وجود 
حضور بازیکنان ایران به راحتی خودشــان را به ســبد 
ایران می رســاندند. با این حال، همیــن تیم در کوارتر 

اول زیر سایه عملکرد بازیکنان جوان ایران و به خصوص 
محمد امینی بود. امینی یک تنه فاصله عقب افتاده اولیه 
را جبران کرد و ایــران در پایان کوارتــر، 20 بر 15 به 
برتری رسید. در کنار او، دیگر اســتارترهای تیم یعنی 
بهنام یخچالی، پیتر گریگوریان، جلال آقامیری و حسن 
علی اکبری هم عملکرد روان و خوب و امیدوارکننده ای 
داشــتند اما تغییر گســترده در ترکیب تیم در شروع 
کوارتر دوم، برندگــی تیم ایران را کاهــش داد و آن را 
کند کرد و همین باعث شــد این کوارتر بــا نتیجه 22 
بر 15 به نفع ســاحل عاج به پایان برســد. اصرار هاکان 
دمیر در ادامه بازی بر تغییر مداوم ترکیب و اســتفاده 
طولانی مدت از بازیکنان مسن تر، بارها روند خوب تیمی 
ایران را کاهش داد و برخــی خطاهای نابجا و بی مورد و 
ترن اوورهای ناشیانه و بهت آور، در نهایت یک برد نسبتا 
آسان را از ایران گرفت. ســاحل عاج هوشمندانه از این 
لو دادن های تــوپ بهره برد و 16امتیــازش را از همین 

اشتباهات بازیکنان ایران کسب کرد.
نکته مثبت این بازی، عملکرد بازیکنــان جوان تیم بود 
که توانستند بعد از تجربه تلخ در برابر برزیل، خود را پیدا 
کنند و با جســارت و اعتماد به نفس بالا بــه زمین بروند. 
هرچند عملکردشان نتوانست دمیر را قانع کند که دقایق 
بیشــتری از بازی را به آنها بســپارد و با تعویض هایش، 

فرصت بازی بیشتر و البته برد را از ایران گرفت.
با توجه به پیروزی خیره کننده ژاپن در برابر فنلاند، برد در 
این بازی می توانست امید ایران برای صعود به المپیک را 
زنده نگه دارد چون فقط بهترین تیم آسیایی از این منطقه 
به المپیک می رود، اما حــالا ایران با ماموریت غیرممکن 
پیروزی مقابل اســپانیا، مدافع عنوان قهرمانی در بازی 
آخر مواجه است. ایران و اســپانیا چهارشنبه عصر با هم 

دیدار خواهند کرد.

پیکانرسول-تانکژوزه
سپاهان بعد از 6برد متوالی امشب به زمین پیکان می رود که سال قبل 

شاگردان مورایس را شکست داد
هفته چهــارم لیگ برتــر فوتبال ایران امشــب با 
برگزاری 3بازی پیگیری می شود که در مهم ترین 
مسابقه، ســپاهانی های صدرنشــین به میهمانی 
پیکان تهران می روند. ســپاهان بعد از 3هفته تنها 
تیمی اســت که حداکثر امتیازات را کسب کرده و 
البته در مقابل، پیکان هم ازجمله تیم هایی اســت 
که هنوز هیچ شکستی نداشته  است. مصاف این دو 
تیم بیش از هر چیز یادآور بازی فصل گذشته آنها 
در تهران اســت که با شکست یک بر صفر سپاهان 
به پایان رسید و همان نتیجه در پایان فصل به یکی 
از دلایل قهرمان نشــدن اصفهانی ها تبدیل شــد. 
روز دهم دی ماه  1401دو تیم پیکان و ســپاهان 
در چارچوب هفته چهاردهم لیگ برتر در کرج به 
مصاف هم رفتند کــه میزبان با تک گل محمدعلی 
کاظمی بر تیم پرســتاره مورایــس غلبه کرد. اگر 
ســپاهان در آن مســابقه حتی یک مساوی هم از 
پیکان گرفته بود در پایان فصل قهرمانی را از دست 
نمی داد و به این ترتیب پیــکان هم مثل ملوان به 
یکی از موانع قهرمانی زردپوشان بدل شد. امسال 
اما تیم پرقدرت و پرستاره اصفهان تصمیم گرفته از 
همین ابتدای فصل حداکثر امتیازات را درو کند و 
سرنوشت قهرمانی را به قضا و قدر نسپارد. سپاهان 
با احتســاب 3بردی که در هفته های پایانی فصل 
گذشته به دست آورد، حالا 6بازی متوالی را در لیگ 
برده و می تواند به سمت رکوردشکنی هم حرکت 
کند. بعد از آنکه پرسپولیسی ها هفته گذشته روی 
9برد متوالی متوقف شدند و در دهمین بازی مقابل 
ذوب آهن ناکام ماندند، حالا ســپاهان اســت که 
فرصت حمله به این رکورد تاریخــی را در اختیار 
دارد. در ترکیــب این تیم امیــد نورافکن و محمد 
کریمی همچنــان مصدومند امــا مورایس برای 
پرکردن جای خالی آنها به اندازه کافی بازیکن دارد؛ 
چنان که حتی بازیکن جوانــی چون محمدجواد 
حســین نژاد نیز به محض اینکه فرصت حضور در 
میدان را پیدا کرد نشــان داد زردپوشــان از چه 

پتانســیل بالایی روی نیمکت برخوردارند. حریف 
امشب سپاهان در 3بازی قبلی به 3مساوی متوالی 
رسیده است. تیم رســول خطیبی در هفته اول تا 
مرز بردن نساجی پیش رفت و هفته گذشته هم تا 
دقایق تلف شده بعد از دقیقه 90 صنعت نفت را در 
آبادان شکست داده بود اما هر دوی این پیروزی ها 
از دست رفت و با احتســاب یک تساوی بدون گل 
مقابل گل گهر، حالا پیکانی ها صاحب 3مساوی از 

3بازی هستند.

قائمشهر؛بهشتبرزیلیها
در 2 بازی دیگر امشب، نساجی و گل گهر به ترتیب 
میزبان صنعت  نفت و ملوان هســتند. نســاجی که 
یکی از 3نماینده ایران در لیگ قهرمانان آسیاست 
در فصل جدید هنوز نتوانســته به پیروزی برسد و 
از آخرین پیروزی اش در لیگ حدودا 6ماه ســپری 
شده است. قائمشهری های تشنه پیروزی، امشب در 
مقابل نفت آبادان سراپا حمله خواهند بود و باید دید 
می توانند بالاخره طلســم نبردن ها را بشکنند یا نه. 
صنعت نفت البته در فصول اخیر به گربه سیاه نساجی 
بدل شــده و به خصوص در قائمشــهر نتایج بسیار 
خوبی مقابل این تیم گرفته اســت. طی 5فصلی که 
نساجی در لیگ برتر حضور داشته، بازی های این 2 
تیم در قائمشهر با 4برد برای آبادانی ها و یک مساوی 
به پایان رسیده است. جالب اینکه نتایج صنعت نفت 
در آبادان به خوبی قائمشهر نبوده است، اگرچه در 
جنوب هم هرگز تیم شــمالی به پیروزی نرســیده 
است. در دیگر بازی امشب هم 2 تیم ملوان و گل گهر 
در شهر سیرجان به مصاف هم می روند؛ 2 تیم موفق 
هفته گذشــته که هر دو موفق به کســب 3امتیاز 
شــدند. ملوان با زدن 4گل به فولاد پرگل ترین برد 
فصل در 3هفته اول را به نام خودش رقم زد و امشب 
به زمین تیمی می رود که طی 3بازی ابتدایی هیچ 
گلی دریافت نکرده اســت. گل گهر امشــب حتی 

شانس صدرنشین شدن در لیگ را هم دارد.

نكته بازی

وز سوژه ر

خباصلاچیزینگویید!
یکی از حواشی بازی سپاهان و استقلال که مورد توجه قرار گرفت، 
مربوط می شــد به خوش و بش فرشــاد احمدزاده و جواد نکونام. 
هافبک سپاهان که از جمله بازیکنان مورد علاقه نکونام هم هست 
و در فولاد با او کار کرده، قبل از بازی با سرمربی استقلال روبوسی 
کرد و در گــوش او چیزی گفت. بعد هم نکونام در گوش فرشــاد 
چیز دیگری گفت و باز دو طرف خندیدند. هر دو هم نهایت تلاش 
خودشان را به کار بردند تا مثل مسی و ژاوی، جلوی دهان خود را 
بگیرند. با این حال حواس شان نبود که موبایل خبرنگاران خیلی 
نزدیک است و صدا را ضبط می کند. خلاصه کلماتی که شنیده شد 
و در مورد پیراهن خاص و خوش یمن نکونام بود، حسابی سوژه شد. 

خب اصلا چه کاری است از این حرف ها بزنید دوستان؟

فقطبهخاطرمصدومیتاست؟
بعد از آنکه سردار آزمون به رم پیوست، شایعاتی در مورد تصمیم 
این بازیکن برای غیبت در جام ملت های آسیا به گوش رسید. گفته 
شد آزمون به باشــگاه ایتالیایی قول داده در این مسابقات شرکت 
نکند. داستان عجیبی بود که خود سردار به آن واکنش نشان نداد 
و امیر قلعه نویی هم ابراز بی اطلاعی کرد. هنوز معلوم نیســت آن 
موضوع چقدر جدی بود اما سرمربی تیم ملی این بازیکن را برای 
اردوی شهریور و بازی دوستانه با بلغارستان و آنگولا دعوت نکرد. 
سایت فدراسیون نوشته ســردار مصدوم است، درحالی که به نظر 
می رسد آســیب دیدگی آزمون پایان یافته و او تست های پزشکی 
رم را هم با موفقیت پشت سر گذاشته است. به هر حال بعدا معلوم 
می شود خط خوردن آزمون فقط به خاطر مصدومیت بوده یا دلایل 

دیگری هم داشته است!

خبقرارشدشماقویترباشی!
شــروع فصل برای تراکتوری ها اصــلا جالب نبــود و آنها پس از 
2شکست در برابر سپاهان و پرسپولیس در لیگ برتر، در پلی آف 
آسیا هم مقابل شارجه امارات شکست خوردند. همین مسئله باعث 
شد پاکو خمز تحت فشار انتقادات قرار بگیرد و حتی هواداران هم 
علیه او شعارهایی ســر بدهند. خمز اما در نشست خبری پیش از 
بازی با مس رفسنجان از خودش دفاع کرد و گفت: »در این مدت با 
تیم های برتر از خودمان بازی کرده ایم. هواداران باید توجه داشته 
باشند که اگر مقابل تیم های ضعیف تر از خودمان ببازیم مشکلات 
آغاز می شــود.« خب همه ماجرا همین اســت که تراکتور شما را 
نگه داشــت و کلی هم خرج تیم کرد تا از رقبایی مثل پرسپولیس 
و ســپاهان ضعیف تر نباشــید، وگرنه اگر قرار به پیروزی در برابر 

تیم های ضعیف تر باشد که مربی لالیگایی لازم نیست!

 امیرحســین اعظمی|  محمدرضا اخباری بعد از چند سال 
حضور در تراکتــور، در نهایت از این تیم جدا شــد تا این بار در 
گل گهر ســیرجان چالش های جدیدی را تجربه کند. اخباری 
فصل جدید لیگ برتر را با 3کلین شــیت پیاپی شــروع کرد؛ 
هرچند که خودش تأکید می کنــد ملاک یک دروازه بان خوب 
فقط نمی تواند کلین شــیت کردن باشــد. اخباری درخصوص 
شرایط گل گهر و مســائل مختلف دیگر به سؤالات همشهری 

پاسخ می دهد.

   از 3بازی ابتدایی 7امتیاز گرفته اید و به نظر 
می رسد همه  چیز در گل گهر خوب پیش می رود؟

بله، خوشــبختانه امسال تیم یکدســتی داریم و با اضافه شدن 
بازیکنان خارجی جدید قطعا شرایط تیم بهتر هم خواهد شد. 
خدا را شــکر که 7امتیاز گرفتیم و امیدوارم ایــن روند را ادامه 

دهیم.

   کارکردن بــا اوزونیدیس مربی 
یونانی چطور اســت؟ ظاهرا او مربی 

کم سروصدایی است؟
او یک مربی آرام و جنتلمن است که 

توجهی به حاشیه ها ندارد و تمام 
تمرکزش روی گل گهر است تا 
تیمش بتواند بهترین کیفیت 

را داشته باشد.

   ولی خوشحالی 
او بعد از بازی با نساجی، 

حاشیه هایی درست کرد.
او به ســمت یکی از کمک های 

ایرانی اش خوشحالی کرد و همین 
موضوع باعث شد تا سوءتفاهمی ایجاد 

شود. شما دیدید که اوزونیدیس بعد از بازی 
هم در کنفرانس عذرخواهی کرد. او به هیچ عنوان 

اهل حاشیه نیست.

   بعید است گل گهر شانســی برای قهرمانی 
داشته باشد. فکر می کنی امســال چه رتبه ای به دست 

بیاورید؟
تیم ما از لحاظ فنی پتانسیل خوبی دارد ولی باید صادقانه گفت 
که با وجود سه چهار تیمی که در بالای جدول هستند، رسیدن 
به قهرمانی غیرممکن است. با این حال، تلاش می کنیم در پایان 
فصل سهمیه آسیا را به دست بیاوریم، در ضمن جام حذفی هم 
جام شگفتی هاست و همه تیم ها برای خودشان شانس قهرمانی 

قائل هستند که ما هم از این قضیه مستثنی نیستیم.

   لیگ امسال را با 3کلین شیت شروع کردی. در 
این خصوص صحبت می کنی؟

خدا را شــکر می کنم که شــرایط خوبی دارم. بعد از آمدن به 
سیرجان انگیزه های شخصی داشــتم تا خودم را اثبات کنم و 

امیدوارم در ادامه نیز جواب اعتماد باشگاه و کادر فنی را بدهم.

    بیشــترین کلین شــیتی که در یک فصل 
داشته ای، چند بازی بوده؟

فکر می کنم 14 یا 15بازی بود که در یــک فصل گلی دریافت 
نکردم.

   امســال به این فکر می کنی که این رکورد را 
بهتر کنی؟

من به رکورد زدن فکر نمی کنم بلکه تــلاش می کنم تا بازیکن 
مؤثــری برای تیمم باشــم. یک گلــر ممکن اســت موقعیتی 
روی دروازه  اش نیایــد و کلین شــیت کند که ایــن ارزش فنی 
چندانی ندارد. یک گلر ممکن است 2گل بخورد ولی سیو های 
تعیین کننده داشته باشد و تیمش را در بازی نگه دارد. کلین شیت 
ملاک بهترین بودن نیست، گلر باید کیفیت فنی خوبی داشته 

باشد و برای تیمش بازی را در بیاورد.

   خیلی از هواداران تراکتور بابت 
جدایی تو از این تیم ناراحت شدند و 
هنوز هم عصبانیت خودشــان را 
به مدیران این باشــگاه نشان 
می دهند. در این مورد چه 

صحبتی داری؟
محبــت و دوست داشــتن 
بین من و هواداران تراکتور 
دوطرفه اســت. بــرای این 
تیــم آرزوی موفقیت دارم و 
امیدوارم یک روز به تراکتور 
برگردم. الان بازیکن گل گهر 
هستم و در زمین مسابقه برای 

دفاع از اعتبار این تیم می جنگم.

   مثل اینکه برای اردوی 
جدید تیم ملی از شــما هم پاســپورت 

گرفته اند؟
بله، همینطور است. خدا را شکر که مورد نظر کادر فنی تیم ملی 

بودم و امیدوارم در رده ملی هم به هدف هایی که دارم برسم.

   در مورد کیفیت فنی لیگ ایران چه صحبتی 
داری؟

با قوانین من درآوردی که ایجاد کردند، کیفیت لیگ ما بهتر نشده 
و چه بسا که ضعیف تر هم شده باشد. متأسفانه اکثر تیم ها با قوانین 
جدید، در جذب بازیکن محدودیت پیدا کرده اند و با این شرایط 
خیلی از بازیکنان خارجی که به لیگ ایــران می آیند، کیفیت 
فنی بالایی ندارند. باشگاه ها در همین شرایط عادی به بازیکنان 
ایرانی بدهکار هستند و حضور بازیکنان خارجی قطعا مشکلات 
را در این زمینه بیشــتر خواهد کرد. این قوانین، بی احترامی به 
فوتبالیست ها بود و ما خیلی از بازیکنان را نادیده گرفتیم. خیلی 
از بازیکنان از قشر ضعیف جامعه بوده اند و با فوتبال چند خانواده 

را اداره می کنند.

امیدوارمیکروزامیدوارمیکروز
بهتراکتوربرگردمبهتراکتوربرگردم

کار 
تیم ملی سخت است

کار تیم ملی در جام ملت های آسیا سخت است. 
ما از لحاظ امکانات، انجام بازی های دوستانه، اردوهای 
تدارکاتــی و... از تیم های مطرح آســیا عقب افتاده ایم 

ولی موفقیت در این تورنمنت ها بســتگی بــه این دارد 
که چگونه شــروع کنیم و چگونه ادامه دهیــم. ما برای 
قهرمانی شانس داریم چون پیشینه ای قوی در آسیا داریم. 

بدون شک کادر فنی و بازیکنان برای رقم زدن بهترین 
اتفاق برای فوتبال ملی تلاش خواهند کرد و 

امیدوارم نتایجــی بگیریم که مردم 
خوشحال شوند.

محمدرضا اخباری مدعی است قهرمانی برای 
گل گهر غیرممکن است ولی این تیم تلاش می کند 

در پایان فصل سهمیه آسیا را به دست بیاورد
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دیدهشوید
تبلیغات محیطی ایستگاه های مترو

تبلیغات بدنه قطار
تبلیغات درون واگن ها

1پذیرش آگهی 8 1 9
با 

در متـرومتـرو

قرمزقرمز
نمیمیرنمیمیردد

شــایعه ها درباره فروش محمد صــاح به الاتحاد 
هواداران لیورپــول را نگران کرده اســت. در این 
تابســتان 9بازیکن دیگــر این باشــگاه را ترک 
کرده اند و صاح شــاید دهمین بازیکن باشد. با 
این حال فقط 2بازیکن به نام های ژوبوســای و 
مک آلیســتر در خط هافبک جذب شده اند. بقیه 

بازیکنــان مدنظر یورگن کلــوپ ازجمله 
بلینگام، لاویا و کایســدو به پیشــنهاد او 

پاســخ رد داده و تیمی دیگر را برای ادامه 
فعالیت برگزیده اند. دلیــل آنها برای 
رد پیشــنهاد ایــن تیــم، غیبت 
لیورپول در لیگ قهرمانان فصل 
آینده نیســت چون 2بازیکن 
دوم و ســومی که نامشان برده 

رفته اند؛ تیمــی که حتی در لیگ شد، به چلسی 
کنفرانس هم حضور ندارد. با رفتن صاح مشکات 
لیورپول بیشــتر هم خواهد شــد. تنها دلخوشــی 
هواداران قرمزها این اســت که داروین نونیس پس 
از یک فصل ناامیدکننده توانسته خودی نشان دهد. 
این اروگوئه ای یکشنبه شب در بازی با نیوکاسل وارد 
زمین شد و تیمی را که از دقیقه28 با اخراج ویرجیل 
فان دایک 10نفره بازی می کــرد و یک بر صفر عقب 
بود، در واپســین لحظات 2 بر یک برنده کرد. او قرار 
بود فصل پیش رقیب هالند برای کســب آقای گلی 
لیگ برتر باشــد اما هالنــد 36گل زد و آمار داروین 
یک چهارم این تعداد بود. حالا که هالند همچنان گل 
می  زند و با جدایی احتمالی صاح و انتقال فیرمینو 

ویرجیل
 فان دایک مدافع لیورپول 

در بازی با نیوکاســل، نخستین 

کارت قرمز را در 177بازی خود در لیگ 

انگلیس دریافت کرد. با اخراج فان دایک 

لیورپول برای دومیــن هفته متوالی با 10نفر 

بازی کرد که این اتفاق برای نخســتین بار 

پس از 139بازی متوالی افتاد. هفته پیش 

مک آلیستر اخراج شــده بود اما با 

شکایت باشــگاه کارت قرمز 

او بخشیده شد.

به الاهلی عربســتان جا در خط حمله بازتر شــده و 
دقایق بیشتری به داروین بازی خواهد رسید، شاید 
این بازیکن بتواند با گل های بیشتر، به قرمزها کمک 
کند تا به لیگ قهرمانان فصل بعد برگردند. فعا فاصله 
او با هالنــد 3گله تنها یک گل اســت. نظر ادی هاو، 
سرمربی نیوکاســل که گفت »واکنش آلیسون روی 
شوت آلمیرون بهترین واکنشی بود که در تمام عمرم 
دیدم.« یکی دیگر از دلایل پیروزی لیورپول در این 
بازی را نشان می دهد. نیوکاسل با آگاهی از اینکه آنها 
در 26بازی قبلی لیگ خانگی تحت هدایت هاو پس 
از به ثمر رســاندن گل اول، حتی یک بار هم شکست 
نخورده بودند، به این باور رسیده اند که می توانند به 
روند ضعیف خود در برابر لیورپول پایان دهند اما این 

اتفاق نیفتاد.
    یورگن کلوپ نخستین مربی تاریخ لیگ برتر است 
که در 12مسابقه پیاپی در برابر یک مربی خاص )ادی 

هاو( پیروز شده که یک رکورد استثنایی است.
    لیورپول بــا ۴2گل در دقیقه+90 کــه منجر به 
پیروزی شــده رکورددار گلزنی در دقایق تلف شده 

است.
    لیورپول در کل ادوار لیگ جزیره 113بار دروازه 

نیوکاسل را باز کرده است؛ بیش از هر تیم دیگری.
    در 1۴بــازی آخر بین 2تیم 10بــرد به لیورپول 
رسیده و ۴بازی مساوی شــده است. آخرین بار سال 

2015بود که کاغ ها یک بازی را بردند.

    16خطای نیمه اول این بازی، دومین خطای 
بالای یک بــازی لیگ برتر در ایــن فصل بود. 
نیوکاسل وجه مشــترک بازی هایی با تعداد 
زیاد خطاســت. در نیمه اول پیروزی 5بر یک 
آنها مقابل استون ویا در اوایل لیگ 17خطا 

انجام شد.
    قرمزها در 6بازی آخر لیگ برتر که از حریف 
عقب افتاده اند، شکســت نخورده انــد؛ 3برد و 
3تســاوی؛ 2بر یک مقابل وستهم، 3بر یک مقابل 

بورنموث و 2بر یک مقابل نیوکاسل.
    این نخستین باری بود که نیوکاسل در یک بازی 
خانگی در لیگ برتر زیرنظر ادی  هاو شکست خورد و 
در آن نخستین گل را به ثمر رساند )17برد و 5تساوی 

قبل از آن(.
    نیوکاســل در 3بازی ابتدایی خود در لیگ برتر 
برای نخســتین بــار از فصل 11-2010شکســت 
 خورده که برای چهارمین بار است این اتفاق می افتد
)96-1995، 08-2007، 211-2010 و 2023-2۴(

    دارویــن در هر دو بازی خود بــرای لیورپول در 
ســنت جیمز پارک گلزنی کرده و درمجموع 3گل 

به ثمر رسانده است.
    او 6گل به عنوان بازیکن تعویضی برای لیورپول در 
تمامی رقابت ها به ثمر رسانده که بیشترین تعداد گل 

از شروع فصل گذشته است.

231 ویرجیلفاندایکدرمجموع231بازی20
برایدومینباردرلیگبرتراخراجشد
درحالیکهقرمزهابراینخستینباراز

مارستاآوریل2015در2بازیمتوالیلیگ
کارتقرمزگرفتند)مقابلمنچستریونایتد

وآرسنال(

فصلپیشدارویننونیس20موقعیت
مسلمگلزنیراازدستدادهبودکه

سومینرکوردلیگبود

ستارهبزرگدرراهاست

با این همه با این همه بازیکن جدا شده بازیکن جدا شده 
و جدایی احتمالی صلاح و جدایی احتمالی صلاح 
لیورپول هنوز زنده لیورپول هنوز زنده استاست

تحریم بارسا و رئال
رسوایی اخیر رئیس فدراســیون فوتبال اسپانیا در 

جشــن قهرمانی تیم ملی زنان این کشور در جام جهانی، 

فشارهایی را به او و فوتبال اســپانیا وارد کرده است. روبیالس 

فعا با تعلیق 3 ماهه روبه رو شده اما قصد استعفا ندارد. فدراسیون 

فوتبال اسپانیا تهدید کرده که درصورت برکناری لوییس روبیالس، 

این فدراسیون اتحادیه فوتبال اروپا را ترک خواهد کرد. این موضوع 

می تواند تبعات زیادی داشته باشــد و منجر به اخراج تمامی 

تیم های اسپانیایی از رقابت های اروپایی شود. بدان معنا 

که رئال و بارسلونا هم از رقابت های اروپایی حذف 

می شــوند یا کناره گیری می کنند.

    اریــک گارســیا بــه خیرونا 
خواهد رفت. مارکوس آلونســو 
مورد توجه منچستریونایتد است 
تا جای لوک ســوی مصدوم را پر 

کند. لنگلــه و الزلزولــی هم باید 
بروند تا حساب و کتاب های باشگاه 

از نظــر لالیگا صاف شــود. مذاکرات 
برای انتقال قرضی لنگله به  سویا در حال 

پیشرفت است. 2باشــگاه در حال مذاکره بر 
سر تقسیم دســتمزد این بازیکن )8میلیون یورو 

خالص( هستند.
    در این چند روزه خریدهــای دیگری هم 
انجام می شــود که مهم ترین آنها جذب ژائو 
کانسلو از منچسترســیتی است. اگر فروش 
بیشتری انجام شود، یک ژائوی پرتغالی دیگر 
به نام فلیکس از اتلتیکومادرید جذب خواهد 

شــد. دکو، یکی از مدیران باشــگاه و اسطوره 
پرتغالی بارسا در پاسخ به استخدام ژائو به شوخی 

گفت: »کدام ژائو؟ در پرتغال ژائو زیاد داریم.« 

  گل خراب  کن
بارسا موقعیت زیاد درست می کند اما در دوران افت لواندوفسکی 
که بالاخره در این بازی گل زد، زیاد گل خراب می کند. بیشترین 
موقعیت های ایجاد شده تا هفته سوم فصل؛ بارسلونا 15موقعیت، 

بیلبائو 9، خیرونا 9، والنسیا 8، اوساسونا 8.

فران 
تورس که در پیش فصل 

هم بهترین گلزن بارسا بود، باز هم 
به عنوان بازیکن جانشــین وارد ترکیب 
شد و گل زد. 3بازیکنی که بیشترین گل 
را به عنوان بازیکن تعویضی در لالیگا تحت 
هدایت ژاوی به ثمر رســانده اند؛ فران 

تورس با 5گل، آنسو فاتی با ۴گل و 
لوک دی یونگ با 3گل.

لواندوفسکی 
گل شــماره3۴ خود را 

در لالیــگا بــه ثمر رســاند. 

لواندوفســکی در چهل و نهمین 

بازی خــود بــرای بارســلونا 

سی و چهارمین گل خود 
را ثبــت کرد.

بارسلونا 

در نیمــه اول در 

163ثانیــه 2گل و در 

نیمــه دوم در 172ثانیه 

2گل به ثمر رساند.

بارســلونا 
در مارس 201۴ برای 

نخستین بار مقابل رئال مادرید 

در سانتیاگو برنابئو با نتیجه ۴ بر 3 

در لالیگا پیروز شده بود. این اتفاق 

پس از 9سال در زمین تیمی 

دیگر تکرار شــد.

منچسترسیتی 
زیرنظر گواردیولا 

فقط 70درصد 
پنالتی های خود 
را به گل تبدیل 
کرده است که 

آخرین آنها هم 
توسط هالند به 

هدر رفت. تاکنون 
فقط 43تا از 

61پنالتی به دست 
آمده برای این تیم 
به گل تبدیل شده 
است. این کمترین 
نرخ تبدیل پنالتی 
به گل در تیم هایی 
است که دست کم 
30پنالتی زیرنظر 

یک سرمربی 
خاص به دست 

آورده اند.

پپ گواردیولا به 
سریع ترین سرمربی 

تاریخ پریمیرلیگ 
تبدیل شد که به 

رکورد 200پیروزی 
رسیده است. او در 

269بازی به این تعداد 
پیروزی دست یافته؛ 
بالاتر از نرخ پیروزی 

فرگوسن )322بازی(، 
مورینیو )326بازی(، 
ونگر )332( و دیوید 

مویز )511(.

ارلینگ هالند که هر ۸پنالتی خود در لیگ برتر را تبدیل 
به گل کرده بود، در دیدار مقابل شفیلدیونایتد، نخستین 

پنالتی خود را از دست داد. او دروازه بان حریف را فریب 
داد اما توپ را به تیر عمودی کوبید. شفیلد سومین 

شکست پیاپی خود با اختلاف یک گل را تجربه کرد و 
من سیتی باز هم با حداقل اختلاف گل برنده شد. حالا 

هالند به 1۸تیم از 21تیمی که در لیگ برتر مقابل آنها به 
میدان رفته، گل زده است.

پس از گل هالند یک 
جیمی جامپ وارد زمین شد و او 
را در آغوش گرفت. این هوادار 

غریبه نبود. او تری فلانگان، 
قهرمان سابق جهان در رشته 
بوکس بود. فلانگان در فاصله 
سال های 2015 و 2017 موفق 
شد 2بار قهرمانی جهان را در 

رشته سبک وزن به دست آورد. 
او در طول دوران حرفه ای 
ورزشی اش موفق شد در 

33مبارزه اول همیشه پیروز 
باشد اما رقابت با موریس هوکر 
و رجیس پروگریس آمریکایی 

کار را برای او سخت کرد.

پدیده 16ساله بارسلونا همه را یاد مسی می اندازد

بارســلونا در غیاب آرائوخو و پدری مصدوم و رافینیای محروم و 
البته در نبود ژاوی که او هم محروم بود، در زمین ویارئال 2 بر صفر 
پیش افتاد اما طبق معمول داشــت کامبک می خورد. درحالی که 
بازی 3 بر 2 به ســود میزبان تغییر کرده بود، لمینه یامال، پدیده 
جدید 16ساله این تیم که به مسی جدید شهرت یافته، تیم را نجات 
داد تا بارسا کامبک بزند و نخستین پیروزی خارج از خانه فصل را 
دشت کند. خط دفاعی تیم مثل اواخر فصل گذشته است که زیاد 
گل می خورد و لواندوفسکی هم مثل لوای آخر فصل گذشته است 
که ســخت گل می زند اما یامال همه را امیدوار کرده است. لامین 
یامال که فقط 16سال دارد، با شکستن رکورد آنسو فاتی به عنوان 
جوان ترین پاس گل دهنده لالیگا، به عنــوان بهترین بازیکن بازی 
دراماتیک ویارئال و بارسلونا انتخاب شد. یامال مقابل ویارئال 3 از 
3 دریبل موفق، 2دیرک، یک ایجــاد موقعیت، یک پاس گل و 90 
درصد دقت پاس داشت. یامال بعد از تعویض شدن توسط هواداران 

ویارئال تشویق شد. بله، یک ستاره بزرگ در راه است.

  تعطیلی کارخانه لاماسیا
شاید یامال آخرین محصول بزرگ باشــگاهی باشد که تا خرخره 
در قرض و مشــکات مالی فرو رفته و بخش زیادی از درآمدهای 
سال های آینده اش را هم خرج کرده اســت. لاپورتا اخیرا برای کم 
کردن هزینه ها و صرفه جویی دســت به اقدامات عجیبی زده که 
آینده باشگاه را به خطر می اندازد. رئیس بارسا ابتدا سرویس ایاب 
و ذهاب بازیکنان تیم های پایه را تعطیل کرد و به والدین آنها اطاع 
داد تا فرزندان خود را با اتوبوس به تمرین بفرستند یا خودشان آنها را 
برسانند. سپس تغذیه بازیکنان را هم قطع کرد و حالا بازیکنان باید 
از خانه لقمه های دست ساز نان و پنیر مادرانشان را به همراه بیاورند.

  فروش های اجباری
یک خبر دیگر از بارســلونا این است که باشــگاه باز هم باید برای 
فیرپلی مالی با لالیگا جلسه بگذارد. آبی واناری ها چاره ای جز فروش 

بازیکنان دیگر ندارند.
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افقی:
 1- منطقــه سردســیر قطب 

شمال- از الحان باربدی
2- آلونــک- از القاب حضرت 

فاطمه)س(- لباس اتاق عمل
3- آماسیدگی- بحر- سواره

4- حــرف محرمانــه- رواج- 
کشتی جنگی مجهز به موشک

5- متخصــص در کارهــای 
ساختمانی- از خواهران برونته

6- بــدون دلیل- خصلت های 
نیکو- فلز سرچشمه

7- نوعــی ســنگ آذریــن- 
اجابت کننده- معشوق

8- درآمد- زن بابا- به دور زمین 
می چرخد

9- مهربان و دلسوز- گرفتن- 
پایبند

10- دفــــاع فــوتبــــال- 
ناخوشــایند بودن- ثابــت و 

همیشگی
11- لباس سنتی زنان ارمنی- 

دلبر، معشوق
12- نشــانه اختصاری تولید 
 و انتقال نیــرو- بازگو کردن- 

یک و دو
13- مسافر سرزمین عجایب- 
رهرو- ساختمان کروی شکل 

در هسته سلول
14- حیوانــی کــه ضامنش 
امام رضــا)ع( اســت- مــاده 

معدنی مورد نیاز برای تمامی 
سلول های بدن- پشت سر

15- تابلوی آبرنگ ویلیام ترنر، 
نقاش نامدار بریتانیایی- نوازنده

  
عمودی:

1- به دســت آوردن- دختری 
که به سن ازدواج رسیده است- 

مخفف اگر
2- مــــوزه پــاریـــــس- 
دی اکسید کربن منجمد- سست 

3- پایان- ناسازگار- خط القعر
4- بی باک- قصیده سرای عهد 

قاجار
5- ویتامیــن انعقــاد خون- 
مرواریــد دهان- عیــد میلاد 

مسیح
6- از انواع مسابقه های تیمی 
ســرعتی- تخلص ملاهادی 
سبزواری- ســاز استاد محمد 

موسوی
7- الهه عشق در اساطیر یونان- 
برجسته- ســازمان اطلاعات 

مرکزی آمریکا
8- بــا رشــوه دادن چربــش 

می کنند!- جانماز- جدید
9- امر بــه آمــدن- فرو بردن 
ســوزن در چیزی- ساختگی 

و دروغین
10- چلــه کمــان- فاکس- 

ورزش شهرنوردی

11- مال و ثروت- منسوب به یمن- 
من و شما

12- نام دیوی در شاهنامه- چهره
13- فیلمی ساخته بهرام بیضایی با 
بازی مژده شمســایی- تکیه دادن- 

ته چک
14- رهبر سرخ جامگان- نکند که- 

عظیم
15- همســر مرد- ناخالص- شیوه 

حل مشکل

نابیاسیرونتنب
کسممهاتوکیلصا
تانموسیاسرور
خرننیمخلابسیب
نایرجالیتسازر

یقهمانبشاراد
ادادحامینفاگ
گنهنسونیسمانا
رانیناجیدکتو
رهپسیناریارا
یورادرگجهنیزه
گنییورییحیامن

اانلیادامجنا
ناکتدیبنقلکین
هچرگنلتهنایشا 15

 اعداد 1 تا 9 را طوري در خانه هاي سفيد قرار دهيد كه هر رقم در سطرها، ستون ها و مربع هاي كوچك 3 در 3 يك بار جدول اعداد | 4565
ديده شود. پاسخ ها در ادامه آمده است.

سخت

219653748
435879612
786412593
947185326
328967154
651234879
862541937
574396281
193728465

متوسط

   6   9 5  
    5   4  
       8 3
1  7   8   9
  3 9  6 8   
2   4   7  5
8 4        
 7   1     
 9 1   2    952418673

748693521
613725948
375981462
896274135
124356789
539847216
287169354
461532897

ساده

متوسط

714683952
638259147
925147683
167528439
453976821
289431765
842795316
576314298
391862574

سخت

2   6    4  
     9 6   
7    1     
  7   5   6
  8    1   
6   2   8   
    4    7
  4 3      
 9    8   5

ساده

9   4  8   3
  8 6  3 5   
 1   2   4  
3 7      6 2
  6    1   
1 2      8 9
 3   4   1  
  7 1  9 3   
4   5  2   7

 کشتی گیر 18ساله 
مسافر هانگژو شد

ابراهیم خواری با شکست نایب قهرمان جهان به دوبنده تیم ملی رسید

 مسابقه انتخابی کشتی برای حضور در بازی های آسیایی هانگژو روز گذشته در 
کمپ تیم های ملی کشتی در وزن 57کیلوگرم برگزار شد. در این مبارزه علیرضا 
سرلک دارنده مدال نقره جهان در مقابل ابراهیم خواری 18ساله قرار گرفت که 
امسال در مسابقات قهرمانی آسیا به مدال نقره رسیده بود. در این رقابت سرلک 
برای ملی پوش شدن به یک پیروزی احتیاج داشــت و خواری باید 2پیروزی 
کسب می کرد تا ملی پوش ایران در هانگژو باشد. سرلک که نشان داد با دوران 
اوج خود فاصله زیادی دارد همانند مسابقات قهرمانی آسیا پراشتباه ظاهر شد 
و کشتی اول را با نتیجه 7 بر 4 واگذار کرد. کشــتی دوم با 20دقیقه فاصله از 
کشتی اول برگزار شد و این بار سرلک اشــتباهات بیشتری داشت و عملکرد 
خوب خواری هم باعث شد تا در نهایت نتیجه 14 بر 6 به نفع کشتی گیر جوان 
این رقابت رقم بخورد. به این ترتیب خواری که سابقه پوشیدن دوبنده تیم ملی 
در رده جوانان را دارد، ملی پوش ایران در بازی های آسیایی هانگژو خواهد بود. 
57کیلوگرم آخرین وزنی بود که تکلیفش مشخص شد و آزادکاران با ترکیب 
ابراهیم خواری در 57کیلوگرم، رحمان عموزاد در 65کیلوگرم، یونس امامی 
در 74کیلوگرم، حسن یزدانی در 86کیلوگرم، کامران قاسمپور در 97کیلوگرم 

و امیرحسین زارع در 125کیلوگرم در بازی های آسیایی حاضر خواهند بود.

مراسم افتتاحیه جشــنواره فرهنگی ورزشی مهرعظام ویژه پسران در 
مجتمع فرهنگی تفریحی ایثار برگزار شد. در این مراسم که با حضور علی 
کفاشیان رئیس هیأت مدیره باشگاه مهرعظام برگزار شد، کامران قاسمپور 
دارنده 2 مدال طلای کشتی آزاد جهان میهمان ویژه برنامه بود. جشنواره 
فرهنگی ورزشی مهرعظام با حضور 17 کانون و 23۰ ورزشکار از 6 شهریور 
تا 1۰شهریور در کردان کرج برگزار می شود. کانون های اسلامشهر، ایلام، 
ارومیه، بیرجند، بجنورد، بم، بندرعباس، تبریز، رشت، زاهدان، زنجان، 
خرمشهر، کردستان، گرگان، مشهد، شــیراز و قزوین در این جشنواره 

حضور دارند. این 17کانون 4روز در رشته فوتبال با هم رقابت می کنند.
ستاره کشــتی ایران در 2دوره اخیر مســابقات قهرمانی جهان درباره 
حضورش در این مراسم گفت: »بچه هایی که در این جشنواره حضور دارند، 
قهرمانان آینده ایران هستند. باید قدر این فرصت را بدانند و از مشکلاتی 
که وجود دارد، هرگز ناامید نشوند .« قاسمپور با اشاره به اینکه خودش از 
سطح ضعیف جامعه به قله قهرمانی رسیده، ادامه داد: »هیچ سدی نباید 
مانع رسیدن شما به آرزوهای بزرگتان شود. شما همه می توانید از قهرمانان 

بزرگ آینده باشید.«

 محسن محمودصفری|  محمدمبین عظیمی پدیده جوان جام 
تختی بود. او درحالی که در رده ســنی جوانان قرار داشت توانست 
یکی پس از دیگری تمام رقبایش در بزرگسالان را شکست دهد و 
مدال طلای جام تختی را کسب کند. طبق چرخه انتخابی تیم ملی، 
عظیمی برای ملی پوش شدن تنها یک گام دیگر فاصله داشت و 
آن هم رویارویی با کامران قاسمپور قهرمان سال قبل مسابقات 
جهانی بود. جوان ســقزی تصمیم گرفت از دیدار با قاسمپور 
انصراف دهد و برای کسب مدال طلای جوانان جهان تلاش 
کند. او در مسابقات جهانی جوانان جهان با اقتدار صاحب 
مدال طلا شد و حالا یکی از آینده های کشتی ایران در 

وزن 92کیلوگرم به شمار می رود.

   سال گذشته به عنوان همراه با تیم 
به مسابقات جهانی اعزام شدی ولی امسال 
با اقتدار طلای جهان را کسب کردی. در این 

یک سال چه اتفاقاتی برایت افتاد؟
سال گذشته حضور با آن شــرایط برایم خیلی 
سخت بود. کشتی ها را می دیدم ولی نمی توانستم 
خودم کشتی بگیرم. همانجا با خودم عهد بستم که 
سال آینده طلای جهان را کسب کنم. سال خوبی 
را پشت سر گذاشتم و اگر بررسی کنید می بینید به 
هر مسابقه ای که رفتم با طلا برگشتم که از این بابت 

خیلی خوشحالم.

   در استان کردستان کشــتی گیر فرنگی کار 
ملی پوش داشته ایم ولی کشتی گیر آزادکار نه. چه شد که به 

سمت رشته آزاد رفتی؟
علاقه سبب شد که کشتی آزاد را انتخاب کنم. پدرم که نخستین 
مربی و مربی سازنده من بود، خیلی در این مسیر نقش داشت که 
جا دارد از او و مادرم که همیشــه دعای خیــرش بدرقه راهم بوده 

تشکر کنم.

   حضور روس ها سطح مسابقات را چقدر ارتقا 
داده بود؟

روس ها در همه رده ها همیشــه تیم قدرتمندی را راهی مسابقات 
می کنند ولی تیم ایران با اتحاد و همبستگی توانست قهرمانی سال 
گذشته اش را مجددا در جهان تکرار کند. واقعا جا دارد از آقامحسن 
کاوه و کادر تیم ملی تشکر کنم که نقش پررنگی در قهرمانی و برتری 
تمام بچه ها داشتند. بچه ها واقعا از جان مایه گذاشتند و خدا را شکر 

نتیجه اش را هم گرفتند.

   حالا که طلای جوانان جهان را کســب کردی، 
هدف بعدی ات چیست؟

قطعا همه کشتی گیران از همان موقع که کشتی را شروع می کنند 
آرزوی کســب مدال طلای المپیک را دارند و من هم از این قاعده 
مستثنی نیستم. حالا در این مسیر هر که بیشتر زحمت بکشد و تلاش 

کند و بتواند اردوهای طاقت فرسا را تحمل کند به هدفش می رسد.

    قطعا خبــر مصدومیت کامران قاســمپور را 
شنیده ای. اگر به مسابقات جهانی جوانان نمی رفتی و از دیدار 
نهایی انتخابی تیم ملی انصراف نمی دادی با شرایطی که الان 
پیش آمده می توانستی به مسابقات بزرگسالان جهان بروی!

آدم هیچ وقت از آینده باخبر نیست و همه  چیز دست خداست. هیچ 
کشتی گیری دوست ندارد حریفش مصدوم شــود تا او به دوبنده 
تیم ملی برسد چون می داند حریفش هم چقدر زحمت کشیده و 
چه استرس ها و فشارهایی را تحمل کرده است. من پله به پله پیش 
می روم و آرزوی ســلامتی برای آقاکامران دارم. امیدوارم بتواند در 

مسابقات جهانی حاضر شود و سومین طلایش را کسب کند.

   عکسی در فضای مجازی از تیم جوانان ایران 
در سالن  گرم مسابقات منتشر شد که خیلی بازنشر شد. تو 
به عنوان کاپیتان تیم که از اهل تسنن هم هستی پیش نماز 
ایســتاده بودی و بقیه بچه ها به تو اقتدا کرده بودند. نظر 

خودت درباره انتشار این عکس چیست؟
ما مسلمان هستیم و بیشتر باید به شباهت هایمان توجه کنیم. اینکه 
ما با هم وحدت داشتیم و همدل بودیم کلید پیروزی ما در مسابقات 
جهانی بود. واقعیتش من دوســت نداشتم این عکس منتشر شود 
چون یک ســری می گویند برای ریا و این مسائل که خودتان بهتر 
می دانید نماز خواندند ولی خدا را شــاهد می گیرم ما برای اینکه 
خدا برکت به تیم مان بدهد و موفق شویم در مسابقات جهانی نماز 

جماعت می خواندیم و این بار اولمان هم نبود.

علیرضا عبدولــی - برادر کوچک تر ســعید عبدولی دارنده 
مدال برنز المپیک و طلای جهان- در مســابقات قهرمانی 
جوانان جهان به مدال طلا رسید تا ادامه دهنده راه برادرانش 
در کسب مدال باشــد. پیش از او، امیرحسین عبدولی هم 
در مسابقات نوجوانان جهان موفق شــده بود به مدال برنز 
برسد. علیرضا به گفته کارشناســان بسیار بااستعداد است و 
اگر درست مدیریت شود می تواند مثل سعید و حتی فراتر از 
او افتخارآفرینی کند. درباره کسب مدال طلای جهان، عنوان 
سومی آسیا، اخراج از اردو و کشــتی گرفتن به خاطر رئیس 

فدراسیون با او صحبت کرده ایم که در ادامه می خوانید.

   سعید، سامان، کرامت و حالا امیرحسین و 
علیرضا. خودت فکر می کنی چقدر می توانی پا جای 
پای برادرانت بگــذاری و افتخارآفرینی های آنها را 

تکرار کنی؟
ســعید مدال المپیک و جهان و خیلی افتخارات دیگر را در 
کارنامه دارد ولی به نظرم سامان و کرامت به حق واقعی شان 
در کشتی نرسیدند. من و امیرحسین اول راه هستیم و باید 
تمام تلاشمان را بکنیم تا به هدفمان برسیم. مسیر سختی 
اســت ولی با کمک برادران و تلاش خودمان کار نشــدنی 

نیســت. همین اول هم می خواهم از پدر و مــادر عزیزم که 
خیلی برایم زحمت کشــیدند تشــکر کنم. مربیان عزیزم 
برادران اســفندیاری و آقای فرزاد ایمانعلی زاده خیلی برایم 

زحمت کشیدند.

   گویا بعد از کســب مدال برنز آسیا توسط 
سرمربی تیم ملی از اردوی مسابقات جهانی اخراج 

شدی، درست است؟
کشــتی های خوبی در قهرمانی آســیا نگرفتم و سوم شدم. 
آقای باوفا سرمربی تیم می گفتند توانایی بالایی داری و نباید 
اینطور کشتی بگیری. سعید برادرم که بعد از مسابقات اصلا با 
من حرف نزد و جوابم را هم نمی داد چون خیلی ناراحت بود. 
آقای باوفا هم از اردو اخراجم کرد. در نهایت فقط یک فرصت 
دیگر به من دادند. آقای دبیر رئیس فدراسیون با من صحبت 
کرد و گفت برای من کشتی بگیر. فقط همین جمله قبل از 
هر کشتی یادم می آمد و با تمام وجودم روی تشک می رفتم تا 

دوباره جلوی مردم و عزیزانم شرمنده نشوم.

   سعید گفته بود خیلی گیم بازی می کنی! 
همینطور است؟

سعید واقعا از دســتم ناراحت بود و من هم می دانستم که 
دوست دارد من مدال بگیرم. گیم را خیلی کم کردم 

و کلا روزی یک ساعت بازی می کنم. خدا را شکر 
آقاسعید هم راضی است.

   سطح مسابقات چطور بود؟ 
در یک وزن سخت 4دور کشتی گرفتی 

و نهایتا به مدال طلا رسیدی.
دقیقــا همینطور اســت. وزن 77کیلوگرم 
یکی از ســخت ترین وزن هاست که رقابت 
سنگینی در آن وجود دارد. پس از یک دور 
اســتراحت مرحله به مرحله پیش رفتم و 
خدا را شکر صاحب مدال طلا شدم. همه 
بچه ها عالی بودند و دیدید که تیم ایران با 
اقتدار قهرمان جهان شد. آقای باوفا واقعا 
مربی کاربلدی اســت و به نظرم بهترین 
مربی ایران است که 4بار تیمش قهرمان 
جهان شده است. ایشــان واقعا با برنامه 
پیش می رود که نتیجــه اش را هم همه 

دارند می بینند.

محمدمبین 
عظیمی، قهرمان وزن 

92کیلوگرم جوانان جهان 

نمی خواهد با مصدومیت 

حریف مستقیمش به 

دوبنده تیم ملی 
برسد  امیدوارم امیدوارم92
  آقاکامرانآقاکامران کشتی بگیرد کشتی بگیرد

Kg

علیرضا عبدولی می گوید بعد از برنز گرفتم از اردو اخراج شدم!
مسابقات قهرمانی آسیا سعید اصلا با او 
حرف نمی زده و جوابش را نمی داده است
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نخستین اربعین

بنا بر نقلی مشهور، اولین راهپمایی اربعین 
حسینی برای زمانی است که جابربن عبد الله 
انصاری، صحابی بزرگ رسول خدا به زیارت 
قبر امام حسین)ع( نایل شد و در همان جا 
بود که اهل بیت)ع( هنگام بازگشت از شام 
به زیارت مزار امام شــهدا)ع( آمده و جابر 
را ملاقات کردند و به این ترتیب نخستین 
اربعین در تاریخ جهان تشیع پایه گذاری شد.

مکث

   سرمایه عظیم اجتماعی مسلمانان و شیعیان
گردهماییمیلیونهامسلمانوشیعهدریکاجتماعمذهبیکهبارویکرد
وحدتآفرینیکناربارگاهنورانیحضرتاباعبداللهالحســین)ع(شــرکت
میکنند،درنوعخود،یکسرمایهعظیماجتماعیبرایمسلمانانوشیعیان
محسوبمیشودکهروزبهروزبرابعادواهمیتآنافزودهمیشود.درواقع
شیعیاندراینگردهماییعظیم،ازطرفیموجودیتخودرادرابعادمتفاوت
بهجهانیاناعلاممیدارندوازسویدیگرحضورخودزائراندراینمراسم
باعثتأثیرپذیریوتأثیرگذاریمتقابلآنهامیشود؛برایهمیناینجریان
سهمقابلتوجهیدراغنایمولفههایاجتماعیوسیاسیشرکتکنندگان
پیادهرویاربعینوهمچنینبازخوردبیرونیآندارد.طبعاًاینســرمایه
عظیماجتماعیدرحالوآیندهمیتواندمنشأبرکاتبیشماریبرایجامعه
مسلمینوشیعیانجهانباشدوظرفیتهایمکتبتشیعبرایرشدوتعالی

جوامعمسلمینرابیشازپیشنمایانسازد.

   کارکرد های اجتماع عظیم بشری
تداومواســتمراریکحرکتعظیموتاریخیکهامروزبهنامآیینپیادهروی
اربعینمیشناسیم،یکیازرمزهایماندگاریوگسترشاینآیینعاشورایی
استکهازبسترتاریخیواقعهعاشورادرنخستیناربعینشهادتامامحسین)ع(
ویارانباوفایششروعشدهواستمرارآندرطولتاریخ،پیامهایروشنیبرای
مسلمانانوبهویژهشیعیانجهاندارد.بهعبارتی،اینآیینهرسال،مرجعو
مأوایخیلکثیرشیعیاناستکهباشرکتدراینمنسک،ابعادمتفاوتزندگی
سیاسی،اجتماعیومذهبیخودرادرمقابلچشمجهانیانبهنمایشمیگذارند.
ازجملهکارکردهایاجتماعیایناجتماععظیمبشری،میتوانبهنمایشاقتدار
جهاناسلام،رساندنپیامهایعاشورابهجهانیان،دیدارچهرهبهچهرهمسلمانان
وافزایشهمافزاییدرزمینههایگوناگون،کاهشکشمکشهاواختلافاتاشاره
کرد.بیگمانایناجتماععظیمانسانیکارکردهایمتعدددیگریهمداردکه

متناسبباشرایطزمانیقابلتعبیروتفسیراست.

   مناسک عاشورایی، بستر اصلی تفکر دینی
ازمناسکعاشورا،هموارهبهعنوانابزارورسانهایقویبرایتبلیغدرطولتاریخشیعهنامبرده
شدهکهبهصورتمنظمطیسدههایمتمادی،بهمنظورحفظیکسریازمفاهیموارزشهای
دینیصورتگرفتهاست.البتهمراسمومناسکعزاداریعاشورادردورههایمختلفتاریخی،
علاوهبرصورتبندیهایمختلــف،پذیرایتغییراتاجتماعیمتنوعیهمبودهاســت.این
تغییرات،تحتتأثیراوضاعاجتماعی،سیاســیوفرهنگیجامعهشکلگرفتهوامکانرشدو
بازتولیدنظامفکریخاصخودوتأثیرآنبرجامعهرامییابند.بهبیاندیگر،درطولتاریختشیع،
مناسکعاشوراییبستراصلیتفکردینیوذهنیتمذهبیمردمبودهوآمیختگیشدیدیبا
وجدانجمعیآنانداشتهاست.گفتمانکربلاوآیینعزاداریحسینی،ازمهمترینمراسمهای
جمعیبرایعامهشیعهوبستراصلیدینداریوکسبتجربهدینیبرایمومناناست.شکلهای
گوناگوناینآیین،محملاصلینضجهویتدینی،فرهنگی،اجتماعیوسیاسیمردماست.
مناسکعزاداریعاشورابسترظهوریکنظامنمادینقویاستکهمهمتریننقشرادربازتولید

هویتشیعی،معنابخشیبهحیاتشیعیانوتقویتهمبستگیمیانآنهادارد.

مریمراهی،ازرمانهایآیینیمیگوید

تحقیق؛ ضرورت خلق 
رمان های آیینی 

علاقه اش بــه تاریخ و ائمه باعث شــده که 
 3رمان در حــوزه رمان آیینی بنویســد که

هر 3از سوی نشر نیستان منتشر شده است. 
مریم راهــی با رمان »یوما« نوشــتن در ژانر 
مذهبی-تاریخی را آغاز کرد. بستر اصلی این 
رمان بیان فرازهایی از زندگی حضرت خدیجه 
کبری)س( است. رمان آیینی بعدی او »فردا 
مسافرم« از معدود رمان های عاشورایی است 
که با روایت هایی از نگاه زنان کربلا نوشته شده. 
این کتاب با هدف معرفی زندگی 5بانوی بزرگوار 
لیلا)س(، شهربانو)س(، حضرت ام البنین)س(، 
رباب)س( و حضرت ســکینه)س( اســت و 
شایسته تقدیر در رشته ادبیات داستانی دومین 
جایزه کتاب سال عاشورا شد. او رمان »به امین 
بگو دوســتش دارم« را هم با موضوع زندگی 
پیامبر)ص( نوشته است. با او گفت وگویی انجام 

داده ایم که در ادامه می آید.

اساسا نگارش کتاب های تاریخی و 
مذهبی کار سخت و پرزحمتی است؛ به ویژه 
وقتی قرار است معطوف به یکی از بزرگ ترین 
وقایع تاریخ بشــریت و عاشــورا باشد؛ از 

سختی ها و موانع این مسیر بگویید.
اینگونهازرماننویسیهممثلگونههایدیگر،
سختاســتامامیتوانگفتکهسختیهای
بیشتریدارد.اینســختیهانهفقطمربوطبه
تحقیقاتقبلازشروعنوشتنرمان،بلکهمربوط
بهمحدودیتهاییاســتکهاینگونهخاصاز
رماننویسیبراینویسندهایجادمیکند.اتفاقا
دربارهموضوععاشورا)منظورمخودعاشوراست
ونهتکتکشخصیتهایحاضردرروزعاشورا(
منابعزیادیدردستاست؛معاصروغیرمعاصر،
عربیوفارسی،موثقوغیرموثق،مقتلو....وباز
اتفاقاهمینزیادبودنمنابعهمکارراکمیدشوار
میکند.زیراهمبهتراستبسیاریازاینمنابعرا
نویسندهبخواندوهماینکهازبیناینهمهمنبع
اطلاعاتیتاریخی،دســتبهگزینشبهترینو

درستترینهابزند.
 شما در رمان های آیینی تان تلاش 
کردید با زاویه نگاه های متفاوت، چهره تازه 
از یک شخصیت یا واقعه را در قالب داستان 
بســازید. به نظر شما نویســندگان چگونه 
می توانند دســت به خلاقیت ادبی در حوزه 

رمان های آیینی بزنند؟ 
بهنظرمعواملگوناگونیدرموفقیتاثردخیل
هســتندکهبهطوراجمالیدربارهآنهاصحبت
میکنم.تحقیق،علاقهمندیوارادتشــخصی
بهمعصومین)ع(،شناختنعناصررماننویسی
وفکرکردنبهسوژهموردنظروهمچنینارادت
نویسندهبهشخصیتمعصومبهاوکمکمیکند
کهتمامهمتشرابهکارببنددتابهتریناثرشرا
خلقکند؛همینطوربهقدرکفایتبهسوژهایکه
قصدداردرمانشرابنویســد،فکرکندوازمیان
تمامآنچهدردسترسدارد،بهترینمسیرهارا

برگزیند.
 اســتقبال و بازخورد مخاطب از 

رمان های آیینی چطور است؟ 
تجربهبهمنمیگویدکــههرچندرمانآیینی

مخاطبخاصدارداماشمارشانبسیاراست.
در نگارش این کتاب یا کتاب های 
دیگر، بخشی هست که شــما را متاثر کرده 
باشــد و هنوز هــم درگیری ذهنــی با آن 
 بخش داشــته باشــید؟ به هرحال توصیف

مو به موی بخش هایی از مصیبت کربلا و آنچه 
بر اهل بیت)ع( و یارانش گذشــت گاهی به 

اندازه یک روضه مکشوف دردناک است.
بلههمینطوراســتکهمیفرمایید.منخودم
همموقعنوشتنرمانفردامسافرم،دربسیاری
ازصحنههایشاشکمیریختم،نهازاینجهت
کهفهمدرستیازآنواقعهداشتهام،فقطازاین
جهتکهصحنههایاینرمان،تــاحدزیادی
احساســتراتحتتأثیــرقرارمیدهــد.مثلًا
نمیشودلالاییربابرادرگوشعلیاصغرخواند
واشکنریخت،آنهمموقعیکهزمانچندانیتا

جداییاینمادرازنوزادنماندهاست.
شــما رمان هــای اجتماعی هم 
نوشــته اید، مثل »برپا« و »در خواب هایم«. 
موضوعات این ســوژه ها چطور به ذهن شما 
آمده و به دنبال بیان کدام دغدغه ذهنی تان 

در این رمان ها بودید؟ 
بهاینوضــوحوبااینســرعتنمیتواندرباره
سوژههاوایدههاصحبتکرد،اماچیزیکهپیش
ازموارددیگر،منرامشــتاقنوشتنمیکرده،
مسئلهجذابوپیچیدهعشــقومرگبودهکه
سعیکردمدرتمامداستانهاورمانهایمردیاز

ایندووجودداشتهباشد.

الناز عباسیانگفتوگو
روزنامهنگار

 لزوم شناخت
 اساطیر

یوسفعلی میرشکاک، شاعر 
و پژوهشگر: اگر اساطیرمان 
را به درســتی بشناسیم و 
به تمامی گردآوری کنیم، 
می توانیم به آســانی وارد 
ســاحت اسطوره شناسی 
تطبیقی شده و به شناخت 
اساطیر مصر، یونان، روم و 
حتی اساطیر اسکاندیناوی 
برسیم. سرزمین هایی که 
اسطوره داشــته اند دین، 
پیامبر و تاریــخ مدونی 

داشته اند.

 تجلیل از
 45 پژوهشگر 

علی محمد نائینی، رئیس 
مرکز اســناد و تحقیقات 
دفاع  مقدس: در پنجمین 
دوره مراسم یادها و نام ها 
۴5تــن از فرماندهان که 
نســبت به تاریخ شفاهی 
خود اهتمــام ورزیده اند، 
تجلیل خواهند شد. در این 
دوره قرار است از کسانی 
که تاریخ شفاهی شــان از 
مهرماه سال گذشته تا به 
امسال شروع شده است، 

تجلیل شود.

 کاغذ ارزان 
برای ناشران

یاســر احمدوند، معاون 
وزیــر فرهنگ و ارشــاد 
اســلامی: کاغــذ دیبای 
شوشتر به قیمت کیلویی 
حدود ۴0هــزار تومان و 
کاغذ مازنــدران به قیمت 
کیلویی 32هــزار تومان 
به ناشــران تحویل داده 
می شود. قیمتی که سازمان 
حمایت از تولیدکنندگان 
و مصرف کنندگان تعیین 
کرده بــود، بیش از قیمت 
اعلام شــده برای ثبت نام 
ناشــران بود. اما به دنبال 
توافقــی که بــا کارخانه 
دیبــای شوشــتر انجام 
دادیم، قرار شــد قیمتی 
که برای ناشران اختصاص 
پیدا می کنــد، پایین تر از 
قیمت تعیین شده سازمان 
حمایت از تولیدکنندگان و 

مصرف کنندگان باشد.

پیاده روی اربعین به عنوان یکی از بزرگ ترین اجتماع های 
بشری با مولفه هایی برگرفته از آیین های مکتب تشیع، 
امروزه از بزرگ ترین گردهمایی های انسانی و تبلوری از 
فرهنگ و تاریخ تشیع اســت. حضور بیش از 20میلیون 
زائر وارسته و عاشق اباعبدالله الحسین )ع( در سال های 
اخیر در این آیین مذهبی، از همبستگی اجتماع عظیمی 
در میان شیعیان جهان خبر می دهد که رمز موفقیت شان 
در کلمه »وحدت« نهفته اســت. این آیین باشــکوه و 
 بی نظیر در تاریخ مسلمانان، ریشه در وقایع و رویدادهای 
پرفراز و نشیب تاریخ تشــیع دارد که قدم های اولیه و 
ابتدایی آن در اندک زمانی پس از واقعه عاشورا برداشته 
شده و به مرور زمان با پستی و بلندی هایی همراه بوده تا 
ســرانجام به روزگار معاصر و اجتماع بیش از20میلیونی 
زائران اباعبدالله الحسین)ع( رسیده است.  مرور تاریخچه 
و نکات تاریخی مهم درباره پیاده روی اربعین، ابعاد تاریخی 

این آیین عاشورایی را بیش از پیش نمایان می کند.

در شکل گیری آیین های مذهبی که  اغلب در طول تاریــخ تداوم دارند و 1
روزبه روز هم به شکوه و عظمت شان 
افزوده می شــود، »نخستین ها« و 
»اولین ها« همیشــه از اهمیت بالایی برخوردارند. 
درخصوص نخستین زائران مزاراباعبدالله الحسین)ع( 
بعد از واقعه کربلا هم روایات متعددی وجود دارد، اما 
تعدادی از راویان بر یک روایت واحد تأکید دارند؛ 
اینکه، برای نخستین بار، پیاده روی اربعین، از همان 
نخستین اربعین امام حسین)ع( آغاز شد. بنا بر نقلی 
مشــهور، اربعین روزی اســت که جابربن عبد الله 
انصاری، صحابی بزرگ رسول خدا)ص( به زیارت قبر 
امام حســین)ع( نایل شــد و در همان جا بود که 
اهل بیت)ع( هنگام بازگشت از شام به زیارت مزار امام 
شهدا آمده و جابر را ملاقات کردند و به این ترتیب 
 نخســتین اربعیــن در تاریــخ جهان تشــیع

پایه گذاری شد. 
سال های بعد ائمه)ع( و پیشوایان شیعه و پیروان شان 
همین سنت را اجرا کردند. طی قرن های متمادی هم 
پیاده روی اربعین به ویژه از نجف تا کربلا رواج داشت 
و بزرگان تشیع به ترویج این نوع زیارت پرداختند و 
خود همراه دوستداران اهل بیت)ع( پیاده به زیارت 

حرم حضرت امام حسین)ع( شتافتند.

عشق و ارادت ایرانیان به ویژه  علمای دین و بزرگان تشیع به 2
نهضت عاشــورا و حضرت 
اباعبدالله الحسین)ع( و یاران 
باوفایش ریشه در روزگاران قدیم دارد و اگر 
تاریخ ایران زمین را یک بار دیگر از این زاویه 
مرور کنیم، می بینیم در ایران قدیم به ویژه در 
دوره حکومت های آل بویه و صفویه زیارت 
کربلا با پای پیاده توسط علمای دین و بزرگان 
تشیع ترویج  شده است و در میان متأخرین 
هم بزرگانی نظیر شــیخ انصــاری، آخوند 
خراسانی، محدث نوری و... به همراه یاران و 
شاگردانشان به پیاده روی اربعین  رفته اند. در 
این میــان محدث نــوری هر ســال و در 
مناسبت های مختلف به همراه شاگردانش 
پیاده به زیارت می رفت و در ترویج زیارت 
اربعین نقشی ویژه داشــت. به این شکل، 
رفته رفته زیارت با پای پیاده به تأســی از 
احادیث، بین علما، بــزرگان، حکام و مردم 
مرسوم شد. این آیین پس از فراز و فرود های 
بسیار امروزه به صورت گسترده و عظیم و با 
یک حرکت جمعیتی چندمیلیونی شــکل 

می گیرد.

اربعین به ســال های حکومت 3تلخ ترین خاطرات از پیاده روی 
 حزب بعث در عراق برمی گردد که

به طور وحشــیانه بــا زائران  
اباعبدالله الحسین)ع( برخورد شد و شماری از 
زائران در مسیر نجف به کربلا به شهادت رسیدند. 
با این حال، در زمان حکومت بعث عراق، مراسم 
اربعین به صورت مخفیانه برگزار می شد. با اینکه 
مراسم پیاده روی اربعین، یک مراسم مذهبی و 
مسالمت آمیز بود که شــیعیان در بزرگداشت 
ســالار شــهیدان انجــام می دادنــد، ولی 
به صورت های مختلف با ممانعت و حتی سرکوب 
شدید رژیم بعث وقت مواجه می شد. نیرو های 
حزب بعث در سال ۱355 خورشیدی با تانک و 
زره پوش بــه کاروان 30هزار نفری زائران نجف 
حمله کردند که در نتیجه آن صد ها نفر شهید و 
مجروح و چند هزار نفر دیگر بازداشت و به حبس 
ابد محکوم شدند و این اربعین به اربعین خونین 
معروف شد. با سقوط رژیم بعثی صدام، فرصت 
تاریخی بی نظیری برای برپایی آیین راهپیمایی 
اربعین پدید آمد و ســال به ســال بر تعداد 
شــرکت کنندگان در این همایــش میلیونی 

به خصوص از ایران افزوده شد.

با سرنگونی حکومت بعث  در عراق و فراهم شــدن 4
بسترها و زمینه های سفر 
زائران اربعین، روزبه روز بر 
تعداد این زائران از کشورمان افزوده شد. 
آمارهای رسمی ثبت شده در این زمینه 
نشــان می دهد که از اواخر دهه 80سیر 
صعودی آمار زائران اربعین شروع شده و 
سال به سال به آمارهای پیشین افزوده  
شده است. شمار شرکت کنندگان ایرانی 
در گردهمایی اربعین در سال های 8۹ تا ۹5 
از ۴0 هزار نفر به 2میلیون و 200هزار نفر 
رسید که نشان دهنده افزایش 55برابری 
زائران در مدت ۶ســال بود که هر سال 
افزایش بیش از ۱30درصدی داشته است. 
این رقم در سال ۱3۹۶ باز هم افزایش یافت 
و در این سال بیش از 3 میلیون زائر از ایران 
در این مراسم شــرکت کردند. در سال 
۱3۹3 روزنامه فرانسوی لوموند تعداد کل 
زائران اربعین را با وجود تهدید های امنیتی 
حدود ۱۷میلیون نفر اعلام کرد که این آمار 
یک سال بعد به گفته وزیر راه عراق از مرز 

2۶ میلیون نفر گذشت.

 )برابــر بــا ۱۹۷۷م.۱۳۵۵ش(؛ حــزب 
بعث عراق برگــزاری مراســم  مذهبی 
و برقــراری موکــب و پیــاده روی بــه 
کربلا را ممنــوع کرد، اما مــردم نجف 
در ۱۵صفــر آن ســال، آمــاده برگــزاری 
مراســم پیــاده روی اربعیــن شــده و 
به ســمت کربلا حرکــت کردنــد. این 
حرکــت بــا برخــورد حکومــت صــدام 
حسین مواجه شد و تعدادی از مردم 
شــهید و گروهی هــم زندانی شــدند. 
سیدمحمدباقر حکیم در این انتفاضه 
به حبس ابد محکوم شد و برای برخی 
علمــا همچــون علامــه عســکری و 
سیدمحمدحســین فضــل الله کــه از 
عراق فرار کرده بودند  نیز حکم اعدام 

غیابی صادر شد.

 1355
شمسی

آمار وزارت کشور عراق حاکی از آن است که در 
این سال دست کم یک میلیون و ۳۰۰ هزار زائر 
خارجی به عــراق آمــده و در راهپیمایــی اربعین 

شرکت کرده اند.

 13۹2
شمسی

مسافت پیاده روی در مسیر اصلی است که معمولا 
حــدود 2 الــی ۳روز طــی می شــود؛ زائــران عراقــی از 
شــهرهای خود به ســمت کربلا حرکت می کنند، اما 
اکثر زائران ایرانی و نیز زائران کشورهایی که از طریق 
ایران وارد عراق می شوند، مسیر نجف تا کربلا را برای 

پیاده روی انتخاب می کنند.

 80
کیلومتر

مسافت مســیر »طریق العلماء« مشــهور به »طریق 
الفرات« است که یکی از راه های نجف به کربلاست 
و برخی از زائران اربعین از این مسیر خود را به کربلا 
می رســانند. طریق العلمــاء از میــان نخلســتان های 
کنار فــرات می گــذرد. از گذشــته علمای نجــف برای 

پیاده روی اربعین از این مسیر گذر می کردند. 

 8۹
کیلومتر جمعیت زائــران اربعین در شــهر  مقدس کربلا 

به بیش از  2۱ میلیون نفر رســید.  که جمعیت 
قابل توجهی محسوب می شد.

ایرانــی،  زائــران  بــر  عــلاوه  ایــن ســال  در 
زائرانــی از چندیــن کشــور آســیایی و اروپایــی 
ماننــد فلســطین، هنــد، پاکســتان، نیجریــه، 
لمــان  و چیــن در مراســم اربعیــن  ســوئد، آ

شرکت داشتند. 

 1401
شمسی

در این ســال با ســقوط حــزب بعث 
عــراق، مراســم پیــاده روی اربعیــن 
احیا شد و هرساله علاوه بر شیعیان 
عــراق، شــیعیان کشــورهای دیگــر 
به ویــژه ایــران هــم بــه راهپیمایــی 

اربعین می پیوندند.

 1381
شمسی

تولیــت آســتان امــام حســین)ع( در 
بیانیه ای اعلام کرد که در ۱۰روز منتهی 
بــه اربعیــن )از ۱۰ تــا 2۰ صفــر( بیــش 
از۱۱میلیون و 8۵۰هزار نفر از دروازه های 

اصلی کربلا وارد این شهر شده اند. 

 13۹7
شمسی

علاوه بر شیعیان، گروه هایی از اهل سنت، 
مسیحیان، ایزدیان و دیگر مذاهب هم در 

پیاده روی اربعین حضور می یابند.

برای تثبیت رسمی پیاده روی اربعین، دولت عراق در 
تلاش است تا زیارت اربعین در فهرست میراث جهانی 

در سازمان یونسکو درج شود. به این منظور اسناد و 
مدارک لازم مربوط به اربعین از طرف نماینده دائم عراق 

در یونسکو تحویل این سازمان شده است. چنین اقدامی 
اگر به نتیجه برسد، اربعین بیش از گذشته در کانون 

اهتمام جهانی و توجه افکار عمومی قرار خواهد گرفت.
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»ماگشات«سلبریتیها
از آل پاچینو و کیانو ریوز تا رابرت داونی جونیور و بیل گیتس

مخاطب داریم، اما پول نداریم
گفت وگو با کارگردان »شازده کوچولو ۲۰۲۳«

»شــازده کوچولــو ۲۰۲۳« کار نیما 
گودرزی اســت که آن را بــا تلفیقی از 
داستان شــازده کوچولو و نمایشنامه 
کرگدن اوژن یونســکو و تعزیه ایرانی 
روی صحنه برده است. وی درباره این 
نمایش به همشــهری می گوید: »یک 

روز که در میدان انقلاب راه می رفتم، ۲دختربچه مدرســه ای 
را دیدم که جلوی من، همراه مادرهایشــان راه می رفتند. این 
دختربچه ها ۲ کوله پشتی داشتند؛ روی یکی از کوله پشتی ها 
عکس یک فضانورد بود و روی دیگری تصویر گل دیده می شد. 
این دو راجع به همه  چیز صحبــت می کردند، جز چیزهایی که 
مربوط به جهان کودکی است؛ مثل انواع بازی های کامپیوتری 
و حافظه موبایل. احساس کردم جهان کودکی در سال۲۰۲۳ 
تغییر کرده است. فکر کردم تکلیف این بچه ها چیست؟ امکانات 
آنها از زمان کودکی ما خیلی بیشتر اســت، اما آرمان خواهی و 
اصالت انگار در حال از بین رفتن است. کتاب شازده کوچولو را 
ورق زدم و فکر کردم اگر الان شازده کوچولو به زمین بیاید، چه 
اتفاقی می افتد؟ دیدم دیگر نمی تواند همان شازده کوچولو باشد. 
خود نویسنده هم اگر امروز این داستان را می نوشت، به شکلی 
که آن زمان نوشته، این کار را انجام نمی داد. با همین ایده کم کم 
یک اقتباس آزاد از این کار در ذهنم شکل گرفت، اما دیدم ایده ام 
را کامل نمی کند؛ به همین دلیل ســراغ نمایشنامه »کرگدن« 
اوژن یونسکو رفتم. با توجه به نمایشنامه کرگدن احساس کردم 
شازده کوچولوهای امروزی می توانند تبدیل به کرگدن شوند. 
وقتی هم تبدیل به کرگدن شوند، حرف شخصیت برانژه را که در 
نمایشنامه سعی می کند از کرگدن شدن بقیه جلوگیری کند، 
نمی فهمند.« وی درباره نمایش که آن را با تعزیه تلفیق کرده، 
توضیح می دهد: »تعزیه اصیل ترین نوع نمایش ایرانی است. من 
هم از دوران کودکی با تعزیه آشنا بوده ام و به آن حس نوستالژی 
دارم.« وی همچنین می گوید: »فضای کار را دوســت داشتم و 
دلم می خواست کنار بچه ها باشــم، ولی برای اینکه بتوانم کار 
را از بیرون ببینم، تمرین ها را ضبط می کردیم و بعد از تمرین، 
من فیلم را می دیدم و اصلاحات را انجام می دادم؛ ضمن اینکه 
فضای کار و امکانات مالی طوری نبود که بتوانیم بازیگر دیگری 
را وارد کار کنیم. به دلیل حضور مخاطبان الان برای سومین بار 
نمایش مان تمدید شــد، ولی با وجود این از نظر مالی به شدت 
مشکل داریم. هنوز نتوانسته ام حداقل پول رفت وآمد بچه ها را به 

آنها بدهم، ولی با این حال آنها عاشقانه کار می کنند.«

گپ باکس آفیس

سینمای جهان

بازیگران اعتصابی به ونیز می روند
آدام درایور، کالب لندری جونز، جسیکا چستین، مدس میکلسن 
ازجمله بازیگرانی هستند که با وجود اعتصاب انجمن بازیگران، 
در جشنواره فیلم ونیز۲۰۲۳ حضور خواهند داشت. به گزارش 
مهر به نقل از ورایتی، پس از انتشار چندین گزارش بدون منبع 
موثق، اکنون جشنواره فیلم ونیز تأیید کرده که کدام بازیگران 
روی فرش قرمز لیدو خواهند رفت. به گفته جشنواره آدام درایور 
برای تبلیغ فیلم »فراری« مایکل مان که در آن نقش شخصیت 
اصلی فیلمی یعنی انزو فراری شخصیت پیشگام ایتالیایی در 

مسابقات اتومبیلرانی را بازی کرده به ونیز می رود.
لنــدری جونز برای معرفــی فیلم »داگمن« لوک بســون در 
جشنواره خواهد بود و مدس میکلســن برای فیلم »سرزمین 
موعود« ساخته نیکولای آرسل، کارگردان دانمارکی و جسیکا 
چستین برای فیلم »خاطره« از کارگردان مؤلف مکزیکی میشل 
فرانکو به ونیز می رود. این نخستین نقش آفرینی وی پس از بازی 
در »چشمان تامی فی« است که برای آن برنده اسکار شده بود.

»باربی« پرفروش ترین فیلم تاریخ 
برادران وارنر شد

فیلــم »باربی« بــه کارگردانی گرتا 
گرویگ بــه فــروش ۱.۳۴میلیارد 
دلاری در سراســر دنیــا رســید و 
به عنوان پرفروش تریــن فیلم تاریخ 

کمپانی برادران وارنر شناخته شد.
»اوپنهایمــر« تــا یکشــنبه بــه 

۷۷۷.۲میلیون دلار رسیده و در آینده نزدیک، فروش جهانی 
۸۰۰میلیون دلاری را خواهد دید. فیلم »مگ ۲« این هفته 
در ۷۷کشــور فروش ۱۵.۲میلیــون دلاری را ثبت کرد و از 
فروش جهانی ۳۵۲.۵میلیون دلاری در سراسر دنیا گذشت.

»بلو بیتل« این هفته در بازارهای بین المللی با کاهش فروش 
۵۲درصدی روبه رو شد و از ۸۱.۸میلیون دلار در سراسر دنیا 
گذر کرد. فیلم »بنیادین« نیز ایــن هفته به فروش جهانی 

۴۶۸.۸میلیون دلاری رسید .

نمیشود20فیلمباموضوعخودکشیدرجشنوارهباشد
مهدی آذرپندار، مدیرعامل انجمن سینمای جوانان و دبیر چهلمین جشنواره بین المللی فیلم کوتاه تهران: 
وقتی دبیر جشــنواره می بیند که نمی تواند ۲۰فیلم با موضوع خودکشی داشته باشــد، پس مجبور به حذف 

بعضی از آنها می شود؛ درحالی که هیچ کدام به تنهایی مشکلی ندارند./ایسنا

بیشاز20کشورمتقاضیحضوردرجشنوارهنمایشهایآیینیوسنتی
احمد جولایی، دبیر بیست و یکمین جشنواره بین المللی نمایش های آیینی و سنتی: بیش از ۲۰کشور خارجی، 
متقاضی حضور در جشنواره شده اند و خوشبختانه از سراسر کشور در تمامی رشته های هشت گانه جشنواره 

نیز متقاضی داشتیم./ ایسنا

عکــس بازداشــت دونالــد ترامــپ 

ناصر احدیگزارش
روزنامه نگار

)Mug shot of Donald Trump( حــالا 
مدخل خاص خود را در دانشنامه اینترنتی 
ویکی پدیا با همین عنوان دارد. 24آگوست 
2023در زندان فولتن کانتی در شهر آتلانتای ایالت جورجیا عکس بازداشت 
چهل وپنجمین رئیس جمهور ایالات متحده آمریکا ثبت شد. این موضوع آن قدر 
اهمیت داشته که مدخل ویکی پدیای آن راه بیفتد و توضیحات مبسوطی از دلایل 
بازداشت ترامپ و واکنش ها به »ماگ شات« او را گرد آورد؛ چراکه این نخستین بار 
در تاریخ آمریکاست که پلیس از رئیس جمهور سابق این کشور عکس بازداشت 

می گیرد. ترامپ نخســتین چهره مشهوری نیست که 
عکس بازداشتش گرفته شــده است؛ سلبریتی های 
مشهوری بوده اند که به دلایل مختلفی دستگیر شده و 

عکس بازداشت شان را برداشته اند که 8 نفرشان را 
در اینجا معرفی کرده ایم:

195
6

مارتین لوترکینگ جونیور
مارتیــن لوتر کینــگ، صدای رســای جنبش 
ضدنژادپرســتی سیاهان، ســال 1956هنگام 
شرکت در اعتراض به جداســازی اتوبوس ها که 
از رزا پارکز ـ زن سیاهپوستی که حاضر نشد در 
اتوبوس در جای مخصوص ســیاهان بنشیندـ 
الهام گرفته بود، شرکت کرد و دستگیر شد. سال 
1964مارتین لوتر کینگ برای مبارزه با نابرابری به 
شیوه غیرخشونت آمیز برنده جایزه صلح نوبل شد.

19
61

آل پاچینو
آلفرد جیمز پاچینو هنوز آل پاچینو نشده بود و 
خبری از مایکل کورلیونه »پدرخوانده« هم نبود 
که در وونسُکت رُدآیلند در سال 1961به دلیل 
حمل سلاح بازداشت شــد. پاچینو با 2دوست 
دیگرش با ماشین دور یک بلوک می چرخیدند 
که پلیس متوقف شان کرد و در بازرسی ماشین 
یک کلت کالیبر 38پیدا کرد و پاچینو 3روز به 

زندان افتاد.

19
77

بیل گیتس
یکی از ثروتمندترین افراد جهان در سال 
1977برای رانندگی بــدون گواهینامه 
و عبــور از چراغ قرمــز در آلبوکرکی 

نیومکزیکو بازداشت و عکسش ثبت شد.

199
3

کیانو ریوز
30سال پیش در سال 1993که کیانو ریوز هنوز 
نه نئو »ماتریکس« بود و نه ماشین مبارزه »جان 
ویک«، برای رانندگی بی محابا در عالم هپروت در 

لس آنجلس کالیفرنیا به دست قانون شکار شد.

199
رابرت داونی جونیور9

»مرد آهنی« در ایام شباب حسابی دردسرساز بود؛ از 
آنهایی که معروف  هستند به مشکل ساز. رابرت جوان 
به دلیل امتناع از دادن آزمایش مواد مخدر در ســال 
1999دستگیر شد؛ آن هم درحالی که سال 1996به دلیل 
در اختیار داشتن هروئین، کوکائین و یک اسلحه مگنوم 

357تحت آزادی مشروط بود.

20
شیا لبوف07

شیا لبوف هم از آن بازیگرانی است 
که چندین و چندبار دستگیر شده 
و نخستین بارش در 9سالگی برای 
دزدی از یک فروشــگاه بوده است. 
وی سال 2007به جرم ورود غیرمجاز 
دستگیر شد و عکس بازداشتش در 
تالار مشــاهیر بازداشت شده جای 

گرفته است.

20
05

کریس تاکر
کریس تاکر که برای وراجی بی توقفش در مجموعه فیلم های 
»ساعت شلوغی« در کنار جکی چان مشهور است، در سال 
2005 در جورجیا به دلیل رانندگی خطرناک دستگیر شد. 
تاکر داشت با سرعت 109مایل بر ساعت می راند که پلیس 
به دنبالش افتاد و 10مایل او را تعقیب و عاقبت متوقفش کرد. 

تاکر جریمه ای حدود 7هزار دلار پرداخت.

20
00

ترنس هاوارد
ترنس هاوارد در آگوســت 
2000در هواپیمای مسافربری 
با توهین به یکــی از خدمه 
پرواز، داستان درست کرد. 
هواپیما که در کلیولندِ اوهایو 
نشست، هاوارد دستگیر شد.
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طر
تاکسی های روباتیک بدون راننده 

چالش جدید فناوری و مردم
تاکسی های روباتیک بدون راننده، نسل بعدی تاکسی های 
هوشمند هســتند. این مدل از تاکســی ها فعلا در شهر 
سانفرانسیسکو در حال فعالیت هستند اما مخالفانی هم 
دارند. بیشتر نگرانی های شهروندان مخالف به ایمن نبودن 
این تاکســی ها برمی گردد. به گزارش بی بی سی، یکی از 
مخالفان تاکسی روباتیک معتقد اســت شهر با آزمایش 
خطرناکی روبه رو اســت که می تواند زندگــی مردم را به 

خطر بیندازد.
حدود یک ماه پیش، کمیسیون خدمات عمومی کالیفرنیا به 
2شرکت سازنده روبوتاکســی به نام های کروز و ویمو اجازه 
داد تا یک سرویس 24ساعته را در این شهر ارائه کنند. پیش 
از این، آنها فقط مجازبودند شب ها فعالیت داشته باشند. با 
24ساعته شدن خدمات این تاکسی ها، مخالفان سعی کردند 
نگرانی هایشان را به گوش مقامات شهری برسانند. رانندگان 
تاکسی اینترنتی اوبر و لایفت معتقد هستند روبوتاکسی ها 
معیشت آنها را تهدید می کند. نمایندگان کامیون های دفع 
زباله گفتند که این اتومبیل ها اغلب خراب می شوند و مسیر 
آنها را مسدود می کنند. سازمان آتش نشانی سانفرانسیسکو 
نیز به همین دلیل از خودروها انتقاد کرده و ادعا می کند که 
امسال 55بار مانع مسیر آنها شده است. برخی دیگر معتقدند 
ایمنی این فناوری هنوز ثابت نشده است. افراد ناتوان جسمی 
نیز به اینکه نمی توانند بدون کمک راننده وارد یک خودروی 

بدون راننده شوند، معترض بودند.
اما موافقــان این طرح به این ماشــین ها خیلی بیشــتر از 
رانندگان عصبانــی یا رانندگان پریشــان اعتمــاد دارند. 
شــرکت های کروز و ویمو اصرار دارند که روبوتاکسی آنها 
ایمن است. سخنگوی شرکت ویمو گفت که تاکسی روباتیک 
آنها تاکنون تجربه بیش از 3میلیون کیلومتر رانندگی کاملا 
خودمختار و ایمن بدون حتی یک تصــادف با عابر پیاده یا 
دوچرخه سوار داشته است. این شــرکت تأکید کرد حتی 
اگر برخورد با ماشین دیگری اتفاق بیفتد قطعا نتیجه نقض 
قوانین ســایر رانندگان است. شــرکت کروز نیز گفت که 
تاکسی بدون راننده آنها بیش از 4میلیون کیلومتر رانندگی 
ایمن را پشت سر گذاشــته اســت. با این حال شهروندان 
سانفرانسیسکویی متقاعد نشده اند و با گذاشتن یک مخروط 
روی این تاکسی ها اعتراض خود را نسبت به  وجود آنها نشان 
داده اند. در جدال بین پیشــرفت فناوری و نگرانی از ایمنی 

مشخص نیست کدام طرف برنده می شود.

روباتیک

شرکت های فناور و نوآور در جیتکس
صدری مهر، دســتیار معــاون علمی و فنــاوری رئیس جمهور: امــکان حضور شــرکت های فناور و نوآور مســتقر در 
کارخانه های نوآوری سراســر کشــور برای نخســتین بار در نمایشــگاه جیتکس۲۰۲۳ فراهم شــد. 

شرکت های معرفی شده از سوی هر کارخانه نوآوری، توسط کارگروه منتخب ارزیابی می شوند.

رشد 40درصدی دانش بنیان ها
یونس پناهی، معاون تحقیقات و فناوری وزارت بهداشــت: تاسیس شــرکت های دانش بنیان حوزه سلامت 
در دولت سیزدهم رشد ۴۰درصدی داشته است. محور شدن تحقیقات و فناوری در راستای نیازهای مردم و 

شناسایی آنها به دانشگاه های علوم پزشکی واگذار شده است.

بــا افتتــاح فــاز دوم یــک کارخانــه تولیــد 
اقــلام پزشــکی در ملایــر زمینــه بــرای 
صرفه جویــی ۱۳میلیــون دلاری فراهــم 
خواهــد شــد.فاز نخســت کارخانجــات 
تولید دســتکش های معاینه و جراحی، 
انــواع ســوندهای پزشــکی و ســت های 
تزریق در شهرســتان ملایر افتتاح شد و 

به بهره برداری رسید.

13
میلیون دلار

 بررسی کارنامه عملکرد دولت سیزدهم 
حاکی از آن است که پس از سال ۱۳۹۸ 
کــه کمتریــن مقــدار و ســهم صــادرات 
محصــولات فنــاوری نانــوی ســاخت 
ایران ثبت شــد، حجم صــادرات در این 
حــوزه رونــد صعــودی گرفتــه، به طــوری 
 کــه در ســال ۱۴۰۰ نســبت به ســال قبل

 ۵۳ درصد رشد داشته است. 

53
درصد

فضا

عدد خبر

 تلاش انگلیس برای عقب  نماندن
 از رقابت فضایی

اولین باری که بریتانیا ماهواره ای به فضا پرتاب کرد به 50سال 
پیش بازمی گردد. حالا پس از گذشت حدود نیم قرن، آنها در 
حال آماده شدن برای بازگشت به عرصه پرتاب ماهواره هستند. 
به گزارش گاردین، چند شــرکت در حال حاضر برای پرتاب 
موشک از خاک بریتانیا رقابت می کنند. ازجمله این شرکت ها 
 XL می توان به اسکای رورا اشــاره کرد که تولید موشک های
خود را در کامبرلند آغاز کرده تا سال آینده نخستین پرتاب را 
انجام دهد.از جمله شرکت های دیگری که برنامه پرتاب موشک 
از خاک بریتانیا را دارند، اوربکس پرایماست.تولد دوباره پرتاب 
ماهواره های بریتانیا نتیجه کوچک ســازی چشمگیر وسایل 
الکترونیکی مدرن است. این موشک در مقایسه با موشک های 
ساترن5 با ارتفاع ۱۱0متر که فضانوردان آپولو را به ماه فرستاد، 
تنها 22متر ارتفاع دارد. موشک XL اسکای رورا 3مرحله ای 

است و با موتورهای پرینت سه بعدی کار می کند.

 پلتفرم های بومی 
در خدمت اربعینی ها 

 خدمات ارتباطی، پلتفرم های متنوع، تسهیلات رومینگ  خدمات ارتباطی، پلتفرم های متنوع، تسهیلات رومینگ 
و سیم کارت و همچنین محصولات و خدمات دانش بنیان مسیر و سیم کارت و همچنین محصولات و خدمات دانش بنیان مسیر 
راهپیمایی اربعین را هموار می کنندراهپیمایی اربعین را هموار می کنند

آنگونه که وزیر ارتباطات و فناوری 
اطلاعات اعلام کرده، خدمات ارتباطی و 
رفاهی برای زائران اربعین درنظر گرفته 
شده است. چندی پیش هم طی رویدادی 
که در صندوق نوآوری و شکوفایی 
ریاست جمهوری برگزار شد، 50شرکت 
دانش بنیان محصولات و خدماتی را که 
مرتبط با راهپیمایی اربعین است، عرضه 
کردند. با نزدیک شدن به اربعین، تعداد 
زائران هر روز بیشتر می شود و طبیعی است 
که بخش دولتی و خصوصی با همکاری 
یکدیگر در جهت بهتر برگزار شدن 
راهپیمایی، گام بردارند. اگرچه از زمانی که 
راهپیمایی اربعین به  عنوان یکی از مراسم 
محبوب مردم با ارائه بعضی خدمات رفاهی 
همراه بود، اما به  نظر می رسد که امسال 
شاهد نوعی بلوغ در تسهیلات فناورانه 
برای برگزاری بهتر این مراسم هستیم.

عمادالدین قاسمی پناهفناوری
روزنامه نگار

پلتفرم اشتراک سفر
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات بر بهتر شدن کیفیت اینترنت 
تأکید کرد و از خدمات ارتباطی و رفاهی برای زائران اربعین خبر داد.
عیسی زارع پور با اشاره به تشکیل ستاد اربعین وزارتخانه متبوعش 
 در حــوزه ارتباطات یادآوری کــرد که بخشــی از خدمات درنظر 
گرفته شده در داخل کشــور انجام می شود.به گفته او »قبلا ما فقط 
از طریق سایت های ســیار و ثابت، ارتباطات را تقویت می کردیم و 
امسال کار ویژه ای انجام دادیم که استفاده از ارائه خدمات فناورانه به 

هموطنان در داخل و خارج از کشور است.«
او به عنوان نمونه از پلتفرم های جابه جایی مسافر نام برد و 

آن را یک کار بین دستگاهی خوب توصیف کرد که 
مردم می توانند از طریق این پلتفرم ها به مرزها 

سفر کنند و سفرشان را به اشتراک بگذارند.
 

خدمات جابه جایی و مالی
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات 
همچنین بــه تهیه بســته های 
فناورانه برای زائران اشــاره کرد 
و گفت: »یکی از خدمات فناورانه 
اربعین که از سال قبل در دستور 

کار سازمان فناوری اطلاعات بود، 
اســتفاده از ظرفیت ســکوها برای 

جابه جایی زوار بود.«زارع پور از مصوبه 
ســال جاری دولت در این زمینه خبر داد 

و گفت که الحمدلله، امســال با مصوبه دولت و 
پیگیری های ویــژه معاون اول و همراهــی وزارت راه، 

پلیس، بیمه، ســتاد اربعیــن و البته تــلاش و همدلی مدیران 
این ســکوها، این کار به ثمر نشســت.به  گفته او »علاوه بر این 
برخی ســکو های ارتباطی، تأمین ارز و خرید دینار را به  صورت 

غیرحضوری انجام می دهند.«

 ارزان شدن رومینگ و سیم کارت
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات در مورد فعالیت های ارتباطی برای 
زائران، به توافق های این وزارتخانه و رگولاتوری عراق به  منظور کمتر 
شدن هزینه های ارتباطات برای زائران هم اشاره کرد.زارع پور در این 
مورد توضیح داد که قیمت و خدماتی که برای سیم کارت زائران ارائه 
می شود نسبت به سال گذشته ارزان تر شده است و همچنین هزینه 
رومینگ با این توافقات کاهش یافته است.او درباره نحوه تهیه بسته 
اینترنتی هم گفت: »مردم باید بسته اینترنتی را در ایران حداقل یک 
روز قبل از رفتن به ســفر خریداری کنند، در غیر این صورت هزینه 

رومینگ غیربسته ای خیلی بالاست.«
 

 اینترنت بهتر می شود
وزیر ارتباطات همچنین به اقدامات 
لازم زیرمجموعه های وزارتخانه برای 
رفع هرگونه اختلال و شناسایی 
آن اشــاره کرد و گفت که اخیرا 
هم طبق دستور رئیس جمهور، 
کمیتــه ای برای رفــع کندی 
اینترنت تشکیل شد که استقبال 
کردیم و برنامه های کوتاه مدت، 
میان مدت و بلندمدتی را در کنار 
برنامه های خودمان داشــتیم، که 
بخشی از آنها اجرا شــده و ان شاءالله 
کیفیت اینترنت بهتر خواهد شد. البته این 
برنامه ها نیازمند سرمایه گذاری است.این در 
حالی است که محمد جعفرپور، رئیس شرکت ارتباطات 
زیرساخت در یکی از پیام رسان های بومی به نتایج تست کیفیت 
شبکه با حضور انجمن تجارت الکترونیک اشاره کرد و نتیجه اول را 
»هیچ اختلالی در کل شبکه مشاهده نگردید و هر دو تیم اتفاق نظر 

داشتند« اعلام کرده است.

دانش بنیان های 
اربعین

سیاوش ملکی فر، معاون توسعه صندوق نوآوری 
و شــکوفایی در گفت وگو با همشهری از جلسه ای 

با مسئولان سازمان تبلیغات خبر داد که در این جلسه 
نیازهای زائران در 5حوزه شناسایی و دسته بندی شد.به گفته 

او، این حوزه ها شامل سلامت، بهداشــت و درمان، فناوری 
اطلاعات و ارتباطات، لجستیک و حمل ونقل، صنایع خلاق و 
فرهنگی)محتوای مورد نیاز زائران( و بیمه است.به این ترتیب، 
دانش بنیان ها با توجه به این نیازها، محصولات و خدمات 

خاص مراسم اربعین را ارائه کرده اند؛ ازجمله می توان 
به ویلچرهای فوق سبک و روباتی پوشیدنی اشاره 

کرد که قابلیت حرکت و راه رفتن را برای کم 
توانان و ناتوانان حرکتی فراهم 

می کند.
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سازمان لیگ فوتبال برنامه محیط زیستی ندارد

 نورالله مــرادی، معاون آمــوزش و مشــارکت های مردمی ســازمان حفاظت محیط زیســت: با توجــه به اینکه
هر هفته شاهد بازی های پرتماشــاگر در استادیوم های ورزشــی کشور هســتیم، لیگ فوتبال برنامه ای برای 

مسائل محیط زیستی ندارد، درحالی که برگزاری مسابقات، مشکلات محیط زیستی زیادی ایجاد می کند.

شلتوک کاران حقابه هورالعظیم را خوردند
داود میرشکار، مدیرکل حفاظت محیط زیست استان خوزستان: در سال آبی جاری وزارت نیرو در 4مرحله، 
تا یک میلیون و۸۰۰هزار مترمکعب آب از سد کرخه رهاسازی کرد که این آب برای مصارف شرب، دام و تالاب 
هورالعظیم بود. اما با توجه به برداشت های غیرمجاز و به ویژه شلتوک  کاری حقابه آنطور که باید به تالاب نرسید.

با حضور رئیس ســازمان حفاظت محیط زیست، 57پروژه 
زیســت محیطی اغلب در تراز ملی و مربــوط به صنایع 
بزرگ کشور در نمایشگاه دســتاورد های دولت سیزدهم 
افتتاح شد. علی سلاجقه در حاشــیه این مراسم در مورد 
سیاست های سازمان متبوعش   در قبال پرونده های جنجالی 

محیط زیستی به سؤالات خبرنگاران پاسخ داد. 

چراغ سبز طالبان برای رهاسازی حقابه ایران
معاونرئیسجمهوریازاتفاقاتخوشبرایدریاچهارومیهوآزادسازیحقابهایرانازهیرمندخبرداد

زهرا رفیعیگزارش
روزنامهنگار

دستور ویژه برای احیای دریاچه ارومیه 
جلسهســتادملیاحیایدریاچهارومیهبهریاستمعاوناول
رئیسجمهوربرگزاروگزارشــیازآخرینوضعیتدریاچهو
برنامههایدردســتاقدامبرایاحیایآنارائهشد.بهگزارش
ایسنا،محمدمخبردراینجلسهبااشارهبهاقداماتسختافزاری
برایاحیایدریاچهارومیهنظیراجرایطرحهایآبرســانی،
احداثتصفیهخانهوخطوطانتقالآب،گفت:مهمترازاقدامات
سختافزاری،برنامههاینرمافزاریوغیرسازهایاستکهبایددر
قالبمدیریتمنابعآبوکنترلبرداشتهایغیرمجازدنبال
شود.معاوناولرئیسجمهورافزود:یکیازآسیبهایجدی
بهدریاچهارومیهناشیازبرداشــتهایغیرمجازوگسترش
چاههایغیرمجازاستکهبایدبرایمدیریتاینموضوعتدابیر

لازماندیشیدهشود.
مخبربــاتوجهبهگزارشهــایارائهشــدهدرخصوصمصرف
4.7میلیاردمترمکعبآببرایمحصولاتکشاورزی،مدیریت
منابعآبحوضــهدریاچهارومیــهوتعیینالگویکشــترا
گامیضروریبــرایاحیایایندریاچهدانســتووزراینیرو،
جهادکشاورزیواستاندارآذربایجانغربیبهعنواندبیرستادملی
احیایدریاچهارومیهرامکلفکرددراسرعوقتوتاجلسهآتی
ستاد،برنامهایدقیقبرایمدیریتمنابعآبتدوینکنند؛بهنحوی
کهدراینبرنامهموضوعمعیشتکشاورزانوکشتجایگزینرانیز

مدنظرقراردهندتاکشاورزانمتحملآسیبنشوند.
دراینجلسهوزیرنیرونیزگزارشیازآخرینوضعیتدریاچه
ارومیهواقداماتصورتگرفتهبرایاحیــایایندریاچهارائه
کردوگفت:طرحهاوپروژههایدردستاقدامشاملطرحهای
آبرســانیوخطوطانتقالتادههفجربهاتماممیرسدوتلاش
خواهیمکردبرنامهایجامعبرایمدیریتمنابعآبتدوینو
اجراییکنیم.علیاکبرمحرابیانبااشارهبهوجود7۳هزارحلقه
چاهغیرمجازدرحوضهدریاچهارومیه،افزود:متأسفانهدردهه
اخیررشــدتعدادچاههایغیرمجازدرحوضهدریاچهارومیه
ازسایرحوضههابیشــتربودهوهمینبرداشتهایغیرمجاز
یکیازعواملآسیببهدریاچهاســت.دراینجلسهاستاندار
آذربایجانغربیودبیرستادملیاحیایدریاچهارومیهگزارشی
ازاقداماتدبیرخانهدرراستایتکمیلپروژههاینیمهتمامارائه
کردوافزود:پروژههایدردستاقدامبامحوریتوزارتنیرودر
حالاجراهستندبهنحویکههر2ماهیکباریکطرحافتتاحو
بهرهبرداریمیشود.درادامهایننشستمقررشدوزراینیرو،
جهادکشاورزیواســتاندارآذربایجانغربیجلساتیرابرگزار
کنندوضمنجمعبندیموضوعالگویکشتومدیریتمنابع
آب،نتایجحاصلهراجهتتصمیمگیرینهاییدرجلســهآتی

ستادارائهدهند.

خبرروزعددخبر

خبرخوان

 بهره وری بالا با حداقل سرمایه 
در حوزه اشتغال صنایع دستی

معاونصنایعدستیوهنرهایســنتیوزارتمیراثفرهنگی،
صنایعدســتیوگردشــگریگفت:دولتتلاشدارددرحوزه
صنایعدستیباکمترینمیزانسرمایهگذاریبالاترینبهرهوری
واشتغالراداشتهباشیمزیرااینحوزهخانوادهمحوراست.مریم
جلالیدرسومینروزازنمایشگاهدســتاوردهاواقداماتدولت
سیزدهمباعنوانروایتوحدتدرگفتوگوباایرناگفت:باتوجه
بهگنجینهعظیمفرهنگیکهدراختیــارداریموچاههاینفت
کشفنشدهایکهدرروستاهاواقلیمهایاینکشوروجودداردو
صنایعدستیوهنرهایسنتیبهعنوانهوشواستعدادتاریخی،
بهراحتیمیتوانیمدرحوزهاقتصادنقشآفرینیکنیم.ویتأکید
کرد:درحوزهصنایعدســتیباکمترینمیزانسرمایهگذاری
میتوانیمبالاترینبهرهوریواشــتغالراداشــتهباشیمچون
خانوادهمحوراست،امانگاهتکبعدیومقطعیبهاینحوزهآسیب

میزندبرایناساسبایدبرنامهریزیکلانداشتهباشیم.

گردشــگر خارجــی در ۲ســال اخیــر بــه 
خراسان رضوی سفر کردند و به گفته احمد 
دینــاری، معــاون ســرمایه گذاری اداره کل 
میراث فرهنگی این استان، ۲۸۲۱تأسیسات 
گردشــگری با ۹۰هزار اشــتغال مســتقیم و 
غیرمســتقیم در خراســان رضوی بــا تعداد 
حدود ۲۰۰هزار تخت رســمی وجــود دارد و 

در حال بهره برداری است.

2/5
میلیون   

محیط زیســتی بــه مناســبت هفتــه دولت 
با حضــور علــی ســلاجقه، رئیس ســازمان 
حفاظت محیط زیست در کشور افتتاح شد. 
این پروژه ها به صورت آنلاین در استان های 
بوشــهر، کردســتان، خراســان شــمالی، 
سیســتان و بلوچســتان، خراســان رضوی، 
ایــلام، چهارمحال وبختیــاری، مازنــدران، 
قزویــن، خوزســتان، همــدان، شــهرکرد و 

آذربایحان شرقی آغاز شد.

57
پروژه 

  رهاسازی حقابه ایران
شرایطهامونبسیاربداستوهموطنانمادرشرایط
سختیهستند.دولتدرکنارمردماستورئیسجمهور
نیزدرسفرخودبهسیســتانبحثمطالبهمردمرادر
ابعادبینالمللیمطرحکردند.بهمنظوراجرایبندهای
توافقنامهایرانوافغانستانتیمکارشناسیبازدیدهایی
ازپاییندستسدکجکیداشــت.مسئلهآبدرخود
افغانستانهممطلوبنیستاماهیأتحاکمهافغانستان
چراغسبزنشاندادهوپذیرفتهاســتکهاگرشرایط

بارندگیخوبباشد،حقابهایرانرارهاسازیکند.

پسروی خزر تقصیر هیچ کشوری نیست
ترازدریایخزرکاهشیافتهاســت.براساسگزارش
مجلهنیچر،وضعیتآبخزرروندنوسانیمتعدددارد
وبرخیمواقعافزایشوبرخیمواقعکاهشداشته،اما
روندکلیبهسمتپسرویآبدریایخزراست.هر5
کشوردرمدیریتدریایخزرمشارکتدارندومیتوان
گفتکههیچکشوریمقصرکاهشترازآبدریایخزر
نیست،چونکشــورهادرروالعادیدرآبخیزداری،
بهرهبرداریخودراانجاممیدهنداماتغییراتاقلیم،
کاهشورودیهایحوضهآبخیزمخصوصارودخانهولگا
وافزایشتبخیرباعثشدهکهدریایخزردرشرایطی

بهسرببردکهماکاهشترازبسترراشاهدباشیم.

خبر خوب در مورد برنامه هفتم
سازمانحفاظتمحیطزیست،پیشنهادهایخودرابه
کمیسیونتلفیقارائهکرد.خوشبختانهیکفصلمجزا
باسرفصلمحیطزیستوبامفادخوبیبهلایحهبرنامه
هفتمتوسعهاضافهشد.امیدواریمنمایندگاندرصحن

علنیمجلسنیزاینبخشرابهطورکاملبپذیرند.

سد خرسان مجوز انتقال آب ندارد
طرحانتقالآبازسدخرســانبهبرخیاستانهامجوز
ندارد.دربارهمسیرانتقالآببهفلاتمرکزیبهویژهدر
زاگرسکهیکزونزمینشناسیاستوجنگلهایمهمی
دارد،دقتنظرانجاممیشودتامسیربهگونهایتعیینشود

کهکمترینخسارتمحیطزیستیراداشتهباشد.

خبری از مرگ دریاچه ارومیه نیست
2هفتهپیشازدریاچهبازدیدکردم.دریاچههنوز700میلیون
مترمکعبآبدارد.خبریازمرگدریاچهنیستوقراراست
تاآخرشــهریورماهازمخزنچندسد،آببهسمتدریاچه
رهاسازیشود.همهاقداماتسختافزاریونرمافزاریدراین
زمینهانجامشدهودررابطهباحذفچاههایغیرمجازوتغییر
کاربریهاوکشتمناسبتصمیماتخوبیگرفتهشدهاست.

پتروشیمی میانکاله مجوز ندارد
قرارنیســتهرپروژهایبهصرفاینکهدرهیأتوزیران
مصوبشدهاست،مجوزبگیرد؛هیچگاهبهاینپروژهمجوز
ندادهایم.توسعهحائزاهمیتاست،ولیبارهاتأکیدکردهایم
کهکلنگزنیپروژهمیانکالهبدونمجوزمحیطزیستبوده
استوامیدواریمهمهشخصیتهاقوانینکشوررامدنظر

قراردهند.دربارههیچپروژهایتحتفشارقرارنمیگیرم.
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